
Президент 
асым-Жомарт То�аевты� 
тапсырмасы бойынша 2022 жылды� басы-
нан бері елімізде пайдаланылмай жат�ан 
және ел за�намасын б�за отырып берілген 
ауыл шаруашылы!ы ма�сатында!ы жер-
лерді мемлекетке �айтару ж�мыстары 
белсенді ж#ргізілуде. Осы ж�мысты� ж#йелі 
т#рде іске асырылуына �о!амды� ба�ылау-
ды ж#ргізу ма�сатында «AMANAT» партия-
сыны� жанынан «Жер аманаты» респуб-
ликалы� және айма�ты� комиссиялары 
��рыл!ан болатын. Б#гінде 10 млн гектар 
жер мемлекетке �айтарыл!ан. Осы ретте, 
біз республикалы� комиссия т'ра!асыны� 
орынбаcары, Мәжіліс депутаты Ба�ытжан 
Базарбек пен с�хбаттас�ан едік.
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Мемлекет басшысы А
Ш-ты� 
аза�-
стан да!ы елшісі Дэниел Розенблюмді 
�абыл дады.

Кездесу барысында Қазақстан мен Аме-
рика Құрама Штаттары арасындағы екіжақты 
қаты настарды дамытуға, сондай-ақ жаһандық 
және �ңірлік қауіпсіздікке қатысты �зекті 
мәселелер қарастырылды.

Президент Қасым-Жомарт Тоқаевтың ай-
туын  ша, екі ел қауіп сіз дік, орнықты даму, 
кли  мат проблемасы, гуманитарлық байланыс 
жә не басқа да к�птеген сала бойынша ын ты-
мақ тастық ор натқан.

Мемлекет басшысы экономикалық ықпал-
дас   тықты екіжақты қатынастардың негізгі тірегі 
ре тінде атап �тіп, сауда-экономикалық және 

инвестициялық ынтымақтастықты кеңейту, 
соның ішінде Инвес тиция тарту ж�ніндегі кеңес 
қызметі аясында нығайту қажет екенін айтты.

Сонымен қатар кездесуде сауда, к�лік, 
логисти ка, «жасыл» энергетика, экология, 
тау-кен �ндіру �неркәсібі салаларындағы 
байла ныс тарды арттыру мүмкіндіктері тал-
қыланды.

КӨҢІЛ АЙТУ ЖЕДЕЛХАТЫН 
ЖОЛДАДЫ


асым-Жомарт То�аев Пра га �аласында бол-
!ан �ай !ылы о�и!а!а байланысты Чех Республи-
касыны� Пре зи денті Петр Павелге к'�іл айтты.

– Прага қаласындағы Карлов университетінде 
болған жантүршігерлік қарулы шабуыл салдарынан 
к�птеген отандастарыңыздың қаза тапқаны және жа-
рақат алғаны туралы суыт хабарды терең күйзеліспен 
қабыл алдым. Осын дай ауыр сәтте Чехия хал қының 
қайғы-қасіретіне ортақтасып, Сізге және жақында-
рынан айырылған отбасыларға к�ңіл ай тамын, ал 
зардап шеккен аза мат тардың тез арада сауығып кетуі-
не тілектестік білдіре мін, – деп жазылған жеделхатта.

«АЛТЫН ТҰҒЫР»: 
ҮЗДІКТЕР МАРАПАТТАЛДЫ

ҰЛТТЫҚ БІРЕГЕЙЛІК:
ҰТҚАНЫМЫЗ БЕН 
ҰТЫЛҒАНЫМЫЗ ҚАЙСЫ?

e-mail: aikyngazeti@gmail.com

www.facebook.com/aikyn.kz

@aikyngazeti

www.aikyn.kz

ИНВЕСТИЦИЯЛЫҚ 
ЫНТЫМАҚТАСТЫҚ АРТА БЕРМЕК

КЕДЕРГІ ЖАСАП ОТЫРҒАНДАР – 
«ЕСКІ ҚАЗАҚСТАННЫҢ» ӨКІЛДЕРІ

КӘСІБІҢ МҰНДАЙ, 
НӘСІБІҢ ҚАНДАЙ?

ЕГІНДІКӨЛДЕ ЕЛ ЖАТЫР 
АУЫЗСУДАН ТАРЫҚҚАН
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ЖӨЛЕКТЕГІ ҚАРА ҮЙ 
КІМДІКІ?

Б#гінде кез келген мемлекет #шін бәсекеге �абілеттілік басты мәселе болып отыр. 
О!ан �абілетті болуды� сан алуан салма!ы бары да рас. Біреулер м�наймен ал!а озса, 
енді бірі туризм саласын г#лдендіріп жатыр. Ал келесісі 'ндіріс-'неркәсіп саласын на�ты 
жол!а �ойып ба!уда.

К#ні кеше бас �аламызда!ы 
.
уанышбаев атында!ы 
аза� музыкалы� драма 
театрында 8лтты� спорт �ауымдасты!ыны� �йымдастыруымен «Алтын т�!ыр» ж#лдесіні� 
он жылды� мерейтойы аясында, �лтты� спорт т#рлері бойынша #здік спортшы мен 
жатты�тырушы марапатталды. Салтанатты іс-шара «AМАNАТ» партиясы, 
аза�стан 
Республикасы Туризм және спорт министрлігіні� �олдауымен 'тті. Іс-шараны� бас 
серіктесі «Сам�ры�-
азына» А
, серіктесі – Sport Qory туризм индустриясы мен спортты 
�олдау �оры болды. 

;алам со�!ы уа�ытта м#лде 
'згеше �ар�ында дамып келеді. 
<сіресе, жасанды интеллект, 
ро боттехника, электронды ин-
же нерия, цифрлы технология-
лар заманауи әлемні� бір б'л-
шегіне айналды. Осындай мә-
дени, технологиялы� даму ба-
рысында әрбір мемлекет осы 
бір !аламны� бір б'лшегі екенін 
дәлелдеуге тырысып, жа?анда-
ну жа!дайында бәсекелестікке 
т'теп беруге талпынады. Б# гінгі 
жа?анды� экономикалы�, тех-
никалы� және әлеуметтік-мәде-
ни о� 'згерістерге дер кезінде 
�лтты� болмысын жо!алтпай 
бейімделгісі келеді. Б�л ретте 
�лтты� бірегейлікті� алатын 
орны б'лек болма�. Біз ма�ала-
мызда осы �лтты� бірегейлік 
туралы с'з �оз!ама�пыз.

Бақытжан Бақытжан БАЗАРБЕК,БАЗАРБЕК,  Мәжіліс депутаты:Мәжіліс депутаты:
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Сенат Спикері Мәулен �шімбаевты" 
т#ра$алы$ымен палата отырысы #тті. Онда 
сенаторлар к*н тәртібіне шы$арыл$ан за"-
дарды ,арады және депутатты, сауалдарын 
жолдады.

Отырыста қаралған «Қазақстан Республикасының 
кейбір заңнамалық актілеріне жер қойнауын пай-
далану және экология мәселелері бойынша "згерістер 
мен толықтырулар енгізу туралы» заң Мемлекет 
басшысының тапсырмаларын ескере отырып, жер 
қойнауын пайдалану және экология саласындағы 
заңнаманы жетілдіруге бағытталған. Сондай-ақ 
құжат жер қойнауын пайдалануға қатысты инвес-
тиция лық тартымдылықты жақсартуға, осы саладағы 
заңнаманың тұрақтылығын қамтамасыз етуге арнал-
ған "згерістер енгізуді к"здейді. Сенаторлар заңды 
бірінші оқылымда қарап, мақұлдады. Құжат пала-
таның алдағы отырыстарында екінші оқылымда 
қаралады.

Сонымен қатар Сенат депутаттары «Қазақстан 
Республикасының кейбір заңнамалық актілеріне 
«Азаматтарға арналған үкімет» мемлекеттік кор пора-
циясы, «Астана Хаб» халықаралық технологиялық 
паркі және дактилоскопиялық тіркеу мәселелері 
бойынша "згерістер мен толықтырулар енгізу 
туралы» заңды екі оқылымда қарап, мақұлдады. Бұл 
құжат мемлекеттік қызмет к"рсету саласындағы 
заңнаманы жетілдіруге бағытталған. Заңда «Астана 
Хаб» халықаралық технологиялық паркінің қыз-
метіне және дактилоскопиялық тіркеуге қатысты 
түзетулер де қарастырылған.

Нақты айтқанда, заң «Азаматтарға арналған 
үкімет» мемлекеттік корпорациясы қызметкерлерінің 
жауапкершілігін күшейтеді. Сондай-ақ Қазақстан 
азаматтарын ерікті түрде дактилоскопиялық тіркеуді 
к"здейді. Мәулен 2шімбаев атап "ткендей, бұл 
шаралар азаматтардың құқықтарын қорғау тетіктерін 
нығайтуға мүмкіндік береді.

Сонымен қатар Палата отырысында бір топ сена-
тордың гидротехникалық нысандардың жай-күйі 
бойынша депутаттық сауалына Су ресурстары және 
ирригация министрі Нұржан Нұржігітовтің ауызша 
жауабы тыңдалды. Аталған сауалда депутаттар судың 
тапшылығына және оны үнемдеп пайдалануға 
қатысты проблемаларға алаңдаушылық білдірген 
болатын.

Сенат Т"рағасы су ресурстарын үнемдеп пай-
далану еліміз үшін "те маңызды мәселе екенін айтты. 
Мемлекет басшысы биылғы Жолдауында осы жайтқа 
айрықша назар аударды. Сондықтан палата Спикері 
сенаторлар к"терген проблеманы шешу үшін кешен-
ді тәсілдер мен жедел әрекет қажет екенін тілге тиек 
етті.

«Еліміздің кейбір аймақтарында су тапшылығы 
күрделі мәселеге айналып отыр. Гидротехникалық 
нысандардың қауіпсіздік мәселесін де назардан 
шығармауымыз керек. Осы бағыттарға басымдық 
бере отырып, тиімді шараларды іске асыру аса 
маңызды. Сондықтан мемлекеттік органдар алдағы 
жұмыстарында отырыста айтылған барлық ұсынысты 
ескерулері қажет», – деді Мәулен 2шімбаев.

Палата отырысында сенаторлар депутаттық 
сауал дарын да жолдады.

ЕРІКТІ ДАКТИЛОСКОПИЯЛЫҚ 
ТІРКЕУ ТУРАЛЫ ЗАҢДЫ 
МАҚҰЛДАДЫ

БЮДЖЕТ КОДЕКСІ ЖОБАСЫН 
БІРІНШІ ОҚЫЛЫМДА 
ҚАРАЙДЫ

Палата Спикері Ерлан �ошановты" т#ра-
$алы$ымен Мәжіліс Бюросыны" отырысы 
#тіп, онда алда$ы жалпы отырысты" к*н тәр-
тібі на,тыланды.

Бірінші оқылымда депутаттарға Бюджет ко-
дексінің жобасын қарау ұсынылады. Сондай-ақ 
бюджет заңнамасын жетілдіру және «Концессиялар 
туралы» заңның күші жойылды деп тану туралы 
түзетулер қаралады. Заң жобалары Мемлекет 
басшысының 2022 жылғы 1 қыркүйектегі Жолдауын 
іске асыру мақсатымен әзірленді. Олар неғұрлым 
тиімді және ашық бюджет жүйесін құруға, бюджет 
процесіне қатысушылардың "кілеттіктері мен 

міндеттерін нақтылауға және айқындауға, бюджет 
рәсімдерін ретке келтіруге бағытталған.

Парламент депутаттарының бастамасын әзірлен-
ген жайылымдарды пайдалану туралы заң жобасы 
екінші оқылымда талқыланады.

Сонымен қатар жалпы отырыстың күн тәртібінде 
ЕАЭО туралы шартқа электрондық нысанда қыз-
меттер к"рсету кезінде жанама салықтар алу тәртібін 
айқындау туралы хаттаманы ратификациялау туралы 
заң жобасы бар.

Депутаттар сондай-ақ кәсіподақтар туралы жаңа 
заң жобасын, ҚХР, ТМД және ЕАЭО аясында 
бірқатар халықаралық шарттарды ратификациялау 
туралы құжаттарды жұмысқа қабылдайды.

Астанада$ы 8лтты, академиялы, кітап-
хана да �аза,станны" Е"бек сі"ірген ,айрат-
кері, а,ын, жазушы Баян$али �лімжановты" 
«Алаш пен Манас» атты шы$армашылы, 
кеші #тті. Іс-шара$а Сенат Т#ра$асы Мәулен 
�шімбаев ,атысты.

Палата Спикері аталған әдеби кеш ерекше мә-
дени-рухани сипатқа ие екенін айтты. Сондай-ақ ол 
іс-шара ғасырларға жалғасқан қазақ-қырғыз бауыр-
ластығының жарқын к"рінісі екенін тілге тиек етті.

«Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Кемелұлы 
Тоқаев Қырғызстан – еліміз үшін бауырлас мемле кет 
екенін үнемі айтып келеді. Соңғы жылдары 
елдеріміздің "зара қарым-қатынасы жаңа биікке 
к"теріліп, жан-жақты дамуда. Оның ішінде пар-
ламентаралық ынтымақтастықтың қарқынын 
ерекше атап "ткен ж"н. @зара мәдени байланыс-
тарымыздың да ж"ні б"лек. Бұл ретте Сүйінбай мен 
Арыстанбек, Жамбыл мен Тоқтағұл, Кенен мен 
Османқұлдың қарым-қатынастары ортақ мәдени 
мұрамыздың жарқын символы екені анық. Алаш 
қайраткерлерінің қатарында қырғыз зиялыларының 
да болғаны тарихтан мәлім. Ал әдебиеттің қос алыбы 
– Мұхтар 2уезов пен Шыңғыс Айтматовтың қарым-
қатынасы баршамыз үшін зор мақтаныш. Осы орайда 
«Манас» жыры да адамзатқа ортақ мә дени мұра, түркі 
халықтарының рухани қуатын к"р сететін үздік 
туынды екені с"зсіз», – деді Мәулен 2шімбаев.

Сондай-ақ Сенат Т"рағасы әйгілі жырдың 
таралуына, танылуына және Қазақстан мен 

Қырғызстанның мәдени ынтымақтастығының 
нығаюына Баянғали 2лімжанов үлкен үлес қосып 
келе жатқанын атап "тті. Мәулен 2шімбаев қалам-
гердің қазақтың ұлттық құндылықтары мен жыр 
"нерін дамытудағы р"ліне де назар аударды.

«Баянғали 2лімжановтың жыршылық таланты 
ерекше. Ол қазақтың «Қобыланды батыр», «Ер 
Тарғын» секілді жырларын да кеңінен насихаттауға 
зор үлес қосты. Ағамыз – қазіргі таңда қазақтан 
шыққан бірден-бір манасшы деп ауыз толтырып айта 
аламыз. Сондықтан ол – қазақ пен қырғызға бірдей 
сыйлы азамат. Осындай шығармашылық кештер 
мәдени құндылықтарды сақтауға және бауырлас 
халықтардың мәдени байланыстарын одан әрі 
нығайтуға үлкен үлес қосады», – деп, Мәулен 
2шімбаев жазушыға шығармашылық табыс тіледі.

@з с"зінде Баянғали 2лімжанов «Манас» 
жырының ұлттық мәдениетке тигізген зор ықпалына 
тоқталып, оның жазылу тарихы және қазақ тіліне 
аударылуы туралы айтты.

Іс-шараға Парламент депутаттары, Мәдениет 
және ақпарат министрлігінің басшылығы, Қырғыз 
Республикасының Қазақстандағы елшісінің 
кеңесшісі Заравшан Курамаев, публицист, мемлекет 
және қоғам қайраткері Сауытбек Абдрахманов, 
Қазақстанның Халық жазушысы Т"лен 2бдік, 
мемлекет және қоғам қайраткерлері Қуаныш Сұлта-
нов пен Дархан Мыңбай, филология ғылымдарының 
докторы, профессор Серік Негимов, сондай-ақ 
зиялы қауым, қырғыз этномәдени бірлестігінің 
мүшелері, қоғамдық ұйымдардың "кілдері және 
тағы басқалар қатысты.

«АЛАШ пен МАНАС» 
АТТЫ ШЫҒАРМАШЫЛЫҚ КЕШ ӨТТІ

Астана қаласында 2024 жылы 
25 мектептің құрылысы жоспар-
ланып отыр. Оның 15-і «Жайлы 
мектеп» ұлттық жобасы аясында 
салынбақшы.   «Астанадағы білім 

беру жүйесі, әсіресе жаңа құрылыс 
аудандарында мектептер мен ба-
ла бақшалардағы орын тапшы-
лығына ұшырады. Мәселені 
шешу үшін биыл 7 мектеп пай-

далануға берілді, тағы 5 мек теп тің 
құры лысы аяқталып келе ді», – 
деді әкім.   

Жалпы, қалада «Жайлы мек-
теп» жобасы бойынша 90 мың 
оқу  шыға арналған 24 мектеп са-
лы  нады. Оның 15-і қарқынды 
да  мып келе жатқан Есіл және 
Нұра аудандарында орналасады. 
Осылайша, 2028 жылға дейін екі 
ауысымда 200 мыңға жуық орынға 
арналған 80-нен астам мектеп 
салу к"зделіп отыр.

«2029 жылға дейін жергілікті 
бюджет және мемлекеттік-жеке-
меншік әріптестік тетігін қолдана 
отырып, 15 заманауи оқушылар 
сарайын салуды жоспарлап отыр-
мыз. Ең алғашқысы Тұран даңғы-
лында орналасқан «Сана» оқу шы-
лар сарайы осы жылы пайдалануға 
берілді. Келесі жылдың бірінші 
тоқсанында қаланың әр ауданын-
да бес оқушылар сарайының 
құрылысын бастаймыз», – деп 
толықтырды Ж.Қасымбек.

АСТАНАДА 60 МЕМЛЕКЕТТІК 
БАЛАБАҚША САЛЫНАДЫ

Астанада 2029 жыл$а де йін 60 мемлекеттік бала ба,ша 
салу жоспарланып отыр. Сондай-а, инвестор лар ,ара-
жатына 16 жеке меншік балаба,ша салы нуда. Б?л туралы 
Орталы, комму ни кациялар ,ызметін де #ткен баспас#з 
мәслиха тында ,ала әкімі Же"іс �а сым бек мәлім деді.

Астанада #ткен атом энергетикасын да-
мы ту мәселелеріне арнал$ан бизнес-фо-
румда �аза,станны" энергиямен жабды,тау 
?йымдары ,ауымдасты$ыны" т#ра$асы 
Сергей Агафонов осылай деп мәлімдеді.

Оның айтуынша, 2035 жылға қарай барлық 
стансалардың белгіленген қуаты 40 гигаватт болады 
деген болжам бар. «Қазіргі қолданыстағы қуат 19 
гигават. 2035 жылға қарай шынымен де 40 гигаватт 
энергия алуға болады. Егер жалпыәлемдік үлес 2035-
2040 жылдарға қарай 12 пайыз болса, онда бізде 

белгіленген қуат 4 800 мегаватт болуы тиіс», – деді 
ол.  

Агафоновтың айтуынша, осының "зі елімізге 
қажетті электр энергиясын "ндіруге жеткіліксіз. 
«Сондықтан мамандардың есептеуі бойынша 
кемінде екі станса, ең дұрысы үш станса қажет. Оның 
бәрі Үлкен ауылында орналастырыла ма? Бұл мәселе 
талқыланады. Қалай дегенде де бізге кемінде 2 станса 
қажет. Бірақ "кінішке қарай, 2035 жылға қарай бізде 
2 станса болмайды. Ал жалпы, елімізде АЭС үлесі 
жалпыәлемдік деңгейде 12 пайыз болуға тиіс. Сонда 
елімізде тұрақты әрі тиімді энергия теңгерімі 
болады», – деді С.Агафонов.

ҚАЗАҚСТАНҒА КЕМ ДЕГЕНДЕ 
2 АЭС КЕРЕК

САЯСАТ
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ҚЫЗЫЛҚОҒАДА 
ҚАРҚЫНДЫ ІС КӨП

«AMANAT» партиясыны� 2023-2027 жылдар�а арнал�ан «Ха-
лы� пен бірге» сайлауалды ба�дарламасыны� іс-шаралар жос-
парына сәйкес, �ызыл�о�а ауданында 9 елді мекенде су �/быры 
желілеріні� �/рылысы ж5ріп жатыр.  

ҚҰЛСАРЫДА 
ЖАҢА АУРУХАНА 
ҒИМАРАТЫ САЛЫНДЫ

«AMANAT» партиясыны� «Халы�пен бірге!» сайлауалды ба�дарламасы 
аясында Атырау облысы Жылыой ауданы �/лсары �аласында 
75 орынды� аурухана пайдалану�а берілді.

Бүгінде ауданның Қоғам елді меке-
нінде суқұбыры желілерінің құрылысы 
бойынша 6,2 шақырым су же лісі 
қазылып, аяқталды. Қоңыраулы ел ді 
мекенінде 14,660 шақырым су же лісі 
қазылып, су құбыры т�селді және су 
мұнарасы  орнатылды. Ал Қоныстану 
елді мекенінде 8,250 шақырым су желі-
сі қазылып, су құбыры т�селді. Қазір 
үш нысанды қабылдау жұ мыс  тары 
жүріп жатыр. Сондай-ақ Ақ қора елді 
мекенінде 1,910 шақырым су же лісі 
қазылып, су құбыры т�селді. Су 
мұнарасын бетондау және қор шау 
жұмыстары жасалуда. Сонымен қатар 
шағын ауылдарда ке шенді блок-
модульдерді орнату жұ мыс тары да 
жүзеге асты. 

Ауданның Былқылдақты елді ме ке-
нінде 10,660 шақырым су құбыры же-
лі сі қазылып, су құбыры т�селді. Ке-
шен ді блок-модуль орнатылды. Электр 
же лісін монтаждау жұмыстары жүр гі-
зілу де. 

Ал Кенбай елді мекенінде 4,065 
ша қырым су желісінің қазу жұмыстары 
аяқ талып, су құбырлары т�селді. Екі 
ұң ғыма қазылып, электр желісінің  жұ-
мыстары аяқталды. Құдықтарды және 
ке шенді блок-модульді монтаждау 
жұ    мыстары жүргізілуде. Құрылыс 
жұмыстары жыл аяғында толық 
аяқталып, іске қосылады.

Сарықұмақ елді мекенінде 5,584 
ша қырым су желісін қазу жұмыстары 
аяқ талып, су құбыры т�селді, 2 ұңғыма 
қа зылды. Қазір Сағыз �зенінен су құ-
бырын �ткізу жұмыстары жалғасуда. 
Құ рылыс жұмыстарын желтоқсан 

айын да толық аяқтап, іске қосу жос-
пар лануда. 

Сорк�л елді мекенінде су құбыры 
же лілерінің құрылысы нысаны бойын-
ша 0,558 шақырым су желісін қазу 
жұ мыстары аяқталып, су құбырын т�-
сеу жұмыстары жүргізілді. Кешенді 
блок-модулі орнатылды. Қазір нысан-
ды қабылдауға құжаттар жасақталуда. 

Осылайша, құрылыс жұмыстары 
аяқталып, ел игілігіне тапсырылғаннан 
кейін ауданда су мәселесі толықтай 100 
пайыз шешілетін болады.

Баян ЖАНҰЗАҚОВА

Жаңа ауруханада МРТ аппаратымен 
бірге, цифрлық рентген, соңғы үлгідегі 
УДЗ аппараты, ота жасауға арналған 
ла пороскопиялық қондырғылар бар. 
Сон дай-ақ барлық палата к�пфунк-
цио   налды кереуетпен жабдықталған. 
Осы лайша, аудан тұрғындары енді 300 
ша қырым қашықтықтағы облыс ор та-
лығына бармай-ақ қажетті тексеруден 
�тіп, ота да жасата алады.

Орталық аурухана ғимараты 55 
орын дық негізгі корпус, 10 орындық 
ба  лалар б�лімшесі, 10 орындық ин фек-

циялық б�лімшеден тұрады. Со нымен 
қа тар асхана ғимараты, 3 ав ток�лікке 
ар налған гараж, трансфор маторлық 
қо сал қы станса, бақылау-�ткізу пункті, 
ме дициналық қалдық тарды кәдеге жа-
рату ғимараты, қоқыс жинағыш, құры-
лыс қа арналған ди зельді электр стан са-
лар, ауызсуға ар  налған резервуар, ав-
тотұрақ қарас тырылған. 

Жаңа аурухана барлық санитарлық 
ере же мен талапқа сай заманауи үлгіде 
са лынды.

Б.ЖАНҰЗАҚ

БАҒДАР

Кеше «AMANAT» партиясында 
=т кен баспас=з маслихатында  
Пар ламент Мәжілісі депутаттары 
су �а �атысты =зекті мәселелерді 
тал�ылады. 

«Судың да сұрауы бар» демекші, биыл 
ел Президенті Қасым-Жомарт То қаев 
еліміздегі су тапшылығы т�ңірегінде мә-
се ле к�теріп, арнайы министрлік те ашып 
бер ді. Су мәселесіне қатысты �зекті дү-
ние лерді депутаттар да жиі к�теріп жүр. 
Елі міздегі су қорлары мен ауызсудың 
мә селесі бүгінде бірінші орында. Тек бізде 
ға на емес, әлем бүгін су мәселесіне алаң-
дап,  қор жасақтап жатқаны белгілі.  Тіпті, 
ба тыс елдерінде әр азамат күніне  жарты 
литр суды үнемдеп ішуге к�ше бастаған. 
«Мұндай  үнемшілдік қиындықтың алдын 
алу ға мүмкіндік туғызады. Біз де �зге лер-
ден үлгі ала отырып, су үнемдеудің үрдісін 
ха лыққа жақсылап түсіндіруіміз керек» 
дей ді депутаттар. 

Баспас�з мәслихатына қатысқан Мә-
жі ліс депутаты, Экология мәселелері 
жә не табиғат пайдалану комитетінің т�ра-
ға сы Еділ Жаңбыршин үш түрлі күрделі 
мә селені ортаға салды. «Еліміздегі жалпы 
су мәселесін алдымен толықтай түсініп 
алуымыз керек» деген халық қалаулысы 
үш мәселені ортаға салды. Ең алдымен   су 
қо рының жеткіліктілігін;  екіншіден, ха-
лықты ауызсумен толықтай қамту; үшін-
ші ден, ауыл шаруашылығы саласында 
су ды пайдаланудың жобасы туралы ойын 
жет кізді. «Елімізде осы күнге дейін 30% 
ауыл дық елді мекендерде ауызсу мүлдем 
жоқ. Мемлекет тарапынан жыл сайын 
жо ба лар әзірленіп, қаржыландыру жүр гі-
зі леді. Дегенмен су тапшылығы күн сайын 
алдымыздан шығып отыр. Су қорын жақ-

Партиялық ықпал етудің маңызды 
әрі беделді тетіктерінің бірі – мемлекеттік 
�кілді органдардағы партиялық фрак-
ция ның әлеуеті. Халықтың мемлекеттік 
бас қарудағы сенімді �кілі болып табы-
ла тын депутаттар партиялық фракцияға 
бірі ге отырып, осы саяси ұйымның тұ-
ғыр намасында, бағдарламасында, жоба-
жоспарларында белгілеген міндеттердің 
еліміздің барлық аймағында нақ тылы 
іске асырылуына жәрдемдеседі.

«AMANAT» партиясы Түркістан об-
лыс тық филиалы облыстық мәсли хат-
тағы, 17 аудан мен қаланың мәсли хат-
тарын дағы партиялық фракциялардың 
жұмысын үйлестіріп, билік пен қоғам 
ара сындағы ықпалдастықты арттыруға 
үле сін қосып келеді. Облыстағы �кілді 
мемлекеттік органдар – мәслихаттар 
құра мында барлығы 268 депутаттан 
құрал ған партиялық фракциялар жұмыс 
жүргізеді. Оның ішінде Түркістан об лы-

сы лап есепке алу мәселесімен айналы-
суы мыз керек. Мысалы, еліміз бойынша 
200-ден астам ұңғымадан жер астындағы 
тұщы су �здігінен  атқылап шығып, далаға 
жайылып жатыр. Мұны да алдағы уақытта 
тек серіп, сорғылар қою арқылы пайдалану 
к�з делуде. Сонымен бірге �ндіріс �нер-
кә сіп саласына пайдаланылып жатқан 
су лардың деңгейі анықталу үстінде. Ендігі 
жерде алдымен �неркәсіптік орындарда 
суды қайта пайдалану мәселесін қолға 
алуы мыз қажет», – деді Т�раға Еділ Жаң-
быр шин. 

2030 жылға қарай дүниежүзіндегі су 
тап шылығы 40 пайызға, ал Қазақстандағы 
су тапшылығы 15 пайызға жетуі мүмкін.

«Соңғы 10 жылда жұмсалған қаражатта 
есеп жоқ. Бірақ жағдай �згермей отыр. Біз 
болашақта ұрпағымыздың ш�лден зардап 
ше гіп жүргенін қаламаймыз ғой. Сондық-
тан бүгіннен бастап к�ңіл аудару абзал. 
Су қорын үнемдеуге халық болып, ел бо-
лып күш салуымыз керек. Jсіресе, қайта 
пай далану жүйесін қолға алу маңызды. 
Мы салы, қарапайым ғана жуыну кезінде 
де суды ағызып қоймай, тоқтатып пай да-
лан сақ деймін. Одан б�лек, к�шедегі 
к� лік жуу орындарының да жұмысын 
ба қылап, олардың к�лік жууға қандай су 
пай даланып жатқанын тексеру керек. 
Тек серіп қана қоймай, кәсіп иелерін қай-
та пайдалану жүйесіне к�шіруіміз қажет. 
Та ғы бір айтатын мәселе, қар мен жаңбыр 
су ларын жинап қажетке жарату да аса 
тиім ді болмақ», – деді  комитет мүшесі,  
Пар ламент Мәжілісінің депутаты Сергей 
По номарев.

Су жер бетінің шамамен 70%-ын алып 
жат қанына қарамастан, ауызсуы сон ша-
лық ты к�п емес, тек 3%-ына ғана тиесілі.  
БҰҰ-ның мәліметі бойынша, жер бетінде 

сы мәслихатының 34 депутаты облыстық 
дең гейдегі партиялық фракцияны құ-
рай ды.

Партияның Түркістан облыстық фи-
лиа лының т�рағасы, облыстық мәс ли ха т 
депутаты Алтынсары  Үмбетә лиев тің 
жетекшілігіндегі партиялық фрак ция 
мәжілістерінде партияның сай лауалды 
бағдарламасында қамтылған мін-
деттердің іске асырылуы тұрақты қа ра-
лып, басымдықтарды орындауға жауап-
ты жергілікті атқарушы орган дар дың 
есебі тыңдалды. Сондай-ақ фрак ция лық 
отырыстарда елді мекендерді ағын сумен 
қамту мәселесі, ауыл шаруа шы лығы 
құрылымдары мен диқандарға қарас-
тырылған мемлекеттік қолдау ауыл-
аймақтарды табиғи газ жүйе леріне қосу, 
«Жер аманаты» жоба сы ның іске 
асырылуы, «Ауыл аманаты» бойын ша 
ауыл тұрғындарының кәсіп керлік 
бастамаларына қолдау к�рсету, елді 

мил лиардтан астам адамның суға қол же-
тімділігі �те т�мен. Ал тағы 2,7 миллиард 
адам әр жылда кем дегенде бір ай бойы су 
тап шылығын сезінеді екен.

 Парламент Мәжілісінің Қаржы және 
бюд жет комитетінің мүшесі Мархабат 
Жайым бетұлы �з с�зінде елдегі �зен-к�л-
дердің суын толықтыру және сақтап қалу 
керектігі т�ңірегінде с�з қозғады. «Арал 
табанының семіп кеткені салдарынан біз 
теңіздегі балық түрін түгелдей жойып ала 
жаз дадық. Oздеріңіз білесіздер, кіші 
Арал ға су келгеннен кейін су қоры 27 млрд 
текше метрге молайды. Есесіне балық та 
�сіп жылына, 15 мың тонна балық аулана 
бастады. Теңізшілер қайта оралып жатыр. 
Сол сияқты әр жерлердегі �зен-к�лдерге 
жа нашырлық танытсақ, бірінші  эко ло-
гиямыз реттелсе, екінші халыққа тіршілік 
ету ге қолайлы жағдай туғызылмақ. Со ны-
мен бірге еліміздегі �зен-к�лдердің таба нын 
тазарту да кезек күттірмеуі тиіс. Бұл тұрғыда 
жаңадан құрылған Су ресурстары және 
ирригация министрлігі мен К�лік ми-
нистрлігі бірлесіп жұмыс істеуі керек», – 
деді  Мархабат Жайымбетұлы.

Жиын соңында елімізде трансше кара-
лық аймақтарда к�рші елдермен су б�лісу 
бойынша нақты бір келісім жоқ екені с�з 
болды. Жыл сайын осы мәселе күрделеніп 
келе жатыр. Сондықтан депутаттар мен 
Үкі мет, Су ресурстары және ирригация 
ми  нистрлігі мен �зге құрылымдық ме ке-
ме лерді тарта отырып, �зекті мәселенің 
түйі нін тарқатуды басты назарға алып 
отыр. Келешекте де  халық қалаулылары 
елі міздегі су мәселесіне байланысты кез 
кел ген жағдайды жіті назарларында ұстап 
оты ратынын жеткізді. 

Бердібек ХАБАЙ

мекендерде денсаулық сақтау, білім беру, 
спорт нысандарының құрылысы, ауыл-
дарда интернет сапасын арттыру сынды 
халық сұранысы артқан салалар 
бойынша жауапты мемлекеттік орган-
дар дың атқарып жатқан жұмыстары 
тың далды. Берілген ұсыныстардың 
орын  далуы депутаттардың тұрақты ба-
қы лауына алынды.

Аудан, қалалар мәслихаттарындағы 
пар тиялық фракция отырыстарында 
де пу таттар �здері сайлауға түскен аумақ-
тар бойынша �зекті мәселелерді тізбек-
теп, олардың оңтайлы шешім табуында 
жер гілікті әкімдіктердің даму бағдарла-
ма  ларына тиісті түзетулер енгізілді. 
Тиіс  ті аумақтың бюджеттік кірістер к�-
ле  мін ұлғайтуда депутаттар ішкі ре зерв-
тер ді талдап-таразылауда жергілікті 
әкім діктердің жауапты құрылымдары 
бойын ша тыңдаулар �ткізіп, қосымша 
кіріс к�здерінің есепке алынуына ұйыт-
қы болды. Сонымен қатар аудан, қала 
де пу таттары жергілікті жерлердегі әлеу-
меттік маңызы бар нысандар құры лыс-
та  рының уақытылы жүргізілуін, елді 
ме кендерде ішкі жолдардың ж�нделуін, 
ауыл-аймақтарға ауызсу, газ жүйелерінің 
тар тылуын, электр желілерінің жаңар-
тылуын, экологиялық саясаттың тиімді 
іске асырылуын, мәдениет және спорт 
ұйым дарының қалыпты қызмет етуін 
ба қылауда ұстап, туындаған мәселелер 
бойынша жедел іс-қимыл жүргізілуін 
үй лестірді.

Айта кету керек, биыл облыстық, 
ау дан дық және қалалық деңгейлерде 
пар тиялық фракциялардың 103 отырысы 
�т кізіліп, партияның сайлауалды бағ дар-
ла масын іске асыру ж�ніндегі Жол кар-
та сының тармақтары бойынша 57 мә се-
ле қаралды. Осы кезеңде сайлаушылардан 
келіп түскен мәслихат депутаттарының 
ба қылауындағы 1 748 �тініштің 97 пайы-
зы, яғни, 1 704 �тініш қолдау тауып, орын-
  далған, қалған 44 мәселенің орындалуы 
депутаттардың және партиялық құры-
лым дардың бақылауына алынған.

Назгүл НАЗАРБЕК, 
Түркістан облысы

ҚАР МЕН ЖАҢБЫР СУЫН 
ҚАЖЕТКЕ ЖАРАТА АЛАМЫЗ БА?

ПАРТИЯЛЫҚ ФРАКЦИЯ ІСТІҢ ІЛГЕРІ 
БАСУЫНА ЖӘРДЕМШІ

«AMANAT» партиясы мемлекеттік бас�ару ж5йесіндегі елеулі =з-
ге рістерді �олдай отырып, оны� ашы�, т5сінікті әрі �о�амды� ба �ы-
лауда болуын басымды� етіп белгіледі. Партияны� шын мәніндегі 
мем лекет м5ддесіне адал және �о�ам игілігіне �ызмет ететін ы�-
палды саяси к5ш ретіндегі мәртебесін �алыптастыру�а партияны� 
әр бір м5шесі, әрбір �/рылымы ж/мылдырылды.
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КЕДЕРГІ ЖАСАП ОТЫРҒАНДАР –

– Бақытжан Жұмабекұлы, «Жер 
аманаты» комиссиясы �зінің миссиясын 
толыққанды атқарып отыр ма? 10 млн 
гектар дегеніміз аз ба, к�п пе?

– 10 млн гектар дегеніміз – аз да емес, 
к�п те емес. Неге? �йткені біз заңсыз бе-
рі ліп кеткен жерлердің нақты санын біл-
мейміз. Мәселен, қазір ғана мен Батыс 
Қазақстан облысының шаруаларымен 
болған кездесуден шығып отыр  мын. 
Олардың ақпараты бойынша, 4  іс 
бойынша сот шешімі шыққан. 2013-
2022 жылдар ортасында әкімдер осы 4 жер 
телі мін конкурссыз беріп тастаған. Ал 
жалпы осы уақыт аралығында сол БҚО-да 
жалпы аумағы 3 миллион гектар болатын 
326 жер телімі заңсыз берілген. Бұл Жер 
ресурстарын басқару департа  менті 
тарапынан болашақта сотқа арыз берілгелі 
тұрған, қайтарылуға жататын жерлердің 
к�лемі. Енді �зіңіз ойлап к� ріңізші, бұл 
тек бір облыс. Басқа �ңір  лерде де осылай. 
Алдағы жылдарда бір облыстан орташа 
есеппен 1-3 млн гектар заңсыз берілген 
жер телімдері мемлекетке қайтарылуы 
мүмкін. Ал бізде Солтүстік Қазақстан, 
Ақмола, Қарағанды, Қоста най, Жамбыл, 
Түркістан, Алматы облыс  тарында жағдай 
күрделілеу. Сондықтан да 10 миллион 
гектар жер тек қана басы.  Нақты статис-
тикасын «Жер аманаты» комиссиясы да 
білмейді, Жер ресурстарын басқару 
комитеті де біл мейді, Бас про куратура да 
білмейді. Се бебі 2013-2022 жыл дар 
аралығында заңды белше сінен басқан 
тұлғалар жерді бас-к�з жоқ бере берген. 
Бір ғана мысал, бүгін маған шаруалар 
қаулыларды к�рсетті. Оған қол қойған 
Батыс Қазақ стан облы сының әкімдігіндегі 
үлкен шенеуніктер. Олар қазір сол 
қызметті атқарып отыр. Ал ке зінде олар 
аудан әкімі болып сол жер лердің бәрін 
берген. Сондықтан да «Жер аманаты» 
комиссия сының т�раға   сының орынба-
сары ретінде менің пози циям: «Біз заңсыз 
берілген жерлерді қайта  рып қана қоймай, 
оны жасаған ше неуніктерді де қылмыстық 
жауапкер шілікке тар туы мыз керек!».

– Қылмыстық кодекстегі баптарды 
келтіріп айта аласыз ба?

– Олар «қызмет бабын асыра пай да-
лану» және «қызмет бабын теріс пайда-
лану» баптары бойынша жауапкершілікке 
тартылуға тиіс. Бұл жемқорлықпен бай-
ланысты қылмыстың түрлері. «Асыра 
пай  далану» дегенге, мысалы ықпал ету 
жатады. Айталық, жер комиссиясын 
әкімнің орынбасары басқарады, соларға 
ықпал ету жолымен «нақты мына жерді 
жер комиссиясына шығарыңдар!», «бұл 
жерге тиісті �кілетті органдар оң қоры-
тынды берсін!», «комиссияның оң қоры-
тындысын шығарыңдар!» деп сырттай 
тапсырма немесе бұйрық бергеннің �зі, 
«негласные установки» дейді ғой, қызмет 
бабын асыра пайдалануға жатады. Ал 
орындап, қол қойған адам «теріс пай-
далану» бабына ілінеді.

Тағы бір айта кететін жайт, қазір жер 
комиссиясы жоқ. 2023 жылдың 1 шіл -
десінен бастап ол алынып тасталды, міне 
сол уақытқа дейін Жер қатынастары бас  -
қармасы Жер кодексінің 43-бабы бойы н-
ша барлық келген арызды қарайды. Егер 
ол конкурсқа немесе аукционға шығары-
 латын жер болса, одан бас тартады да, жер 
комиссиясына шығармайды. Бірақ к�біне 
жер қатынастар мекемесі жемқорлық 
жағ дайымен, ондай жерлерді тексермей, 
яки конкурс, аукционға шығармай, жер 
комиссиясына жіберіп келген. Мұның �зі 
«қызмет бабын теріс пайдалану» болып 
сараланады да, басқарма немесе б�лім 
басшысы қылмыстық жауапкершілікке 
тартылуы мүмкін.

– Енді заңгер ретінде айтыңызшы, осы 
жерде жемқорлық компонентін дәлелдеу 
қиын емес пе?

– Түсінесіз бе? Осы уақытқа дейін әр 
об лыста қаншама қылмыстық іс қоз ғал-
ды. Не себепті жер саласында әкімді, 
оның орынба  сарын, жер қатынастары, 
сәулет, қала құрылысы б�лімі бас  тық-
тарын қыл мыс тық жауапкершілікке тарту 
қиын бол ды. �йткені қылмыстық іс 
қозғаған кезде тергеуші, ол сыбайлас 
жемқорлық немесе қаржылық қадағалау 
ә л д е  п р о   к у р а т у р а  о р г а н д а р ы н ы ң 
қызметкері, қау лыны қолына алады да, 
оған қол қойған әкімге келеді. Ал әкім 
болса, Жер кодек сінің 43-бабына сілтейді. 
Онда әкім �зінің тиісті шешімін жер 
комиссиясының оң қорытындысының, 
жерге орналастыру жобасының негізінде 
қабылдайтыны айтылған. «Егер олар бар 
болса, мен оң шешім қабылдауға мін-
деттімін, әйтпесе маған шара қол да-
нылады. Жауапкер  шілікке тартсаң, 
комиссияны тарт», – дейді ол. Ал ко-
миссия заң бойынша тақ саннан тұру 
керек. Не 11, не 13, не 15 адам және тең 
жартысы қоғам �кілдері болуы керек. 
Енді тергеуші соларға келеді. Онда кімді 
тергейсің? 9рқайсысы тек бір-бір дауысқа 
ие. Типтік ереже бойынша ко миссия 
т�рағасының да, яки әкімнің орынба-
сарының да, әрбір мүшесінің де, яки 
мәслихат депутаты, кәсіпкерлер пала-

даған мал, тіпті бүкіл Қазақстанда жоқ. 
Енді айта кететіні, Жер кодексінде 
«Заң  ды бұзған жердің меншік иелері 
мен жер пайдаланушылардың тізілімі», 
яки ре естрі бар. Былайша айтқанда, 
«қара тізім». Оған енер болсаң, үш жыл-
ға жер иелену, аукционға қатысу құ-
қынан айы рыласың. Міне, әлгі жер дің 
иесі аталған тізілімге кірмеу үшін сол 
жерден �з еркімен бас тартты. Осы 
механизм үлкен-үлкен жер аумақтарын 
қарпып қа лып, бауырына басып жатқан 
алпауыт тар үшін �те ықпалды тетік 
болып тұр. Себебі олар ірі-ірі бизнестің 
иелері ғой, елміздің әр �ңірінде кәсібі 
бар адамдар. Егер иге рілмей жатқан 
жерін �з еркімен бермей, ол сот шеші-
мімен қайтарылса, онда мін детті түрде 
тізілімге кіреді. Сон дықтан олар бизне-
сіме зияны тиеді деп қорқады. Ол тізімге 
бір енген ЖШС одан кейін, әкімдерге 
пара беретін болса да, қай об лыстан 
болмасын жер ала алмай қалады. Осы 
тұста айта кеткім келетіні, бұл меха-
низмнің де әділетсіздеу жері бар. Ол – 
�з еркімен қайтарған меншік иесінің 
жауап кершілікке тартылмағаны �з 
алдына, сотпен қайтарылған жағдайда 
да әкім дердің жазасыз қалып отырғаны. 
�йткені, заңна мада ондай норма жоқ.

да кедергі жасап жатады. Олардың ішінде 
құқық қорғау органдары да бар. Жоғары 
тұрған уәкілетті органдар да бар. 9кім-
діктегілер де бар. Соған қарамастан біз 
жерлерді тексеріп, материалдарды сот қа 
беріп отырмыз. Сондықтан да нағыз 
Жаңа Қазақстанды орнатамыз де сек, 
нағыз қоғамдық-әлеуметтік әділет тікті 
орнатамыз десек, біз ондай кедергі лерге 
қарамауымыз керек. Біз алға қойған 
мақсаттарымызға қалай да жетуге тиіспіз. 

– Атынан ат үркетін латифундистердің 
есім-сойын, иелігіндегі жер алқабының 
к�лемін, орналасқан жерін, кемінде 10 адам 
делік, атап �те аласыз ба?

– Енді оларды биресми тұрғыда біз 
білеміз. Бірақ ресми түрде атын атауға 
құқымыз жоқ. Біріншіден, заң нормалары 
бар. Егер де олар жер телімін заңсыз ие-
лен ген жағдайда да, соттың сол туралы 
шешімі күшіне енбейінше, мұндай 
ақпаратты біз бұқаралық ақпарат құрал-
дарына жария ете алмаймыз. Мұны, мен 
сізге осы істің басы-қасында жүрген, жер 
қатынастарындағы заңсыздықтар бойын-
ша түрлі соттарға қатысып, оны Парла -
мент деңгейіне дейін к�теріп жүрген 
кәсіби заңгер ретінде айтып отырмын. Тек 

– Жер ахуалы, әсіресе қай �ңірде �ткір 
тұр? Оны қайтарудағы күрделі тұстар 
қандай?

– 9р облыстың �зінің б�лек ерек ше-
ліктері бар. Мысалы, ең бір �зекті, ең бір 
қиын аймақ деп Алматы облысы мен Ал-
маты қаласын айтар едім. Неге? Себебі 
Ал маты шаһарының қаламаңы аймағы 
�те үлкен. Олар Талғар ауданы, Іле ауда-
ны, Қарасай ауданы. Онда жемқорлық 
қатты жайлап кеткен. Ең кең тараған заң-
бұзу шылық – ауылшаруашылық мақ  -
сатын    дағы жерлердің тағайындалу ныса-
нын �згерту, оларды б�лу, су қорғау, 
са    ни    тарлық қорғау аймақтарының, ерек-
 ше қорғалатын табиғи аумақтарының 
мақ сатын ауыстырумен, оларды жеке 
тұрғын үй құрылысына беріп жіберумен 
байла   нысты деректер. Сол жерлерде 
заңсыз құрылыс жүргізу, коттедждер, 
таунхаус, отбасылық демалыс орындарын 
салу сияқ ты проб лемалар Алматы қаласы 
мен облысында �те �ткір тұр. Себебі бұл 
жерде ең негізгі на зар әкімдікте, дегенмен 
�зара байла нысқан құқыққорғау орган-
дары да бар.

Одан б�лек, Астана және Шымкент 
қалаларын да атап �туге болады. Онда да 
санитарлық талаптарға, құрылыс талап-
тарына сәйкес келмейтін заңбұзушы лық 
к�п. Сол сияқты сейсмоқауіпті, тек-
тоникалық, сел қаупі сынды нормалар 
сақталмаған.

Ал Жетісу, Шығыс Қазақстан, Қара-
ғанды, Жамбыл облыстарында жер проб-
лемасы к�біне ауыл шаруашы лығымен 
байланысты. Мысалы, заңсыз конкурстар 
�ткізіліп, оның нәтижесінде ауыл маңын-
дағы мал жаятын жерлер жеке мекеме-
лерге, адамдарға беріліп кеткен. ШҚО-
ның, әсіресе Аяг�з ауданында конкурс 
ұйымдастыруда фальсифика цияға жол 
берген деректер �те к�п. Ал Ақмола, Сол-
түстік Қазақстан, Қостанай, Қызыл  орда 
облыстарында үлестік пай дауы жиі кезде-
седі. Оны ауылшаруашылық ірі кәсіп-
орындар тудырып отыр. Пайшылар диви-
денттерін ала алмай, ЖШС-ның қа та-      
ры  нан шықса үлесін ала алмай сан далып 
жүр. Соттасып жатқан ауыл тұрғын  да-
рының қарасы қалың. Үлкен кәсіпорын-
дар әкімдікпен ауызжаласып, пай    шы    лар-
  дың үлесін үшінші тұлғаларға сатып 
жіберген немесе банкке кепілге қойған. 
Алған несиелерін қайтармай, ол үлестер 
банкке �тіп кеткен. Бір с�збен айтқанда, 
жер проблемасы қай �ңірде де бар.          
«AMANAT» партиясы комиссия  сының 
жұ мысы барысында осындай ахуал қалып-
тасқаны анықталды.

– «Жер аманаты» жобасының әлеуетін 
қалай бағалайсыз? Сіз бұған дейін де жер 
дауы мәселесімен айналысып жүрген прак-
тик-заңгерсіз. Тіпті, бұл бағыт сіздің кәсіби 
ғана емес, азаматтық та пози  цияңызға ай-
на лып кетті. Ендеше, партия сізге қан ша -
лықты қолдау бола алды? 

– Жалпы, «Жер аманаты» комис сия-
сының потенциалы �те зор. �йткені бұл 
қоғамдық ұйым енді ғана ашылып жатыр. 
Халық біртіндеп құлағдар болып келеді. 
Осыдан 7-8 ай бұрын біз сайлау шылармен 
кездескенде, былайғы іс-шараларда жұрт-
шылық: «Сендер бәлен бай миллион 
гектар жерлерді қайтардық дейсіздер. 
Қайда солар?» деп сынай сұрақ қоятын. 
Қазір ондай арын басылған, біздің жұмы-
сымызға халықтың к�зі жетіп келе ді. Бірақ 
сонда да сынаушылар бар. «Иә, қайтарып 
жатыр сыздар, білеміз. Бірақ тау-тас, ш�л 
жерлерді қайтарып жатыр сыздар» дейтін-
дер шықты. Қалай бол ғанда да халықтың 
пікірі �згерді. Демек, бізге әлі де жұмыс 
істей түсу керек. 9лі де жұмыс істейміз. 
Халықтың есінде бұл «Жер аманаты» 
комиссиясы әділдікті қа лыптастырудың 
нақты тетігі ретінде қа луы керек. 9лі алда 
10 миллион емес, 20 миллионға дейін 
гектарлаған жер телім дерін қайтаратын 
боламыз. Мен үшін «Жер аманаты» 
комиссиясы жәй ғана қоғамдық жұмыс 
емес, бұл жерде маған жалақы т�леніп 
отырған жоқ, бұл менің азаматтық пози-
циям, бұл менің адами, перзенттік к�з-
қарасым. Сол үшін де мен бар күш-қуа-
тымды сарқа жұмсауға дайынмын. �йткені 
бұл мен үшін беріліп отырған үлкен 
мүмкіндік. Жерді қайтаруды мен әлеу-
меттік әділдік орнату деп айтар едім.

Одан б�лек, тағы да менің бас тамам 
бойынша су мәсе лелері  ж�ніндегі 
комиссия құрыл ғалы жатыр. Мен Пар-
ламент Мәжілісінде «AMANAT» партиясы 
жанынан респуб ликалық су комиссиясын 
құруға ұсыныс жасадым. Тиісті шешімдер 
жақында жарияланатын болады. Оның 
құрамына біраз Мәжіліс депутаттары, Бас 
проку ратура �кілдері, Жер ресурсын бас-
қару комитетінің басшылары, Су министр-
лігінің �кілдері, �зге де �кілетті органның 
басшылары мен қызметкерлері енді. Заң-
сыз иемденіліп кеткен су плотина ларын, 
дамбалар, б�гендер – бір-бірімен ұш-
тасқан проблемалар. Міне, соларды қай-
тарған кезде біз «Жер аманаты» сияқ ты 
үлкен жетістікке жететін боламыз.

Расында да, «AMANAT» партиясы �те 
үлкен бастамалардың катализаторы, 
қозғаушы күші болып отыр. Оның бар лығы 
халықтың мұңынан, ұсыныс-тіле гінен, ең 
бастысы аманатынан туында ғанын ұмыт -
пауымыз керек. Сондықтан да партия 
менің азаматтық бастамала рымды қанат -
тандыра түскен ұйым болды. Бірақ менің 
ойымша, мәселе қай пар тияның қандай 
жұмыс істегенінде емес, ең бастысы, заңсыз 
кеткен жайы лым жерлерді, мал жаятын 
жерлерінен айы рылған жерлерді халыққа 
қайтару, игеріл мей, пайдала  нылмай 
жатқан жер лерді мемлекетке қайтару. 
Қайтадан азаматтық айналымға шығару. 
Біздің парызымыз – халықтың үмітін 
халықтың сеніміне ай налдыру. Қоғамдағы 
әлеуметтік әділет тілікті қалыптастыру.

– /ңгімеңізге рақмет!

Сұхбаттасқан Нұрлан ҚОСАЙ

ЖЕР АМАНАТЫНБІ

Президент �асым-Жомарт То�аевты� тапсырмасы бойынша 
2022 жылды� басынан бері елімізде пайдаланылмай жат�ан 
және ел за�намасын б'за отырып берілген ауыл

 шаруашылы,ы ма�сатында,ы жерлерді мемлекетке �айтару  
ж'мыстары белсенді ж/ргізілуде. Осы ж'мысты� ж/йелі 
т/рде іске асырылуына �о,амды� ба�ылауды ж/ргізу 
ма�сатында «AMANAT» партиясыны� жанынан 
«Жер аманаты» республикалы� және 
айма�ты� комиссиялары �'рыл,ан 
болатын. Б/гінде 10 млн гектар 
жер мемлекетке �айтарыл,ан. Осы 
ретте, біз республикалы� комис-
сия т8ра,асыны� орынбаcары, 
Мәжіліс депутат 
Ба�ытжан Базарбекпен 
с'хбаттас�ан едік.

Бақытжан Бақытжан БАЗАРБЕК,БАЗАРБЕК,  Мәжіліс депутаты:Мәжіліс депутаты:

тасы, ардагерлер кеңесі, БАҚ �кілінің де 
жалғыз ғана дауысы бар. Олар «біз дауыс 
бердік, осындай шешім қабыл данды» 
дейді. Егер т�рағада екі дауыс болса, оны 
жауапқа тартуға болар еді. Енді әкімнің 
орынбасары: «Жауапқа тартсаң құжатты 
комиссияға ұсынған жер қатынастарын 
тарт» дейді. С�йтіп, тергеуші басқармаға 
келеді. Ал оның басшысы: «Менде жауап-
кершілік жоқ, мен дауыс бермеймін, 
қаулы шағырмай мын, қол қоймаймын, 
небәрі құжатты дайындап беремін. Егер 
дұрыс қарамай қалған болсам,  ол 
қылмыстық емес, тәртіптік жауапкершілік 
қана, онда с�гіс берсін немесе жұмыстан 
шығарсын» дей ді. С�йтіп, іс тұйықталып 
қалады, тер гейтін, тексеретін, жауапқа 
тартатын адам жоқ. Бұл бұрынғы заңнама 
бойынша осылай болатын. С�йтіп, қоз-
ғалған біраз іс қылмыстық құрам жоқ деп 
жабылған болатын. Енді қазір жер 
комиссиясы таратылды. Себебі 2021 жы-
лы үкіметтік жер комиссиясының үшінші 
жиналы сында мен с�з с�йледім. Ол кезде 
оны Е.Тоғжанов басқарды. Сонда осы 
ұсынысты айттым. «Жер комиссиясы 
сыбайластық жемқорлық тәуекелін 
тудырып отыр, олар пара алуы және оны 
кейін әкімге бе руі  мүмкін» дедім. 
Үкіметтік комиссия бұл ұсынысымды 

– Жақсы, одан басқа қандай жерді, ірі 
жер алпауытын айта аласыз?

– Енді тағы да бір қайтарылған жер-
лердің қатарында мен Асы жайлауын 
айтқым келеді. Бұл ең үлкен деген, кере-
мет жерлеріміздің, тіпті ұлттық құнды-
лық тарымыздың бірі ғой. Оның иесі кім 
болғанын мен қазір объективті себептерге 
байланысты айта алмаймын. Бірақ жақын 
арада құжаттар толық қолыма тиген соң 
мен оның мәліметтерін, соның ішінде 
қаулысын әлеуметтік желілерде толықтай 
жариялайтын боламын. Тек айтарым, 
2017 жылы Еңбекшіқазақ ауданының 
әкімі оны конкурспен беріп жіберген. 
Кезінде ол да Болат Назарбаевпен �зара 
байланысқан азамат еді. Бірақ біреулер 
айтып жүргендей қазіргі облыс әкімінің 
бауыры емес. Оған дейін 2012-2018 жыл-
дары әкім болған адам. Қазір кадастрлық 
материалдар қолымда жоқ, егер айтып 
жіберсем, ана тарап адвокаттарын жал-
дап, сотқа жүгінуі мүмкін. Сондықтан 
қалған ақпараттарды сәл күтейік.

– Жақсы. «Жер аманаты» комис-
сиясының жұмысында қандай кедергілер 
болды? Мәселен, заңнамалық тұрғыда, 
лобби жасап кедергі еткен деген секілді.

– 9рине, кез келген жұмыста �зінің 
кедергілері бар. Тіпті, біздің «Жер амана-
ты» республикалық комиссия сының да 
жұмысында ондай болды. Президентіміз 
Қасым-Жомарт Кемелұлы Жаңа Қазақ-
стан тұжырымдамасын құру міндетін алға 
қойып отыр. Ал кедергілердің бәрін жа-
сап отырғандар ескі Қазақстанның �кіл-
дері. Олардың кедергілері әр уақыттарда, 
әр кезеңдерде байқалып отырады. Мем-
лекеттік инспекцияға да кедергі жасап 
отыратындар жетеді. Жер инс пекциясына 

«ЕСКІ 
ҚАЗАҚСТАННЫҢ» 
ӨКІЛДЕРІ

соттың шешімі шыққаннан кейін, ол 
құжат қолымызға тигеннен соң ғана 
барып, олар бұл жерді заңсыз иеленді, міне 
латифундистер мыналар деп айта аламыз. 
Ал жалпы сіздің сұрағыңызға жауап 
ретінде олардың аты-ж�нін атаған ның 
�зінде де, бұл біздің жұмысымызға кедергі 
жасайды. Себебі мен үлкен жер комис-
сиясының т�рағасының орынба  сарымын. 
Егер мен қазір Aiqyn газетіне осындай 
латифундис тер бар деп атасам, онда мен 
маған жүктел ген міндеттерді орындау 
барысында заңда ғы шектеулерді бұзған 
болып саналамын. Бұл жерде жеке бас 
мәліметтері тура лы заңнаманы айтып 
отырмын. Бізде барлық дерек бар. 9рбір 
жердің иесі, аты-ж�ні, ол – құпия мәлі-
меттер. Егер мен сол тізімді жария ет сем, 
сол латифундистердің адвокаттары менің 
үстімнен сотқа шағым түсіреді. Сондықтан 
да сізге ақпарат тара туға к� мектесу жо-
лында заңды бұзуға бара алмаймыз. Оны 
�зіңіз де түсінесіз.

– Жерді пайдаланбай құр иелігінде ұс-
тап отыратындарға қарсы, жалпы заңсыз 
жер иеленуге қарсы қандай шара қолдануды 
ұсынасыз? 

– Бұл – �те орынды сұрақ. Жаңа ті-
зілім туралы, яки «қара тізім» туралы айт-
тық. Оған енген меншік иесі 3 жыл жер 
ала алмайды дедік. Инспекцияның мате-
риалы бар, жердің иегірілмегені толық 
процессуалдық іс жүргізуде расталған – 
соның негізінде ол мемлекетке қайтары-
лады. Егер �з еркімен тапсырса, онда 
реестр ге енбейді. Енді менің ұсынысым: 
тізілімге енген жер иелеріне жекеменшік 
құқын алуға және пайдалану құқын алуға 
тыйымды 3 жыл емес, 5 жылға дейін созу 
керек. Сонда бұл механизм одан да бетер 

күшейе түседі. Сонда ертең әрбір меншік 
иесі оның құқықтық салдарын біліп 
отырғандықтан, заңсыздықтарға батылы 
барып бара қоймайды.

Осы жерде тағы бір жаңашылдық ту-
ралы айта кетсем, оны біз жайылымдар 
тура лы заң жобасына енгіздік. Алла қа-
ласа, екінші оқылымда қаралады. Жұ-
мыс тобы қабылдаған бұл ұсыныс мына-
д а й :  Ж е р  к о д е к с і н і ң  9 2 - б а б ы н д а 
ауыл   шаруа шылық мақсатындағы жердің 
иесі мал басының санын гектарына 
кемінде 20% жүктемемен сәйкес қылу 
керек де лін ген. Егер оған сәйкес бол-
маса, ол ар найы профи лактикалық 
бақылауға түседі. Егер белгілі бір мер зім-
де ол кемшілікті жой маса, сотқа талап-
арыз беріледі.  С�й тіп,  жер пайда-
ланылмағаны немесе иегі рілме гені үшін 
мемлекеттік меншікке қай  тарылуы 
мүмкін. Біз енді бұл к�р сеткішті кемінде 
50%-ға дейін деп к�теріп отыр мыз. Яки, 
бұрын ол гектарына 2 жыл қы ұстау қажет 
болса, енді 5 жылқы ұстау керек болады. 
Бұл мал басын арт тыруды, әрбір меншік 
иесінің жеріне қо сымша қаражат жұм -
сауын талап етеді. Енді бұрын ғыдай, үл-
кен жерді алып, оған аз ғана мал жайып, 
инспекторларға міне малым бар деп 
к�рсете алмайтын болады. Бұл жауап-
кершілікті күшейтудің амалы, жерді 
мемлекетке қайтарудың амалы, жайы-
лымды тиімді басқарудың амалы. Бір 
жа ғы экономикаға да үлкен септігі ти-
мек. Жайылым туралы осы заң жобасы 
қабылданар болса, келер жылы тағы да 
10 миллион гектар жерді, тіпті одан да 
к�п жерді қайтаруға мүмкіндік туады. 
Сон дықтан да осындай ұсыныста-
рымыздан жақсы �згерістер күтеміз.

толық қабылдады. Цифр ландыру туралы 
заңға енгізді, оған Президент биыл сәуір 
айында қол қойды, 1 шілде күні күшіне 
енді.  Енді қазіргі  тәртіп бойынша 
материалдар толығымен жер қатынастары 
б�ліміне түседі, олар алдын ала жоспар 
жасап, оған қатысты мемлекеттік ор-
гандар �зінің келісімін бере ді де, одан 
кейін барып құжат әкімге жіберіледі. 
9кім қаулы шығарады, міне содан кейін 
не сатып алу,  не жалға алу шарты 
бекітіледі. Жауапкершілік – әкімде. Яки, 
қазіргі Жер кодексінің 43, 44-1, 44-2-бап-
тары бойынша әкімді  қыл мыстық 
жауапкершілікке тарту оңай. Аудандық 
және қалалық әкімдерді, ал облыстық 
әкімдерде жер қойнауын пай далануға 
қатысты �кілеттіліктер қалды рылды. Ол 
жерде бұрынғысынша жер комиссиясы 
жұмыс істей береді. Неге олай? �йткені 
барлық заңсыздық та, жемқорлық та 
аудандық, қалалық дең гейде болып отыр.

– Сіздің осы «Жер аманатына» қатысты 
практикаңыздағы ең үлкен жер к�лемі қан-
ша гектар, қай �ңірлер және ең ірі лати-
фундист кім?

– Ең үлкен жер к�лемі дегенде, биыл 
Қарағанды облысы Ақтоғай ауданында 
1 миллион гектар жерді қайтарғанбыз. 
Бұл дегеніміз – кәдімгі Израил мемле-
кетінің 30% аумағына тең жер ғой. Сондай 
жер бір ЖШС-ның атында болған. Яки, 
10 миллионның 1 миллионы бір облыстың 
емес, бір ауданнан табылып тұр. Енді 
мәселе, оны қалай алғанын да. �йткені 
Жер кодексінің 92 бабы 3 тармағы бойын-
ша 1 гектар жерге кемінде 20%-дық мал 
басының жүктемесі, яки мал саны болу 
керек. Енді есептеңіз, 1 миллион гектарда 
қанша мал болу керек. Ондай миллион-
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СУ – ЫРЫСТЫҢ КӨЗІ
Парламент Мәжілісі Эколо-

гия мәселелері және таби#ат 
пайдалану комитетіні* т+ра-
#асы Еділ Жа*быршин 20 жел-
то/санда#ы жалпы отыры ста 
/арал#ан Жо#ары ауди тор лы/ 
палата т+ра#асыны* «Жеке-
леген аудиторлы/ іс-шаралар-
ды* /орытындылары бойынша 
су ре сурстарыны* бас/арылу 
тиім ділігін талдау» атты есебі 
бойынша баяндама әзір леген 
еді. Депутат +з баян дама-
сында +зек ті мәселелерді 
/оз#ады. 

Жасыратыны жоқ, су мәселе- 
сі – еліміздің ең әлсіз тұсы. �йткені 
біз трансшекаралық су ресурста-
рына �те тәуелді, әрі ш�лейтті 
мем лекетпіз.

Сарапшылардың бағалауы бо-
йынша Қазақстан жылына табиғат-
тан 25 миллиард текше метр су ре-
сурстарын алады. Оның 21 мил-
лиар ды тұтынуға кетсе, қалған 4 
мил   лиард су шығынданып, далаға 
ке тіп жатыр. �кініштісі, соңғы 
жыл   дары су шығындары – 48 па-
йыз ға �скен. Бұл �те қауіпті жағдай.

Бұл ж�нінде Мемлекет бас-
шысы: «2040 жылдарға қарай Қа-
зақстандағы су тапшылығы 15 
мил лиард текше метрге жетуі мүм-
кін» – деп айтты. Аталған дефицит-
тік цифра қазір елімізде алынатын 
су қорының 60 пайызын құрап 
отыр. Болашақта осы су тап-
шылығы болса, 17 жылдан кейін 
еліміздің к�п �ңірлері сусыз қалуы 
әбден мүмкін. Эколог-ғалым 
ретінде па йымым, Мемлекет 
басшысы осы бастан бекерден-

бекер су де фицитін қауіп етіп отыр-
ған жоқ. Жағдай қазірдің �зінде мәз 
емес.

Осы ретте, су мәселесі бойынша 
біраз жүйелі проблемаға тоқталып 
�туді ж�н к�рдім.

Бірінші. Тұрғындарды сапалы 
ауызсумен қамтамасыз ету мәселесі 
20 жылдан бері толық шешілер 
емес. Біз әртүрлі бағдарламаны 
қабылдауды қатырамыз. Мәселен, 
2002-2010 жылдары «Ауыз Су», 
2011-2020 жылдары «Ақ Бұлақ», ал 
2020-2025 жылдарға ар налған 
«�ңірлерді дамыту» және «Нұрлы 
Жол» сияқты 5 бағдар ламаға 
бюджеттен 1,5 трлн теңгені нақты 
б�лдік. Дегенмен әлі күнге дейін 
51 пайыз ауыл таза ауызсуына қол 
жеткізе алмаса, 36 пайыз ауылда 
орталықтандырылған су жүйелері 
жоқ. 21 ғасырда, қыстың күні қы-
рауда қол арбамен, бидонмен су 
тасыған ауыл тұрғындары жетерлік.

Екінші. Негізгі, су ресурстарын 
тұтынушы сала – бұл ауылшаруа-
шы лығы. Агро�ндірістік кешен-
дердегі судың шығыны 40 пайызға 
жетіп отыр. Оған себеп, 30 жылдан 
бері ирригациялық каналдардың 
әбден тозуы, иесіз қалуы, уақтылы 
ж�н делмеуі.

Келесі мәселе, бұл салада су 
үнемдеуші технологияларды пай-
далану деңгейінің �те т�мендігі. 
Бізде тамшылатып суаратын 
әдістер жоқтың қасы. Игерілетін 
жерлердің тек 14 пайызында ғана 
су үнемдеу технологиялары қолда-
нылады. Мысалы, құнарлы жері 
жоқ, тас пен құмның үстінде 
агро�ндірісті дамытып отырған 
Израиль, суды үнемдеу тәсілдерінің 

арқасында 1 гектар жерге небәрі 
6 метр куб су пайдаланады. Біз 
сондай жерге екі еседей су шығын-
даймыз.

Үшінші. Алдағы бес жылдықта 
еліміздің ішкі жалпы �німін екі 
есеге �сіруді жоспарлап отырмыз. 
Ол үшін �ндіріс дамуы керек. Ал 
�ндірістің ең негізгі ресурсының 
бірі – бұл су. Қазір кәсіпорындар су 
ресурстарымыздың 28 пайызын 
тұтынса, алдағы 5 жылда бұл цифра 
кемі 1,5 – 2 есеге �сетіні анық.Сон-
дықтан, �ндірісте суды қайта пай-
далану мәселесін заңмен шеге леп, 
міндеттеу керек. �йткені, �ндірістік 
кәсіпорындардың тек 30 пайызы 
ғана суды қайта пайдала нып отыр. 
Бір ғана мысал, к� ліктерді жууа тын 
нысандар суды қайта пай далануды 
жолға қой маған. Ал олардың к�бі 
ауызсумен к�лік жуады. Қаншама 
су ысырап болып жатыр.

Т�ртінші. Еліміздің даласы 
к�ктемде к�лге айналса, жазда 
ш�лге айналады. Бұл мәселе жыл 
сайын қайталанып отырса да, әлі 
күнге шешімін табар емес. Құдай-
дың бізге берген ресурсын құмға 
құйып жатырмыз. Тасқын, ерінді 
қар, жауын-шашын сулары да 
Жаратушының бізге берген сыйы. 
Мұның бәрін ішкі су қорымыз деп 
қабылдауымыз қажет. Мәселен, 
Қытай, Аргентина, Бразилия, Араб 
пен Таяу Шығыс елдерінің к�бінде 
әрбір жауын-шашынның там-
шысын мүмкінді гінше ішуге де, 
�ндіріске де пай даланады. Мы-
салы, Германияның Франкфурт 
аэропорты жауын суын пайдалану 
жүйесі  арқылы жылына бір 
миллион куб суды үнемдейді. Біз 

Астанамыздың еріген қар суын, 
тіпті пайдаланбаймыз.

Бұдан басқа, кәріз, ағынды лас 
суларды да әлемнің к�птеген Син-
гапур сияқты елі 100 пайыз қайта 
�ңдеп, тіпті ауызсуға пайдаланады.
Ал бізде суды қайта пайдалану 
небәрі 2,5 пайыз. 

Бесінші. Қазақстанның су қор-
ларының бірі – жер асты сулары. 
Қолымыздағы бар деректерге 
сүйен сек, тұщы су қорымыз 43 
млрд текше метр. Бірақ бұл мәлімет 
Кеңес Одағынан кейін қайта 
актуализациядан толық �ткен жоқ. 
Яғни, жер асты суларын қайта зерт-
теп, бағалап, нақты қорын анықтау 
мемлекет үшін аса маңызды.

Бұдан басқа, жаңа әріптестерім 
депутаттар Садықов және Абден 
айтып кетті, �ңірлерде жер асты 
суларының зияндануы мен оны 
үнемсіз пайдалануы орын алып 
отыр. Жер асты су қорын – мұнай, 
газ, уран сияқты еліміздің страте-
гиялық қоры деп есептеуіміз қажет. 
Оны қорғау, үнемдеу аса маңызды 
міндет!

Жер асты суларын басқаруда да 
кемшіліктер бар. Бұл маңызды 
ресурстарды басқаруды жүйелі іске 
асыру үшін, жер асты суларын 
басқару компетенциясын жаңа 
құрылған Су министрлігіне берген 
дұрыс болар еді. Бұл ж�нінде жаңа 
Су министрі Нұржан Молдиярұлы 
да �зі позициясын айтты.

Тағы бір күрделі мәселе – 
Каспий теңізінің тартылуы. 
Кейбір жағалаулар 3-4 километр 
кетіп қалды. Жайықтың теңізге 
құятын жері 30-40 сантиметр 
болып қалған. Ертең теңіз порт-
тарымыздың жағ дайы қандай 
болмақ. Бізге к�рші мемлекет-
термен бірлесіп, кешенді зерт-
теулер жүргізіп, оның нақты се-
бептерін анықтау қажет. Кас пийді 
жоғалтсақ, елдің әлеу меттік эко-
номикасы былай тұрсын, ол Арал 
теңізінің тағдырын қай талап, 
планетарлық масштабтағы эколо-
гия лық катастрофаға алып келетіні 
айтпаса да түсінікті.

Алтыншы. Президентіміз 
Қасым-Жомарт Тоқаев су тапшы-

лығын шешу үшін арнайы 20 жаңа 
б�ген салу мен 3,5 мың шақырым-
дық каналды жаңғыртуды тап-
сырды.Бірақ бүгінгі Үкіметтің 
сал ғырт, әрі баяу қимылынан жа-
қын арада Қазақстандағы су тап-
шылығы мәселесі шешімін толық 
таппай тын дай к�рінеді.

Қорыта келе, еліміздегі саяси 
реформалардың нәтижесінде, Жо-
ғарғы аудиторлық палата жылына 
екі рет Мәжіліске есеп беруге тиіс. 
Бұл – Ата Заңымызбен бекітілген 
норма. 

Жоғары аудиторлық палатаның 
негізгі функцияларының бірі – 
бюд жет қаржысын тиімді жұм-
салуына мемлекеттік аудит жүргізу.
Сондықтан болашақта әрбір 
есептеріңіз қаралып отырған проб-
леманы жан-жақты, ауқымды, 
терең зерделеп, жалпымемлекеттік 
деңгейде қарастырылуы қажет. 
�йткені сіздер Заң шығарушы 
билік – Парламенттің мінберіне 
келіп отырсыздар. 

Ал Үкімет, ең бірінші кезекте 
суды үнемдеу идеологиясын Пре-
зидент айтқандай, ұлттық идеяға 
айналдыруды қолға алуы тиіс. Ол 
үшін барлық потенциалымызды 
қолдану маңызды. Суды үнем-
дейтін технология �те баяу ен-
гізіліп жатыр. Тасбақа аяң десекте 
болады.

Бағана депутат-әріптестерімнің 
тарапынан к�терілген кадр мәсе-
лесі, ауызсумен қамтамасыз ету, 
суды үнемдеу, трансшекаралық су 
дипломатиясы, әділ су тарифі, 
суды қайта пайдалану, жалпыса-
лалық цифровизация, жер асты 
суларын дұрыс пайдалану сияқты 
мәселелермен жан-жақты, жүйелі 
түрде айналысу қажет. Дана хал-
қымыз айтқандай: «Судың да, 
сұрауы бар!».

Жыл ая/талу#а жа/ын. 
Демек,  осы кезе* ара-
лы#ында ел экономикасын 
ал#а жылжытып, елеулі +з-
герістерге себепкер бол#ан 
реформалар мен ат/арыл-
#ан ж<мыстарды* бірсы-
пыра сына то/талып +туге 
болады. Жа/ында =кімет 
«биыл эко но мика +сім к+р-
сетіп, инф ляция баяу лады» 
д е г е н  ж ы л  / о р ы т ы н -
дысымен б+ лісті. Ендеше, 
әлеу метпен астасып жа-
татын б<л салада#ы атау лы 
жоба лар на/ты секторды 
ны#ай ту#а /алай әсер етті? 

Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаев биыл Үкімет 
алдына ұлттық экономика к�ле-
мін 2 есеге арттырып, 450 млрд 
АҚШ долларына жеткізуді мін-
деттеген. Бұл межеге жетудің 
бас ты тетігі – жыл сайынғы тұ-
рақ ты экономикалық �сім к�р-
сеткішін кем дегенде 6 пайыздық 
деңгейге к�теру. Үкімет страте-
гиялық мақсатқа қол жеткізуде 
�ңдеу �неркәсібі жобаларына 
басымдық береді. Экономист 
Юрий Масанов �з шолуында бұл 
бастамаларды «әлемдік күйзеліс-
тердің салдарымен күресу емес, 
керісінше, орнықты дамуға к�шу 
жолы» деп сипаттады. 

Статистикаға сүйенсек, был-
тырғымен салыстырғанда эконо-
мика барлық сала бойынша �сім 
к�рсетіп отыр. Мәселен, 2022 
жыл дың қаңтар-қараша айла-
рында елдегі барлық тауар мен 
қызметтің �ндірісі 2,7%-ға �ссе, 
қазір – бірден 4,9%-ға �сті. Ал 
жан басына шаққандағы ЖІ� 
11,5 мың АҚШ долларынан 13,3 
мың АҚШ долларына дейін жетіп 
отыр. 

Үкімет хабарламасынан биыл 
жаһандық құбылмалы жағдай-
лардағы сыртқы сын-қатерлерге 
еліміз лайықты т�теп беріп, стра-
тегиялық мақсаттарды жүзеге 
асырғанын к�реміз.

«Биыл Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Тоқаевтың 
сайлауалды бағдарламасында 
және Қазақстан халқына Жолдау-
ларында белгіленген ауқымды 
реформаларды іске асыру жал-
ғасын тапты. Жаңа заңнамалық 
нормалар күшіне енді, бірқатар 
ірі мемлекеттік бастаманы, 

соның ішінде «Жайлы мектеп» 
және «Ауылдық денсаулық сақ-
тауды жаңғырту» ұлттық жоба-
ларын іске асыру басталды. 
Сонымен қатар Үкіметте дағ-
дарысқа қарсы шаралар қолға 
алын ды, бұл сыртқы күйзе-
лістердің әсерін т�мендетуге 
және алдағы кезеңге экономика-
лық дамудың негізін қалауға 
мүм кіндік берді», – делінген 
хабарламада.

Сарапшылар ел экономи-
касын дамыту бағытында атқа-
рылған негізгі жұмыстар Прези-
дент Қасым-Жомарт Тоқаевтың 
2022 жылғы сайлауалды бағдар-
ламасында және соңғы Жолдауда 
белгілеген ауқымды реформа-
ларға негізделгенін айтады. 
Сонымен қатар 2023 жыл жаһан-
дық экономикадағы �згерістерге 
бейімделе отырып, инфляцияның 
артуы секілді айтулы мәселелерді 
ауыздықтай алуымен ерекше-
ленеді деп есептейді.

Джорджтаун университетінің 
түлегі, экономист Rсел Нүсіпова-
ның пікірінше, Қазақстан биыл 
да �ндіріс саласын әртараптан-
дыру бағытында елеулі �згеріс-
терге қол жеткізе алмағанымен, 
сауда-саттық серіктестерінің 

географиялық шекарасын ке-
ңейте түскен.

«Атап айтқанда, �ткен жыл 
ішінде Қазақстан Түркия және 
Орталық Азияның басқа да елдері 
сияқты бауырлас елдермен 
ынтымақтастыққа ұмтылды. 
Маусым айында Президент 
Тоқаев Германия президенті 
Франк-Вальтер Штайнмайермен 
жоғары деңгейде �ткен кездесу 
Еуропамен байланысты одан әрі 
нығайтты. Нәтижесінде, Штайн-
майер қазақстандық ин вес-
тицияларға 50 миллиард доллар 
б�лу туралы уәде етті. Еуропамен 
байланысты дамыту мен қатар, 
Қазақстан екінші бір стра-
тегиялық әлемдік держава сана-
латын Қытаймен ынтымақ тас-
тықты кеңейтуде айтарлықтай 
жетістіктерге жетті. Ал 2023 
жылы американдық-қазақстан-
дық �зара іс-қимылдың шарық-
тау шегі Нью-Йоркте �ткен C5+1 
саммиті болды. Мұндай кездесу-
лер бұрын да болғанымен, АҚШ 
президенті Орталық Азияның 
барлық бес мемлекет басшылары-
мен тікелей кездескен бірде-бір  
болған емес. Саммит АҚШ үшін 
геосаяси және жа һандық тұ-
рақсыздық кезеңінде Қазақстан 

мен Орталық Азияның басқа 
елдерімен неғұрлым терең 
байланыстың маңыздылығын 
к�рсетті. Осылайша, басқа ел-
дермен байланыстарды нығайту-
мен қатар, Қазақстан елдің 
Ресеймен тығыз экономикалық 
байланыстарының жалғасуына 
қарамастан, сауда және инвести-
циялық бағыттарды әртарап-
тандыруға басымдық берді», – 
дейді маман.

Дегенмен Мемлекет басшы-
сының негізгі реформалары 
импортты отандық тауарлармен 
алмастыруға негізделіп отыр. 
�ңдеуші �неркәсіп пен халық-
аралық саудадан түсетін пайданы 
асыруға баса назар аудару отан-
дық экономикаға үлкен тұ-
рақтылық беріп, жаһандық �з-
герістердің әсерін т�мендетеді. 
Қазақстан халқына Жолдауында 
Президент еліміздің мықты 
�неркәсіптік негізін қалыптас-
тыруға баса маңыз беруді тап-
сырған болатын. «Экономиканы 
әртараптандыру бұрынғыдан да 
маңызды міндетке айналуда. Бұл 
ретте, металды терең �ңдеу, мұ-
най-газ және к�мір химиясы, 
ауыр машина жасау, уранды кон-
вер сиялау және байыту, авто б�л-

шектер және тыңайтқыштар 
шығару сияқты бағыттарға ай-
рықша назар аударған ж�н. 
Басқаша айтсақ, жоғары деңгейде 
�ңделген �нім шығаратын 
кластер құру керек», – деді 
Президент. 

Дүниежүзілік тәжірибе к�р-
сеткендей, ішкі экономиканы 
шикізат бағасына байлау дамушы 
елдердің экономикасына тән 
кемшілік. Экономикалық шолу-
шы Ю.Масанов бұл бағытта 
Қазақстан экономикасы қазірдің 
�зінде жетістіктерге жеткенін 
баяндайды. Мысалы, статисти-
каға сүйенсек, жыл басынан бері 
экономиканың барлық салала-
рында 19,5 мың жұмыс орны 
құрылып, 967,7 млрд теңгеге 210 
жаңа инвестициялық жоба іске 
қосылған. Жыл соңына дейін 1,6 
трлн теңгеге барлығы 291 жоба 
іске қосылады деп күтілуде.

«Мәселе мынада, Қазақстанда 
шикізатты қайта �ңдеу және 
дайын �німді сату, оны шетелге 
жіберуден г�рі тиімдірек. Бұл 
жобалардың барлығы нарық үшін 
жаңа �нім болса, қазақстандық 
мамандар үшін тұрақты жұмыс 
орындары. Демек, әр отбасы 
үшін тұрақты табыс к�зі. Ал нақ-
ты сектордағы кей салалар екі 
таңбалы �сімге қол жеткізген. 
Мы салы, машина жасаудағы �н-
діріс, яғни техника мен жабдық-
тар �ндірісі т�рттен бір б�лікке 
�сті. Оның ішінде, автомобиль 
жасау 41%-ға �сті. Авток�лік 
�ндірісі – бұл дайын �німді шы-
ғаратын ондаған ірі және шағын 
кәсіпорындарды қамтитын 
технологиялық жағы нан күрделі 
салалардың бірі екенін түсіну 
маңызды», – дейді маман.

Бұл саладағы �згерістер к�зге 
ұрып тұр. Мысалы, Қостанайда 
Kia автомобильдерін шығаратын 
зауыттың құрылысы басталды. 
Сонымен қатар Skoda компа-
ниясы да Қазақстанда жұмыс 
істеу жоспары барын мәлімдеді. 
Осының арқасында ел азаматтары 
үшін қолжетімді автомобиль 
брендтерінің саны артты. Мұндай 
кәсіпорындардың айналасында 
әдетте, автомобиль б�лшектерін 
шығаратын бүтін бір экожүйе 
құрылып, нәтижесінде аймақтағы 
шағын орта бизнестің дамуына 
серпін беріліп, нарыққа мульти-
пли кативті әсер етпек. Сондай-
ақ биыл Қазақстан $65 млрд-тың 
�німін экспорттады, сонымен 
бірге �ңделген тауарлардың экс-
порты $21 млрд-қа жетті.

Үкімет баяндамасынан басқа 
салаларда да оң үрдістер барын 
к�руге болады. Мысалы, елі-
міздегі құрылыс жұмыстарының 

к�лемі жыл басынан бері 12,6%-
ға �сті. Нәтижесінде, 15,1 млн 
шаршы метр тұрғын үй пайда-
лануға беріліп, �ткен жылдың 
сәйкес кезеңімен салыстырғанда 
бірден 15,6% - ға ұлғайған. 

Жылдың тағы бір нәтижелі 
жетістігі инфляцияның екі есе 
т�мендеуі болды. Биыл ақпанда 
21,3%-ды құраған бұл к�рсеткіш 
қарашада 10,3% деңгейіне тұ-
рақтады. Бұл халықтың әл-ау-
қаты үшін маңызды, себебі тауар 
құны азаматтардың кірістерінен 
асып түспеуі қажет. Сондықтан 
Үкімет пен Ұлттық банк Прези-
денттің тікелей тапсырмасына 
сәйкес 2023 жылы инфляциямен 
барынша күресті.

Оған әсер етуші ең маңызды 
факторлардың бірі базалық 
м�лшерлеменің �суі болды. Со-
нымен қатар министрлер каби-
неті жедел және орта мерзімді 
сипаттағы шаралар кешенін 
қабылдады. Биыл елдегі негізгі 
жұмыс беруші әрі сұранысқа ие 
тауарлар мен қызметтерді �н-
діруші ШОБ-ті қолдауға да 
басымдық берілді. Мәселен, 
бизнеске қойылатын 10 мыңнан 
астам артық талаптар жойылып, 
жаңа жылдан бастап бизнесті 
тексеру саны екі есеге азаяды. 

Кәсіпкерлік субъектілеріне 
мемлекеттік қолдау к�рсету жыл 
сайын артып келеді. Атап айт-
қанда, бұл мақсаттарға «Бәй-
терек» холдингі желісі арқылы 2,3 
трлн теңге б�лінді. Шағын және 
орта кәсіпкерлікті қолдау 209 
млрд теңгеден 288 млрд теңгеге 
дейін ұлғайды. Үкімет мемлекет 
қабылдаған шаралар нәтиже-
сінде, биыл алғашқы алты айда 
ШОБ �німі 29 трлн теңгеге дейін 
ұлғайғанын мәлімдеді. Ал осы 
сек тордағы жұмыспен қамтылған 
азаматтардың саны 4,3 млн адам-
ға дейін �скен. Бұл ретте, елдің 
ЖІ�-гі ШОБ үлесі 36,4%-ға жетті. 

Экономиканы монополиядан 
арылту ж�ніндегі комиссия жұ-
мысы басталғаннан бері рес-
публикалық және коммуналдық 
меншікке 15 компания, 7 ғимарат, 
160-ден астам теміржол мен құ-
рылыстар және басқа да мүлік-
тердің акциялар пакеті мен қа-
тысу үлестері қабылданды.

Жоғарыда айтылғандардың 
бәрін қорытындылайтын болсақ, 
Қазақстан экономикасы әлемдік 
экономикадағы жаңа жағдайға 
бейімделе түсті. Статистикадағы 
бұл сандар еліміздегі нақты �з-
геріс тердің, соның ішінде жаңа 
кәсіпорындар жаңа жұмыс 
орындарының айқын к�рінісі.

К.ЕРКІН

ЭКОНОМИКАДА 
АЙТАРЛЫҚТАЙ ӨСІМ БАР
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Тілекгүл ЕСДӘУЛЕТ

Астана әкімдігі қаланың қыс мезгілінде 
де халыққа жайлы болуы үшін тынымсыз 
жұмыс істейді. Қала к�шелерін омбы қардан, 
жол бойын мұздан, ғимараттар т�бесін қар 
сүңгілерінен тазартады. Табиғат ананың 
ақ к�рпесін бүркей, жылы қымтана, бұйыға 
түскен тіршілігіне мән мен мазмұн қоса 
отырып, қаланы к�ріктендіруге және 

безендіруге қатты назар аударады. Жаңа 
жыл мерекесі қарсаңында Астана к�ркі 
шынымен ажарлана түскен. Мұз айдындары, 
сырғанақтар салынуда. Шағын архитектура-
лық фигуралар, фотоаймақтар салынып 
жатыр. Бес аудан аумағында барлығы 60-қа 
жуық мұз айдыны мен сырғанақ салу 
жоспарлануда.

Ұйымдастырушылардың айтуынша, 
қаланы қысқы ертегіге айналдыру жұмыстары  
әдетте жыл сайын 23-25 желтоқсанға дейін 

аяқталады. Жұмыстың бір б�лігі аяқталды. 
Бүгінгі күнге дейін  «Жастар» сарайының 
алдындағы алаңда және ЭКСПО қала-
шығында салынған мұз айдынында, сырға-
нақтарда серуендеуге болады.

Ал қаланың шағынаудандарындағы мұз 
айдындары мен сырғанақ алаңдарының 
қайда орналасқанына тоқталар болсақ: 
Сарыарқа ауданында Б�генбай батыр 
даңғылы, 43, Бейбітшілік к�шесі бойындағы 
қалалық алаңда, «К�ктал» саябағында 
қысқы ойын-сауық ұйымдастырылады. 
Алматы ауданында «Қазақ елі» монументінің 
жанындағы алаң, ІІМ жанындағы Тәуелсіздік 
және Қажымұқан к�шелерінің қиылысында, 
«Құмыра» мекемесінің тұрағында, Абылай 
хан – Қобда қиылысында, оқушылар 
сарайының жанында балалар үшін де, 
ересектер үшін де ақ ұлпа басқан аппақ 
далада армансыз серуендеп, алаңсыз ойнауға 
болады. Сонымен қатар Нұра ауданындағы 
Ailand отбасылық демалыс орталығы, 
Keruensity СОО, «Хан Шатыр», Asia Park, 
сондай-ақ елордалық саябақта және Үркер 
тұрғын үй алабына кіреберісте қысқы дем-
алыс алаңдары ашылады. Байқоңыр ауда-
ны ның тұрғындары «Ататүрік» саябағында, 
«Жастар» сарайында, Жазушылар аллея-
сында, Қазқалашық, Кирпичный, ?ндіріс, 
Қоянды елді мекендеріндегі мұз алаңдарында 
сырғанай алады. Есіл ауданында ЭКСПО 
аумағында, Ботаникалық бақта және 
«Керуен» СОО маңында тағы үш жерде 
халыққа қысқы тамаша к�ңіл күй сыйлай 
алатын аппақ алаңқайлар жұмыс істейді.

Астана к�ркін аша түсу үшін және қала 
қонақтары мен тұрғындарына арналып 

алғаш рет Орталық саябақта желілік мұз 
айдыны ашылады. Ашық аспан астында 
ұзындығы 290 метр болатын алғашқы 
желілік мұз алаңқайдың айналасына шырша 
мен әртүрлі жан-жануардың, қызықты 
кейіпкерлердің, аяз ата мен ақшақардың 
бейнесі қойылған. Сонымен қатар алаңда 
сауда павильондары орналастырылып, 
жәрмеңке ұйымдастырылды. Урбанистика 
орталығы мамандарының айтуынша, желілік 
пішініне байланысты мұндай мұз айдын-
дарында сырғанау қауіпсіз. Конькиді 
жаңа дан үйреніп жүргендер үшін де кедер-
гісіз, еркін сырғанауға барлық жағдай 
жасалған.

Қыстың қарлы, боранды күндерінде де 
елорда тұрғындары мен қонақтары мұз 
айдындарында, сырғанақтарда алаңсыз 
ойнап, демалуы үшін жасалып жатқан 
жұмыстар к�зді қызықтырып, к�ңілді 
к�тереді. Қыс келбетін аша түскен безендіру 

жұмыстарының сәні мен салтанаты қала 
к�ркін шынымен де шырайландыра түскен. 
Fсіресе, ЭКСПО аумағындағы бас шырша-
ның келбеті келісті. Шыршаның биіктігі 
– 25 метр. Жеңіл сәнді ойыншықтармен, 
�р нек термен, строб шамдарымен, түрлі 
түсті гирляндамен безендірілген шыршаның 
ұшар басында қар ұшқыны пішінінде жа-
сал ған, биіктігі 2 метр  болатын жарық шам 
орнатылған. Астананың бас шыршасының 
шамын жағу рәсіміне қала тұрғындары мен 
қонақтары к�п жиналды. Рәсім барысында 
кон церттік бағдарлама, жаңажылдық жәр-
меңке, слайдтар, мұз айдыны, лабиринт, 
фуд-корт, арнайы тақырыпқа арналған 
фотоаймақтар ұйымдастырылды. 

Салтанатты кеште «Жарты Ай адамы» 
бейнесіндегі қуыршақтар, Қар ханшайымы, 
ергежейлілер және Щелкунчик түріндегі 
қуыршақтар қонақтарды қарсы алып, 
ерекше к�ңіл күй сыйлады.

ЕРТЕГІДЕГІДЕЙ ЕЛОРДА
Сарыар�аны� сарыш�на� аязын айтып, суы�тан зәрезап бол#ан 

жа#дайлар туралы к'п білеміз, к'п айтамыз. Біра� �ыс мезгіліні� сән- 
салтанаты жарас�ан 'зіндік �ызы�тары мен �уанышты сәттері бар екенін 
білсек те, мән бере �оймаймыз. Сезіне білген адам#а сы�ырла#ан аппа� 
�ардан да, жапала�тап жау#ан �ар �ш�ындарынан да, адам бойын 
то�азыт�ан с�п-суы� ауадан да жылулы� табу#а болады.

Студенттер үйінің әр қабатында 
заманауи оқу залдары, демалыс орындары, 
асхана, кофехана, спортзал және 
тұрмыстық б�лмелер қарастырылған. 
Толыққанды жабдықталған 70 шаршы 
метрлік б�лменің сыйымдылығы 4 
адамға дейін. Сондай-ақ жаңадан бой 
к�тергелі отырған жатақханаларда 
инклюзивті білім беру талаптары қоса 
ескеріліп отыр. Мұнда мүгедектігі бар 
білім алушы жастарған арнайы 132 
т�сек-орын беріледі. Kenzhe Holding 
ЖШС құрылыс компаниясының басшысы 
Fбдіғаппар Сәрсенбаев жатақхана 
құрылысын 2024 жылдың желтоқсан 
айында аяқтауды жоспарлап отырғанын 
айтады.

– Біз аз уақыттың ішінде университет 
басшылығының тапсырысынан кейін 
құрылыстың сметалық жобасын жасадық. 
Fрі қарай сол жоба негізінде жұмысты 
ретімен жүзеге асырмақпыз. Істі баста-
ғанымызға бір ай болды. Іргетас шұң-
қырын қаздық. Дайындық жұмыстарын 
аяқтап, ал енді бүгін іргетасын қалаймыз. 
Құрылыс мерзімі – 15 ай. Жатақхана 9 
қабатты, жерт�лесі, техникалық қабаттары 
бар. Жобаны бекіту ісін жүргізу барысында 
заманауи технологиялар, жаңа құрылыс 
материалдары, интерьер мен дизайн 
үлгілері қарастырылды. Ең бастысы, 
Алматы қаласының сейсмикалық қауіпсіз 
жағдайын ескердік.  Үш жатақхана 
құрылысын келесі жылдың желтоқсан 
айында аяқтасақ деген ниетіміз бар, – 
дейді ол. 

Құрылыс компаниясының басшысы 
�рт қауіпсіздігі ережелерінің сақталуын 
басты назарға алып отырғанын, ол үшін 
қажетті құрал-сайманның барлығы 
жобада қамтылғанын атап �тті.

– Құрылыс аяқталған соң жатақхана 
жағдайы жоғары деңгейде болады деп 
ойлаймыз. Б�лмелердің студенттерге 
қолайлы, кең, жарық әрі жылы болуын 
қадағалаймыз. Екінші жатақхана 
құрылысын бастау үшін біз мына тұрған 
ағашты кесуге рұқсат алуымыз керек. 
Қазір Алматы қалалық Экология депар-
таментінің рұқсат қағазын алып жатыр-
мыз. Алдағы бір айдың к�лемінде сол 
құжатты алғаннан кейін бірінші есеп те 
ағаштарды кесу жұмысын бастаймыз. 
Одан кейін қаңтар айында екінші, ақпан 
айында үшінші жатақ хананың іргетас 
шұңқырын қазамыз. Екі жатақхана 
бойынша негізгі құрылыс жұмыстарын 
наурыз айында қолға алуды  жоспарлап 
отырмыз. ?рт қауіпсіздігі шараларының 
сақталуына баса мән бердік. Құрылыс 
жобасында автоматтық �шіргіш құрал-
саймандары к�рсетілген. Қазақстандық 
студенттер шетелдегі жетекші оқу 

орындарының кампустарынан кем емес 
комфорттық жағдайда �мір сүреді деп 
ойлаймыз, –  дейді F. Сәр сенбаев.

Аталған студенттер үйінің құрылыс 
жұмысы Президент тапсырмасымен,  
Үкіметтің қолдауымен жүзеге асып отыр.  
Сәуір айында  Ғылым және жоғары 
білім министрі Саясат Нұрбек, Алматы 
қаласы әкімінің орынбасары Fлішер 
Fбдіқадыров және ҚазҰУ басшысы 
Жансейіт Түймебаевтың қатысуымен 
ІІ кезеңнің  басталуына байланысты 
естелік капсула салынған еді. Ал биылғы 
7 қараша күні Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Тоқаев әл-Фараби 
атындағы ҚазҰУ басқарма б�рағасы 
– ректоры Жансейіт Түймебаевты 
қабылдады. Кездесуде Президент 
университет қалашығын қайта жаңғырту 
бойынша бірқатар маңызды тапсырма 
жүктеді.

ҚазҰУ қалашығының ІІ даму жоспары 
кезең-кезеңімен жүзеге асырылады. 
Жоба негізінде 12 жатақхана, 8 оқу 
корпусы бой к�тереді. Университет 
ректорының с�зінше, басты міндет – 
білім алушылар үшін тұрғынжай тапшы-
лығын қысқарту. Құрылыс жұмыстары 
алдағы 3 жылға жоспарланған. Келесі 
жылы ҚазҰУ ұжымы 90 жылдығын 
сал танатты түрде  атап �теді. Мерейтой 
қарсаңында жаңадан салынған жатақ-
ханалар студенттер игілігі үшін пай-
далануға беріледі. Сондай-ақ биыл 
университетте 4 оқу корпусы, қаңтар 
айында 35 мың шаршы метр емхана 
құрылысы басталады. Медициналық 
орталықта поликлиника, медицина 
және денсаулық сақтау факультеті, 
стоматология жұмыс істейді. Одан �зге 
қызметкерлерге арналған тұрғынжай, 
инновациялық орталық, IT хаб, спорттық-
сауықтыру орталығы және тағы басқа 
ғимараттар салу жоспары бекітілген.

Бүгінде әл-Фараби атындағы ҚазҰУ-
да 15 жатақхана бар. Онда білім 
ордасының 6 мыңға жуық студенті 
орналасқан. Айта кетейік, Мемлекет 
басшысының тапсырмасы аясында  
Үкімет 2026 жылға дейін 30 мың студентті 
жатақханамен қамтамасыз етуді нысанаға 
алып отыр. 

Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ,
Алматы қаласы

СТУДЕНТТЕРГЕ – 
ҮШ ЖАТАҚХАНА

Жа�ында Алматы �аласында#ы әл-Фараби атында#ы �аза� �лтты� 
университетінде студенттерге арнал#ан 8ш бірдей жата�хананы� 
��рылыс ж�мыстары басталды. �аз;У �алашы#ы ��рылысыны� 
ІІ кезе�і аясында салыну жоспарлан#ан жата�ханалар әр�айсысы 
1 060, жалпы саны 3 180 орын#а арнал#ан. 9 �абаттан т�ратын 8ш 
жата�хана ны� жалпы ауданы 49 703,94 шаршы метрді ��райды. Ал 
#имаратты салу 8шін 1,24 гектар жер б'лінген. Наурызбек САРША

Қоғамдық бірлестік ұлттың тарихи санасы 
мен тарих ғылымын дамытуды мақсат етіп 
отыр. Тарихи зерттеулер мен к�пшілікке 
арналған ғылыми әдебиеттер, сол зерттеу 
нәтижелерін дәріптейтін фильм, �зге де 
туындыларды жасау үшін үздіктерді тарту, 
сапалы іріктеу жүргізу к�зделген.

«Қазақстанда бүгінгі күнге дейін 2 
географиялық қоғам болды, ал тарихи қоғам 
болмаған еді. Қазақ тарихи қоғамының басты 
функцияларының бірі – ғалымдардың ғылыми 
кәсіподағы мен қоғам арасындағы к�пір болу. 
?йткені ғалымдар тек ғалымдар үшін жазады, 
оның к�пшілікке жетуін ойлай бермейді. 
Бізде ай сайын жаңа ғылыми жаңалықтар 
ашылады, бірақ, �кінішке қарай, біздің 
азаматтық қоғам бұл туралы білмейді. Бұл 
мәліметтерді жұртшылыққа жеткізу біздің 
міндетіміз», – деді тарихшы, Жошы ұлысын 
зерттеу ғылыми институты директорының 
міндетін атқарушы Жақсылық Сәбитов 
Sheraton қонақүйінде �ткен бірлестіктің 
тұсаукесерінде.

Басқарма мүшесі, журналист Арманжан 
Байтасов тарихи бірлестік расында да қажет 
екенін, қазір аудиторияның Қазақстан 
тарихына үлкен қызығушылық танытып 
отырғанын атап �тті.

«Мұны медиа саласының маманы ретінде 
толық сеніммен айта аламын. Қазақстан 
тарихына арналған бағдарламалардың �те 
к�п қаралым жинайтынын, халықтың Алашорда 
тарихынан бастап, белгілі бір тұлғалардың 
�мірбаянына қызығушылығын к�ріп отырмыз. 
Енді бірлестіктің негізгі мақсаты – ғалымдар 
мен халық арасында к�пір құрып, лайықты 
платформа беру. Тілшілерге тарихи сарапшы-
ларды ұсынып, тарихи тұрғыда сапалы кон-

суль тация бере алсақ, бұдан бәрі ұтады», – дейді 
А. Байтасов.

Ал тарихшы Радик Темірғалиев к�птеген 
елде осындай тарихи қоғамдар бар екенін 
айта келіп, бұл ғалымдар үшін, журналистер 
мен қоғам �кілдері үшін алаң құруға мүмкіндік 
беретін бірлестіктер екенін жеткізді. «Біздің 
тарихшылар, �лкетанушылар �з аймағының 
тарихын �з бетінше, еш қолдаусыз зерттеп 
жүр. Мұны жүйелеу қажет. Бірлестіктің мақ-
саттары мен міндеттері уақыт �те келе түзетіледі, 
бірақ ең бастысы – осы күш-жігерді 
шоғырландыруға мүмкіндік беретін алаң құру. 
Біздің есігіміз барлығына ашық. Қазірдің 
�зінде бірлестіктің мүшесі болғысы келетіндер 
�тініш білдіруде. Мемлекеттік, квазимемлекет-
тік тарихи ұйымдармен бәсекеге түсу ойда 
жоқ. Олармен байланыс орнатып, ортақ мүдде 
– тарихи сана мен тарих ғылымын дамытуға 
�з үлесімізді қоспақпыз», – дейді тарихшы.

Қоғамдық бірлестік мүшесі, журналист, 
документалист Fлия Fшім болса бірлестіктің 
алдағы уақыттағы жоспарларымен б�лісті. 

«Осы жартыжылдыққа жоспарланған 
жоспарымыз бар. Бұл Семей полигоны болсын, 
алаштықтар бар, ашаршылық бар, тағы да 
бірнеше тақырып бар. Сол тақырыптар 
бойынша фильмдер түсіріледі. Сол фильмдерді 
түсіру барысында, мысалы, мен документалист 
ретінде осы қоғамдық бірлестіктегі, мүше 
зерттеушілермен, тарихшылармен барынша 
ақылдаса отырып, фильмдерді барынша 
объективті беруге тырысамыз», – дейді ол.

Қоғамдық бірлестік ел тарихын объективті 
түрде зерттеу үшін �зге де ұйыммен байланыс 
орнатуға бейілді екенін жеткізді. Осылайша, 
«Қазақ тарихи қоғамы» ғалымдар мен 
тарихшылардың басын біріктіретін ең беделді 
сараптамалық ұйымға айналуды к�здеп отыр. 
Сәтін салса, қоғамдық бірлестіктің аймақтарда 
б�лімшелері де ашылмақ. 

«ҚАЗАҚ ТАРИХИ 
ҚОҒАМЫ» ҚҰРЫЛДЫ

Елордада «�аза� тарихи �о#амы» �о#амды� бірлестігі ��рылып, ресми т8рде 
тіркелді. Бастамашы топ арасында С�лтан @кімбеков, Радик Темір#алиев, 
Арманжан Байтасов, Мая Бекбаева сынды танымал т�л#алар бар.



Аудан халқының мүлдем ауызсусыз  
қалғанына жақында бір жылға жуық уа-
қыт болады. 6,5 мыңға жуық адам тұра-
тын ауылда кейінгі кезде су қас-
қалдақтың қанынан қат бол ған дық тан, 
халық жылы орнын тастап жаппай к�ше 
бастаған. Дегенмен к�шіп-қо нуды қал-
тасы к�термегендер күні бү гін ге дейін 
тіршілік нәрінен тарығып ке  леді. 

Т�тенше жағдай жариялау қажеттігі 
ту ралы халықтың ащы үні сонау сәуір-
ден-ақ басталған. Бірақ жергілікті Егін-
ді к�л ауданы әкімдігі халықтың айтқан 
та лабынан ұзақ уақыт бас тартып келген. 
Де генмен айлар бойы құбырдан су мүл-
де там бай әрі БАҚ пен блогерлердің 
тегеу рі німен мамыр айында т�тенше 
жағдай жа рияланды. Үкіметтен осы ау-
мақтағы Егін дік�л, Қорғалжын және 
Атбасар ау да нына қарасты 24 елді ме-
кенді сумен қам титын жалпы ұзындығы 
337 ша қы рым ды құрайтын құбырды 
ж�ндеуге 3 мил лиард теңге қаражат 
б�лінді!

Т�тенше жағдай жарияланғанымен 
ау данда су айдау құбырын салу тек Мем-
лекет басшысы Қасым-Жомарт То қаев-
тың тегеурінді тапсырмасынан кейін 
ғана қабылданды. С�йтіп, т�тенше жағ-
дай мамырда жарияланғанымен «Нұ ра 
топтық су құбырын» қайта құруға бюд-
жет тек қыркүйекте ғана бекітіледі. Сәй-
кестік пе, әлде басқасы ма құжат тек 
Пре зиденттің тапсырмасынан кейін 
ғана мүмкін болған. Мемлекет басшысы 
елдің барлық су шаруа шылығын басқа-
ру жүйесін оның ішінде «Қазсу шару-
ашылығы», «Нұра топ  тық су құбыры» 
сияқты басты ком па нияларды реформа-
лауды тапсырған. Со нымен қатар 
аталған саланы кадрлармен кү шейтудің 
қажеттілігін тапсырған. 

Жоспарға сай егіндік�лдіктер та лай-
дан арман еткен таза ауызсуға қара 
күзде қа рық болға тиіс еді. Алайда 
жақында те ріскей аймақты тұтас 
қамтыған минус 30-40 гра дус сарышұнақ 
аязда егіндік�лдіктер  апталап сусыз 
қалды. Халық күні бү гінге дейін Егін-
дік�лдегі жалғыз су мұ нарасында бірне-
ше сағаттап кезек күту ге мәжбүр. Оның 
�зінде су әр адамға �л шеп қана беріледі. 
Тұрғындар жаңадан са лынып жатқан 
құбыр құрылысының да �те баяу жү зеге 
асырылып жатқанын сын сада ғы на 
алды.

– Ауызсу бізде ең басты мәселе бо -
лып тұр. Судың болмауынан аудан хал  қы 
шын мәнінде к�шіп кетіп жатыр. Жа-
қында ғана ресми түрде ауыз тол ты рып 
6 500-дан асамыз деуші едік. Бірақ қ азір 
тұтас аудан бойынша шамамен 5 мың-
ның ол жақ, бұл жағында ғана халық 
тұ рып жатыр. Басты тіршілік к�зі – су 
қас қалдақтың қанынан қат болған дық-
тан, халық шынында да қатты ашынған. 

бойы жұмыс тоқ тады. Қазір суды к�лік-
тер мен әкеліп, су айдау мұнарасына 
құйып, содан халық су алып отыр. Мұна-
ра ға 100 текшеметр су сияды. @рине, 
кезек �те үлкен. Спиридоновка сияқы 
жақын ел ді мекендерге олардың �ті-
ніштері бойын ша суды к�лікпен жеткізіп 
беру деміз, – дейді Егіндік�л ауданының 
әкі мі Юрий Курушин. 

Егіндік�лдегі ауызсудың ауыр жағ-
дайы күні кеше Қорғалжын ауданына 
қа расты Сабынды ауылында облыс әкімі 
Марат Ахметжанов �ткізген жиында та-
ғы бір мәрте қаралды. Шұғыл жиынға 
Егін дік�л, Қорғалжын аудандарының 
әкім дері, Су ресурстары комитетінің 
�кіл де рі, облыстық құзырлы басқарма-
лар мен ведомстволар, «Нұра топтық су 
құ быры» мен басқа да мекемелердің 
мүдделі тұлғалары қа   тысты. Марат Ах-
метжанов халықты су мен қамтамасыз 
етудің әлі де болса орын далмауын атап, 
түйінді шешудің маңыз дылығына назар 
аударды. 

– Мердігер ұйым үздіксіз жұмысты 
жүр гізіп жатқанымен Нұра топтық су 
құ бырын қайта құрудың екінші ке-
зеңінің бірін ші учаскесін жаңа жылға 
дейін аяқ тау мүмкін болмай отыр. 
Аталған кезеңді аяқ тау су шығын т�мен-
детуге мүмкіндік беретін еді, – дейді 
Марат Ахметжанов. 

Су ресурстары және ирригация ми-
нистр лігінің Су ресурстары комитеті 
т� ра ға сының орынбасары Мақсат Ая-
шев тің ай туынша, аталған мәселе ерек ше 
ба қы лауға алынған. Ал мердігер ұйым-
ның �кі лі Рустам Манатаев осы уақыт қа 
дейін жүргізілген жұмысты баян етті. 

– Бүгінде Егіндік�л ауданынан бас-
тап 26 мың метр траншея қазылды. Са-
бын дыдағы бас құрылыстан бастап, 
31 630 метрді қосқанда. 42 570 метр құ-
быр қазылып ор натылды. 22 құдық ор-
наттық. Топтық су құбырының 68,4 ша-
қырымы ауыс тыру ды қажет етеді. Ауа 
райы жағдайы жұ мысқа кедергі келтіріп 
уақытында аяқ тай алмадық. Қазір ны-
санда 12 экс кава тор жұмыс жүргізуде, – 
дейді Bertys Construction ЖШС-нің ди-
ректоры Рус там Манатаев. 

Кездесу барысында облыс әкімі 
Ушаков селосында жарылған маги-
стралды су құбырын жылдам ж�ндеуді 
тапсырды. Дәл осы апат салдарынан 
егіндік�лдіктер екі аптаға жуық мүлде 
сусыз отырған еді. Сондай-ақ �ңір бас-

Тіршілікті	 басты к�зі – ауызсу-
дан А�мола облысыны	 Егін-
дік�л ауданы сонау то�санын-
шы жылдардан бері тары�ып 
келеді. �бден тозы�ы жетіп, 
�ыры� жамау бол�ан «Н�ра 
топты� су ��быры» биыл, тіпті 
к"нара жарылып, халы� бірне-
ше ай бойы м"лде сусыз 
�ал�ан. 
%ара �ар�аны	 миы �айнайтын 
шілдені	 шілі	гір ысты�ында 
тамшы су�а зар бол�ан егін-
дік�лдіктерді	 ащы жанай�айы 
'кімет пен ��зырлы министр-
ліктерге дейін жеткен. Біра� 
жергілікті ат�арушы орган 
т�тенше жа�дай жариялау�а 
асы�па�ан. Ауызсуды	 азабын 
тарт�ан халы�ты	 жылдар 
бой�ы шырылын жергілікті 
�ауымдасты� �кілдері мен 
БА%-ты	 тегеурінді әрекет-
теріні	 ар�асында зорды	 
к"шімен жазда 
ауданда т�тенше жа�дай да 
жарияланды. Алайда осыдан 
кейін арада алты айдан астам 
уа�ыт �тіп бюджетті	 б"йірінен 
бірнеше миллиард б�лін-
генімен, мы	да�ан 
халы� к"ні б"гінге дейін ауыз-
су�а зәру... 
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Соң ғы екі-үш жыл ішінде су жағдайы 
тіп ті қиындап кетті. Қырық жамау бо-
лып, әбден тозған құбыр күнара жары-
лып, айлап сусыз отыруға мәжбүр бол-
дық. Міне, екі аптадан астам тағы да 
су сыз қалдық. Ескі құбыр тағы жа-
рылып, су жинау мұнарасына жетпей 
қалды. Сондықтан тасымал суды су 
жинау мұ на расына сағаттап кезек күтіп 
алуға мәж бүрміз. Тұтас ауыл жалғыз осы 
су к�зіне күні қарағандықтан басқа қол-
дан ке лер қайран да жоқ. Бір отбасыға 
300 литр ден ғана су беріледі. Оның �зін 

к� лігі барлар алып, к�лігі жоқтар алыс 
бол са да жаяулап алып кетеді. Салынып 
жат қан жаңа су құбыры сағызша созы-
лып кетті. Сабындыдан Егіндік�лге 
дейін созылған су құбыры трассасының 
64 ша қырымы жарамсыз. Соған жаңа 
құ быр салынып жатыр. Бірақ жұмысы 
�те баяу. Биыл бюджеттен қаржы б�лініп 
Егіндік�лде екі бірдей ұңғыма құдық та 
қа зылған. Бірақ 80 метрге дейін терең-
дік те қазылған құдықтан ішуге жарам-
сыз ащы су шықты. Оған қомақты қара-
жат шы ғарып, облыс әкімдігінен ащы 
суды тұщыландыратын арнайы сүзгі 
қон дыр ғы сы сатып алынған. Бірақ күні 
бүгінге дейін ол да орнатылған жоқ. 
Жұмыс �те баяу жүруде. Халықтың 
жағдайы �те мүш кіл. Күн сайын са-
рылып, су үшін жар ты күнімізді арнап, 
су тасуға мәж бүр міз, – дейді Ерік Серік-
баев есімді жер    гілікті тұрғын. 

Ауданда ауызсумен қамтамасыз ету 
аса ауыр жағдайда еке нін Егіндік�л ау-
данының әкімі Юрий Куру шин де мой-
ындады. Аудан әкімінің ай туынша, т�-
тенше жағдай кезінде б� лін уге тиіс 
болған қаржы күні бүгінге дейін мерді-

герге т�ленбеген. Салда ры нан мердігер 
компания жерді �з қар жы сы на қаза 
бастаған. 

– Т�тенше жағдайдан кейін қарасты-
рылған 3 мил лиард теңге әлі күнге 
б�лінген жоқ. Мердігер компания қазір 
�з есебінен экс   каватормен жер қазып 
жатыр. Са бын дыдан Егіндік�лге дейін-
гі 64 ша қы рым құбыр қатты тозған-
дықтан қазір сол жерлер қайта қазылып, 
жаңа құбыр са лынып жатыр. Шамамен 
55 пайызға орын далып, 75 пайызға тран-
шеялар қа зылды. Lткен апта қатты аяз 
болып, экс каваторлардың жанармайла-
ры қатып қа ла бергендіктен бір апта 

ЕЛ ЖАТЫР АУЫЗСУДАН 
ТАРЫҚҚАН

ЕГІНДІКӨЛДЕ  

ҚАЙТҚАН ЖЕРДЕН 
ҚАЙЫР БАР

шысы кезекші бригадалар ұйымдасты-
рып, бұзылған жерлерді ж�ндеп, ха-
лыққа 31 желтоқсанға дейін ауызсу 
бе руді жүктеді. 

Сонымен әзірге түйіннің қалай тарқа-
тылып, егіндік�лдіктердің таза ауызсуға 
қашан қол жеткізетіні әлі де басы ашық 
күйінде қалып тұр. Құзырлы органдар 
судың үздіксіз қашан берілетінін тап 
басып айта алмады. Мил лиард тар б�лін-
генімен ауызсудың бол мауы халықты 
қашанға дейін алаң да та ты ны белгісіз... 

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы 

Прокуратура �кілдері Шымкентте жер қойна-
уын пай даланушылар �здерінің келісімшарттық 
мін дет те мелерін орындамағаны туралы хабарлады. 
Шы м кент қаласының прокуратурасы осындай 
17 жер қойнауын пай даланушыны анықтады.

«Құрамында пайдалы қазбалары бар жерді мем-
лекеттен алу кезінде жер қойнауын пайдаланушы-
лар бір қатар шарттарды, соның ішінде әлеуметтік 
си пат тағы шарттарды орындауға міндеттенеді. 
Алайда бар лық жер қойнауын пайдаланушы �з-
дерінің ке лісімшарттық міндеттерін орындамаған», 
– деп жа зылған хабарламада. 

Прокурорлардың қадағалау актісімен жергілік-
ті ат қарушы органдар 7 келісімшартты бұзып, мем-
лекетке кадастрлық құны 1 млрд теңгеден асатын 
116 гектар жер учаскесін қайтарған. Сондай-ақ жер 

қойнауында заңсыз �ндіріс жүргізудің 5 фактісі 
анықталған. 

«Олардың ешқандай құқықтық құжаттары бол-
маған. Кінәлілер «Жер қойнауына мемлекеттік 
мен шік құқығын бұзу» бойынша әкімшілік жауап-
тылыққа тартылды», – дейді ведомство.

Айта кетейік, бұған дейін Қазақстанда 9,32 млн 
гек тар ауыл шаруашылығы мақсатындағы жерлер 
мемлекет меншігіне қайтарылған. Пайдаланыл-
маған учаскелер «Қазғарыш» космомониторингтің 
к�мегімен анықталып отыр. 

Сондай-ақ «AMANAT» партиясы жанындағы 
«Жер аманаты» комиссиясының араласуымен елі-
мізде пайдаланылмай жатқан және заңсыз берілген 
ауыл шаруашылығы жерлерін мемлекет меншігіне 
қайтару жұмысы �з нәтижесін беріп келеді. Мә-
селен, Шымкент қаласында аталған комиссияның 
ат салысуымен 603 гектар жер мемлекет иелігіне 
қайтарылған. Олар Абай ауданына қарасты 

К�кбұлақ елді мекенінде Бадам �зенінің бойында 
орналасқан.

Елімізде жайылым тапшылығы �те �зекті еке ні 
белгілі. Бұл ретте, партия �кілдері алдымен жер-
гілікті тұрғындармен кездесіп, ауыл шаруашылығы 
жер лерін қайтару бойынша жүргізіліп жатқан жұ-
мыстарды хабарлайды. Жер қатынастары саласын-
дағы �зекті мәселелерді түсіндіреді. С�йтіп, комис-
сия жұмысы �з нәтижесін беріп, жер халық игілігі-
не қай тарылған. Ауыл тұрғындары ел игілігі үшін 

жаса лып жатқан мұндай игі істерге шынайы алғы-
сын білдіріп жатыр. 

Мегаполисте қалалық комиссия былтыр құры-
лып, осы уақыт аралығында 3 отырысы �тіп, маңы-
зды шешімдер қабылданды.

Айта кетейік, шаһар үшінші мегаполис атанған 
тұста Ордабасы, Сайрам, Т�леби аудандарының 
бір аз б�лігі Шымкент қаласының аумағына қосыл-
ған болатын. 

Шымкент қаласы 

Жер телімдерін за	сыз иемденіп отыр�андарді	 дені е	 ш�райлы ал�аптар�а ауыз 
сал�ан. Жер �ойнауында�ы байлы� пен мал "шін жайлы болар жерлерді иемденіп ал�андар 
мемлекетке �з ерктерімен емес арнайы тексерістен со	 мәжб"рлі т"рде �айтарып жатыр. 
Бір �ызы�ы Мемлекет басшысы шегелеп тапсырма бергенде ал�ап жерді жеке ма�саты-
на за	сыз пайдалан�андарды	 саны да артып шы�а келген. Б�л деректер «AMANAT» пар-
тиясы жанында�ы «Жер аманаты» комиссиясыны	 ж�мысы нәтижесінде аны�талып жатыр. 
Жуырда комиссия Шымкенттен біраз ал�апты мемлекетке �айтарды.

МӘСЕЛЕ

Жоспарға сай егіндік�лдіктер та лай дан арман 
еткен таза ауызсуға қара күзде қа рық болуға тиіс еді. Алайда жақында те ріскей 

аймақты тұтас қамтыған минус 30-40 гра дус саршұнақ аязда да егіндік�лдіктер 
апталап сусыз қалды. Халық күні бү гінге дейін Егіндік�лдегі жалғыз су мұ нарасында 

бірнеше сағаттап кезек күту ге мәжбүр. Оның �зінде су әр адамға �л шеп қана 
беріледі. Тұрғындар жаңадан са лынып жатқан құбырдың да �те баяу жү зеге асы-

рылып жатқанын сын сада ғы на алды.

Назгүл НАЗАРБЕК
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 �аза� хал�ы – ежелден ерж�ректілігімен ерекшеленген халы�. Ел басына к�н ту$ан сәтте 
ерлеріміз ат�а �онса, жы$ыл$ан ж'ртты* е*сесін е*бегімен к+терген �арак+здеріміз де аз 
болма$ан. Міне, сондай жанны* бірі – Социалистік Е*бек Ері, �ш мәрте «Ленин» орденіні* 
иегері, �аза� КСР Жо$ары Ке*есіні* депутаты, да*�ты �ызылшасы Дариха Жанто�ова. 
Та$дыры тар жол тай$а� кешуден т'р$ан анамызды* +мір жолы жанар$а жас �йіреді. Ал ерлігі 
б�гінгілер мен кейінгілерге рух береді.

ТАҒЗЫМ

Дариха Жантоқова 1918 жылы 
8 наурызда �улиеата уезі «Трудовой 
пахарь» ұжымшары (қазір Түйме -
кент ауылы) Ақжар б"лімшесінде 
дү  ниеге келген. �кесі Жексенбі мен 
ана сы Науатбала Дариханы жас -
тайы     нан зерек қылып тәрбиелейді. 
Бір отбасында үш бала "ссе, Дариха 
солардың ішінде ең еңбекқоры бол-
   ған. Отызыншы жылдары жа   лынды 
жас Балатай Жантоқовпен тағдыр 
жарастырып, «Қызыл Жұлдыз» 
ұжым            шарына мүше болып кіреді. 
Балатай осы ұжымшарға 1940 жылы 
басшы болып тағайындалған тұста 
әскер қатарына шақырылып, 
артын   ша Ұлы Отан соғысы баста-
лып кетеді. 

«Балатайдан ең соңғы хат 
1942 жы лы Украинадан келді. 
Содан соң еш хабар болған жоқ. 
Тіпті, қара қа  ғаз да келмеді. Ағам 
Жексембиев Қа  дыр да майдан да   -
ласынан орал ма ды. Тылда қалған 
қарттар мен әйел дерге оңай соққан 
жоқ. «Бәрі май    дан үшін, бәрі жеңіс 
үшін!» деген ұранмен еңбек еттік. 
«Мол "німші әйелдер звенолары» 
қозға    лысы қа нат жайды. 1942 жыл-
  дан сондай звено   лардың бірін бас-
қар  дым. Соғыс уақыты ғой. Адам 
жетіспейді. Бригадир де болдым.

Соғыс та аяқталды. Отбасында 
інім Қоңыр, анам үшеуіміз ғана қал-
дық.1946 жылы інімді үйлен   дірдім. 
Келініміз Мүбараның ар  қасы ғой, 
"з басым әйел болып үй тірлігін 
істеп к"рген емеспін. Барлық күш-
жіге  рім, уақытым не  гізгі жұмысыма 
қы     зыл      ша "сіруге кетті», – дейді 
Дариха Жантоқова естелігінде. 

Батыр ана Социалистік Еңбек 
Ері атағын сол қырқыншы жылдары 
алған. Ала жаздай т"ккен маңдай 
терлері әділ бағасын алып, Дариха 
апа мыз еңбекшілердің ең жоғарғы 
марапатына ие болады.

«1947 жылы шаруашылығы мыз-
да т"рт звено істеді. Бәрі де рекорд-
тық к"рсеткішке жетті. Менің 
звеном гектарына 850 центнерден 
балтамыр жинады. Келесі 1948 жыл-
дың к"к те мінде мен, Сын дыбала 
Оңғар баева, Қанымқыз Тортаева, 
Мәрзия Ибра ги   мова, ұжымшар 
бригадир лері Ке рім бай Мырза-
құлов, Айтжан Б" генбаевтар Со-
циалистік Еңбек Ері атағын алдық. 

«Еңбегі к"птің "нбегі к"п» 
демей ме? Келесі 1949-1950 жылда-
ры да қы   зылшадан мол "нім "сіріп, 
Ленин орденін алдым. Қазақ КСР 
Жоғарғы Кеңесіне депутат болып 
сайланып, оның Т"ралқа мүшесі 
болдым.  Қы зыл шашылардың 
Одақтық съезіне делегат болып қа-
тыс  тым. Осы лай ша, адал еңбегіміз 
бағаланып отыр ды», – дейді Дариха 
апамыз есте лігінде. 

 Жеміс пен жетістік болған жер-
де к"реалмаушылық пен іштарлық 
қа  тар жүретіндігі "мірдің ең әділет-
сіз заң дылығы ғой. 1953 жылы 
Дари  ха апамызға «колхоз мүлкін 
та  лан-та   раж ға салды», «ағасы фа  -
шис   шіл» де   г ен сияқты жалған жала 
жабылып, барлық атақ-даңқынан 
айырылып, 15 жылға сотталып 
кете   ді. Осылай ша, небары 23 жа-
сында жесір қалып, екі баласы бір-
дей шетініп кеткен ананың Қара -
ғанды қаласындағы әйгілі «До     лин ка» 
лагерінде азап пен ауыртпалыққа 
толы жылдары жал ғасады. 

 «Бұл – 1953 жылы болған оқиға. 
Бәріне қазақтың жаман әдеті к"ре-
ал  маушылық пен іштарлық кінәлі. 
Арыз ұйымдастырғандар талай 
адам ның обалына, бала-шағасының 
к"з жасына қалды.

�пербақандау Н.Хрущев бас-
қар  ған заман ғой. Жаламен сотта  -
лып, Қарағанды лагерінде азапқа 
толы бес жылымды "ткізіп, бостан-
 дыққа шығып, елге оралдым. Қы -
зыл ша   лық та еңбек ете жүріп, ақ  -
талуға де ген үмітімді үзген жоқпын. 
Жоғары орындардағы азаматтарға 
айтып, қуансам деген ойым болды. 
Мұның сәті де түсті. 1956 жылы 
Жам   был об лысына Қазақстан 
Ком    партиясы Ор талық Коми  те-
тінің сол кездегі бірінші хатшысы 
Н.Беляев келді. Оған қызылша 
алқа бын к"р сету ұйға  рылып, бұл 
үшін Сынды  бала Оңғарбаеваның 

телімі таңдал ды. Тамақты да осы 
кісінің үйінен да йын     даттық. Ай-
тылған күні қа  сында Жамбыл 
облыстық партия коми    тетінің бі-
рінші хатшысы М.Сапар ғалиев, 
басқа да лауазымды адамдар бар 
Беляев қызылшалыққа келді. Да-
қылдың жай-күйімен та ныса бас -
тады. Сындыбала екеуі   міз дің ал-
қап тарымыздың шырайы бір дей. 
Екеуі міз "зара к"мегімізді аямай, 
тә            жі        ри бе алмасып отырамыз. 
Айыр  машылық, оның Алтын жұл-
дызы кеудесінде де, менде мақта-
нар  лық еш белгі жоқ. Мәртебелі 
қонақ мұны бірден байқады. Осы 
арада к"рген қорлық к"зіме жас 
болып үйірілді. «Прокурор забрал...» 
деп бастап, тілім жеткенше алған 
Алтын жұл   ды  зым мен орден дерім-
нен қалай айы рылғанымды түсін-
дірдім. Облыс пен аудан басшылары 
да жағдайды баян дап жатты. Сол 
жерде Беляев ар қам нан қағып: 
«Мұңайма, бәрі ой да ғыдай шеші ле-
ді» дегендей ишарат танытты. Со-
ны мен не керек, к"п ұзамай Респуб-
лика Жоғарғы соты нан жаламен 
қозғалған іс қайта қа ра латындығы 
т у р а л ы  қ а ғ а з  к е л д і .  С " й т і п , 
1959 жыл дың ақпан айында Жо-
ғарғы Кеңеске шақырылып, онда 
ақта лып, маған Еңбек Ерінің Алтын 
жұлдызын, басқа да марапат-
тарымды қайтарып берді. Зардап 
шеккен "зге адамдар да ақталды», – 
дейді Дариха апа мыз "ткен күнді 
еске алған күн делігінде. 

Міне, осылайша даңқты қы зыл-
 шасы апамыз ақталып, барлық 
атақ-даңқына қайта қол жеткіз    -
генімен, Беляев Қонаевпен бірге 
Хрущев тарапынан қысым к"рген. 
Сондай-ақ облысқа Асанбай Ас  -
қаров басшы болып келген тұста 
оның тындырған тірлігі жоғары 
жаққа ұнамай, Кол биннің к"лгір 
ойынының құрбанына айнала жаз -
даған. Осы тұста Асқаров қа Да  риха 
Жантоқава бастаған азамат тар ара-
ша түскен. 

«Облыс ардагерлері сапында 
Сын    дыбала екеуіміз талай есікті 
қақтық. Сот жүріп жатқанда Қыр-
ғызстанда да бірнеше рет болдық. 
Сотқа т"рағалық етуші татар әйелі-
мен ұрысып қалғанымыз да бар. 
Атақты жазушы Шыңғыс Айтматов-
 пен де кездестік. Сол күні әлденен-
дей съезд жүріп жатыр екен, Айтма-
тов соған қатысып, күткізіп барып 
келді. «Жекжаттарым, мейман да-
рым» деп қуанып, қонақжайлық 
та нытты шоң қырғыз. Горбачевпен 
жақындығын айтып, к"мектесуін 
"тіндім. Кейін Қырғызстан Прези -
денті А.Ақаевтың да резиден циясы-
на барып, қабылдауында болдық.

Соңы ел-жұрт болып араша түс-
кен азаматымыз ақыры ақталып 
шық ты», – дейді Дариха апамыз. 

 Дариха Жантоқова облыс ғана 
емес, елге танымал талай тұлға   лар-
мен сырлас, берік байланыста бол-
ған. Мәселен, Мойынқұмнан шық-
қан екі мәрте Социалистік Еңбек 
Ері Жазылбек Қуанышбаев    пен әзілі 
мен қалжыңы жарасқан. Атақты 
тарышы Ыбырай Жақаевпен 1948 
жылы "ткен ауылшаруашылық қыз-
меткерлерінің республикалық кеңе-
  сінде бірге болып, тәжірибе алмас  -
қан. Талдықорғандық Еңбек Ері 
Нұрмолда Алдабергеновпен тіпті 

тағдырлас болып, жалған жала ның 
құрбанына айналу сынды әділетсіз-
  дікті бірге бастан кешірген. Екі мәр-
те Кеңес Одағының батыры Талғат 
Б и г е л д и н о в п е н  б о л с а ,  1 9 5 0 -
1951 жыл  дары Мәскеуді бірге ара -
лап, замандастық, үндестік қарым-
қатынаста болған. 

Сталиннің 70 жылдығын тойлау-
да қадірменді қонақ ретінде шақы  -
рылып, Хрущев, Брежневтер мен бір 
дастарқаннан дәм татқан. Сондай-
ақ Қонаевтың үйінде қонақ та бо  -
лып, Зухрамен құрбылық жақын -
дығы берік қалған.

Жалпы, Дариха Жантоқова ту-
ралы дерек аз. Тек, мұрағаттың сар-
ғайған құжаттарынан немесе ел ау -
зы  нан батыр ана туралы естеліктер 
естуге болады. Соның бірінде Дари-
ха мен Батыр Бауыржан Момыш -
ұлы ның кездесуі туралы айтылады. 

«1968 жылы Дариха Жантоқова 
«Сарыағаш» шипажайына демалуға 
барады. Республикаға әрісі Одаққа 
танымал болған батыр апаны к"р-
ген дәрігерлер зыр жүгіріп қызмет 
к"р   сетеді. «Шипажайға Еңбек Ері 
ке    ліпті» деген ұзынқұлақтың әңгі-
месі лезде тарап кетеді. Дәл сол кез-
де Бауыр жан Момышұлы да шипа-
жай  да демалып жатыр екен. Бүкіл 
шипа  жайды дүр сілкіндірген батыр 
қыз  дың биографиясы мен гео            гра  -
фия     сына қанық болған Бау  кең мен 
Дариханың басы ойда жоқта түйісіп 
қалады. Момышұлы ның мұнда 
демалып жатқанынан хабар  сыз Да-
риха иіліп сәлем салып, кеші    рім 
сұрайды. Сонда Бауыржан Момыш-
         ұлы: «Арамызды алшақта    тып тұрған 
бар жоғы сегіз жыл, сегіз бел екен, 
айналайын. Заманы бір за ман   дас, 
бір қадамдас екенбіз. Мен – екі 
құдыретке бас иген жан мын. Бірі, 
к"ктегі құдірет – Құдай, екіншісі, 
жердегі құдірет – еңбек. Сол Жер 
Ананың құдіретін әйгілеген әйел 
затынан, абыройлы Ана екен  сің. 
«Абыройдың анасы – ақыл, ата-
сы – еңбек» дейтін қазақпыз ғой. 
Сол екі абыройды арқалалап жүр -
ген саған бас иеміз. Кетпен шауып 
тер ле  ген күсті әрі күшті қолыңнан 
айна лайын. Еңбектің мәні мен дә  -
мін әйгілеу үшін т"ккен терің сені 
т"р  ге шығарғанына бек ризамын. 
Жұ мысқа құлай берілген "зің де бір 
Құ дай берген адам екен сің. Жантақ 
деген ш"п бар түбірі жансақтан 
шыққан. Адам баласының жаны 
тақтан түспей, жанын сақтап жүр-
сін деген мағына шығар, кім білсін. 
Жантоқова деген фамилияңа үңіл-
ген де ойлағаным, аталарыңның 
аруағы тыныш, жаны тоқ шығар. 
Сұлулық пен әсемдікті, парасат пен 
пайымды паш етіп тұрған мына 
келбетіңе қарап бұдан жас кезіңде 
қандай болғансың деп қоямын. 
Менің батырлығым жай батырлық 
сенікі хас батырлық екен», – деп 
батыр Бәукеңнің "зі Дариха апа-
мыз дың алдында бас иген екен. 

Иә, с"з ж оқ, Дариха Жантоқова-
 ның "мірі "неге. Ерлігі к"пке үлгі. 
Қазір даңқты ананың суреті Мәс  -
кеудегі Третьяков галлерея  сында 
жә не Киевтегі мемлекеттік мұра-
жайда дүниежүзіндегі рекордсмен 
ретінде ілініп тұр. Сонымен қатар 
ол – Қиыр Шығыстағы теңіз фло-
ты ның құрметті матросы. �ри не, 
мұндай құрмет жүрекке жылу бе ре-
ді. Алайда батыр анамыздың ерлігі 
мен "рлігі "з жерінде, туған топыра-
ғында тасада қалмай, барын ша 
дәріптелсе екен дейсің. Осылай ша, 
руханиятқа құтты қадам жасап, 
жас тардың жа дында Дариха Жан-
тоқованың есімі мен ерлігін жаң-
ғыртсақ, бұл үлкен ғибратты іс 
болар еді. 

Биыл – Дариха Жантоқованың 
дүниеге келгеніне 105 жыл толды. 
Алай да даңқты қызылшашының 
осынау мерейтойы ұмыт қалды. 
Бәл   кім, билік басындағылар алдағы 
уақытта осы олқылықтың орнын 
толтырып, батыр анаға "з дең      -
гейінде құрмет к"рсетер деген сенім 
мол.

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы

Жөлектегі қара үй 
кімдікі?
Сыр +*іріндегі �абыр$алы елді* арасында ескі мәдениеттен сыр шертетін 
�'нды жәдігерлер аз емес. Соны* ішінде Шиелі ауданына �арасты Ж+лек 
ауылды� округіні* ж+ні б+лек. Тарихи �'нды деректерге �аны$амын 
десе*із, б'л елді мекеннен айналып +тпегені*із абзал.

Ханқожа к"лін жағалай қоныстанған 
аядай ауылдың бір шеті әйгілі оғыздар 
дәуіріне жол ашса, келесі жағы Оқшы ата 
мазаратына бастайды. Осы ауылдық ок-
ругтегі Жуант"бе деген ауыл "ңір хал     қына 
жақсы таныс. 

Тарихи дерекке сүйенсек, бұл бір кез -
дері бірқатар ауылдардың басын қосқан ірі 
орталық болған деседі. Нақты айтқанда, 
1939 жылға дейін бұл орталық құрамында 
іргелі Бестам, Ақтоған, Телк"л, Т"ңкеріс, 
Ақтам ауылдық округтерінің халқы бе-
рекелі тіршілік кешеді. Ауыл халқы айна  -
ласына су тартып, егін егіп, "рісін т"рт 
түлікке толтырып, адал еңбекке араласқан.

Осы ауылдың маңында күмбезді қараүй 
пішінде салынған ескі ғимарат жергілікті 
жұртшылыққа мәлім. Тарихи нысан жа  -
йында ел арасында нақты дерек жоқ. Ескі 
сәулет "нерінің үлгісін паш еткен нысан 
жайында әлі де зерттеу жүргізу қа    жеттігі 
туындап тұр. К"нек"з қария      лардан жеткен 
аңыз бойынша, бұл қараүй бір кездері ет 
сақтайтын қойма болғаны ай тылады. 

«Жалпы, Ж"лек ауылының тарихы те-
реңнен тамыр тартады. К"нек"здерден 
к"птеген шындыққа бергісіз аңыз-әпса    -
наларды естігенде еріксіз жаға ұстайсыз. 
Sзім ауыл тарихы т"ңірегінде талай уақыт-
  тан бері зерттеп, құнды деректер жинақ тап 
келемін. Алайда ауыл маңындағы бей  -
мәлім қара үй жайында тұшымды мәлімет 
табылмады. Ауыл ақсақалдарының ай-
туын ша, ертеде осы аумақта т"рт түлігін 
түлеткен ауқатты кісі "мір сүріпті. Бұл 
ны санды сол кісі ет сақтайтын қойма ре -
тінде арнайы салғызған деген дерек бар. 
�сіресе, күз, қыс мезгілдерінде сойған ма-
 лының етін осы қоймада сақтайтын бо -
лыпты. Ол кісінің аты-ж"ні, тегі, тарихи 
нысан т"ңірегінде басқа да мәліметтер 
бізге әзірге беймәлім», – деп түсіндірді бұл 
жайында ауыл тұрғыны Бегімтай Сатаев.

Күмбезді қара үйдің биіктігі 3 метрді 
құрайды. Астыңғы жағы кәдімгі қам ке-
сектен қаланған. Ал жоғарғы күмбез тұсы 
күйдірілген қыш кірпіштен "рілген. 

Нысанның ішкі жағынан қарағанда 
құбыла жақ бетінде биіктігі – 60, ені 
40 сантиметр болатын үш дана ойық мих  -
рабы бар. Михрабтардың арақашық тығы 
20 сантиметр болса, ішке қарай 10 санти -
метрдей "лшеммен ойылған. Сол сияқты 
күмбездің т"менгі тұсында биіктігі мен ені 
20 сантиметрден тұратын т"ртбұрышты 

тағы 3 ойық жасалған. Ғимараттың оң -
түстік-батысқа бағытталған жалғыз есігі-
нің ені шамамен 1,5 метрді құрайды. 

Жалпы, ғимараттың сыртқы пішіні 
кәдімгі қазақтың киіз үйін бейнелейді.  
Т"  бесінің диаметрі алты қанатты киіз 
үйдің шаңырағы іспетті елестейді. Ны-
санның сыртқы кірпіштері қар мен 
жаңбыр суынан әбден мүжілген. Бүгінде 
ғимараттың есігі де қираған. Бірақ бір 
кездері есігі темір топсамен бекітілгені 
мәлім болып отыр. Нысанның ішінен бір 
кез дері темір сына және шаппа немесе 
садақ секілді қарудың сынығы да табылған. 
Ал нысанның қабырғасынан ыстың, 
күйенің іздері байқалады. 

«Киіз үй үлгісінде жасалған бұл құ ры-
лыс Шиелі ауданындағы Жуант"бе ауы  -
лынан Қызылқұмға қарай 5 шақырым қа-
шықтықтағы құмды аймақта сексеуілдің 
арасына салынған. Құрылыс жергілікті саз 
балшықтан тұрғызылған. Нысанда саңы-
лау түсетін терезе жоқ. Тек нысанның іші-
 нен кіретін есік пен т"бесіне кішкене тесік 
қалдырылған болуы керек. К"нек"з қа  -
рия  лардан жеткен мәліметке сәйкес, ерте-
ректе сол маңда қоныстанған Орта жүз 
К"зей руының жатағы болған деседі. Мұ-
ны осы ру тайпасының қыста соғымға 
сойыл ған етті ыстап, қақтап, ұзақ мерзімге 
сақтауға арнап салған құрылыс нысаны 
деп санайды. Нысанның ішінде жерленген 
мүрденің орны байқалмайды. Соған 
сәйкес, бұл нысанда сол маңдағы малшы  -
лар сойған еттерін ағашқа іліп қойып, 
ішіне от жағып, түтінге ыстаған деген 
ақпарат айтылады. Ал түтін т"бесіндегі те-
сік арқылы сыртқа шығып отырған. Одан 
басқа қолымызда жазбаша деректер сақ-
талмаған. Яғни, нақты мәлімет әлі күнге 
дейін беймәлім күйде қалып тұр», – дейді 
Шиелі аудандық "лкетану музейінің ғы-
лыми қызметкері Бекболат �буов.

Негізінен, ескі мәдениеттің лебі ескен 
ауыл аумағында к"птеген құнды жәдігер-
лер құм арасында сайрап жатыр. Аталмыш 
аумақтағы «Ж"лек базары», «Ж"лек қор-
ғаны» секілді тарихи деректер соған ай қын 
дәлел. Ал Сексеуіл арасына жасырынған 
күмбезді құрылыстың құпиясы қашан 
ашы латыны әзірге беймәлім күйде қалып 
тұр. 

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы
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�алам со��ы уа�ытта 
м�лде �згеше �ар�ында 
дамып келеді. 'сіресе, 

жасанды интеллект, 
роботтехника, элек-
тронды инженерия, 

цифрлы технологиялар 
заманауи әлемні� бір 

б�лшегіне айналды. 
Осындай мәдени, 

технологиялы� даму 
барысында әрбір мем-

лекет осы бір �аламны� 
бір б�лшегі екенін 

дәлелдеуге тырысып, 
жа=андану жа�дайында 

бәсекелестікке т�теп 
беруге талпынады. 

Б� гінгі жа=анды� эконо-
микалы�, тех никалы� 

және әлеуметтік-мәде-
ни о� �згерістерге дер 
кезінде >лтты� болмы-

сын жо�алтпай бейім-
делгісі келеді. Б>л 

ретте >лтты� бірегей-
лікті� алатын орны 

б�лек болма�. Біз 
ма�аламыз да осы 
>лтты� бірегейлік 

туралы с�з 
�оз�ама�пыз.

Наурызбек САРША

«ҰЛТТЫҚ БІРЕГЕЙЛІКТІ 
ЭТНИКАЛЫҚ БІРЕГЕЙЛІКПЕН 

ШАТАСТЫРМАУЫМЫЗ ҚАЖЕТ»

Алдымен «Ұлттық бірегейлік де-
геніміз не? Біз оны қандай �лшемдермен 
анықтаймыз? Ұлттық бірегейліктің 
индикаторларына не жатады?» деген 
сұрақтарға жауап іздеп к�релік. «Бі-
регейлік» дегеніміз (латын тіліндегі 
«іdem», «identіty» «ұқсау», «бірдей 
болу») – адамның біреуге ұқсауы, 
сонымен �зін теңестіру әрекеті. Демек, 
ұлттық бірегейлік адамның белгілі бір 
ұлтқа, елге, мәдени кеңістікке жа-
татындығын білдіретін бірегейліктің 
құрамдас б�лігі. Ұлттық бірегейліктің 
қалыптасуындағы маңызды фак-
торларға: территория, жер, шаруа-
шылық, мемлекет, мемлекет құраушы 
халық, сыртқы сын-қатерлерге қарсы 
тұра білу, мемлекет құраушы ұлттың тілі 
мен мәдениеті жатады. Бұл ұғымды 
нақты бір ұлттың жа һандану жағ-
дайында бәсекелестікке т�теп беру 
қабілеті және сол бәсеке лестікте тірек 
ететін ұлттың күш-қуа ты деп түсіндіріп 
келеді. Біз осы сұрақтың т�ңірегінде 
бірнеше адамнан жауап іздеп к�руге 
талпындық. К�бі бұл ұғымның ауқымы 
кең екен дігін, бір ғана сұхбатпен мәнін 
то лық ашу қиынға соғатындығын 
айтып қал ды. +леуметтанушы, сарап-
шы Ерсінбек Арғынбекұлының пікі-
рінше, ұлттық бірегейлік ұғымына мем-
лекеттік Туымыз, +нұран, Ел таң ба-
мыздан бастап, ұлттық құнды лық-
тарымызға дейінгі дүниелер кірмек. 

«Ұлттық бірегейліктің не қажеті бар 
деген сауалға келетін болсақ, бұл �з 
кезегінде ұлттық сананы оятуға септігін 
тигізбек. Не үшін ұлттық сананы 
оятуымыз керек? Себебі қазіргі жүріп 
жатқан жаһандануға жұтылып кетпес 
үшін әр ел �з ұлттық құнды лықтарын 
сақтап қалуға тырысады. Мәселен, 
француздар ағылшын тілін біле тұра тек 
французша с�йлейді. Мұның �зі осы 
ұлттық бірегейлігін сақтаудың бір жолы 
десек болады. Ал мұның �зі ел тәуелсіз-
дігінің нығаюына, ғұмырының ұзақ 
болуына септігін тигізбек. Біздің елі-
мізде де осындай әрекеттерді байқауға 
болады. Мәселен, к�птеген кино, 
әдебиет туындыларын ана тілімізге 
тәржімалау, қазақы ұлттық киім дері-
мізге деген сұраныстың артуы осы 
с�зіміздің бір дәлелі болмақ», – дейді 
ол. 

Ал тарихшы-этнограф Жамбыл 
Артықбаев ұлттық бірегейлікті этни-
калық бірегейлікпен шатастырмау 
керек екенін айтып қалды. «Этникалық 
бірегейлік – жалпы қазақ шеңберіндегі 
бірегейлік. Ұлттық бірегейлік деге-
німіз – мемлекеттік деңгейдегі ауқымды 
ұғым. Бұл ұғымның т�ңірегіне елімізде 
қанша ұлттар �мір сүрсе де, барлығы 
соның ішіне кіреді деген с�з. Этни-
калық бірегейлікте бір атадан тараған-
дығымен, әдет-ғұрыптарымен, тұр-
мыстық ұқсастығымен ерекшеленсе, 
ұлттық бірегейлікте мемлекетіміздегі 
барлық этнос �кілдерінің бір мем-
лекеттік тілде с�йлеуімен, сол елдің 
ұлттық құндылықтарын сыйлауымен, 
бір мақсат, бір мүдде жолында әрекет 

етуімен ерекшеленбек. Бүгінде бұл 
бірегейліктер дұрыс сақталып отыр-
мағанымен, алдағы уақытта тиісті 
дәрежеде сақталуы керек болады. Осы-
лай бірегейлік бірнеше сатылы болады. 
Мен атаған осы екі біре гей ліктің де 
�зіндік проблемалары бар. Мәселен, 
этникалық бірегейлікте рулық біре-
гейліктің т�ңірегіндегі архетип дү-
ниелер әлі күнге �мір сүріп келеді», – 
дейді ғалым. 

 

Осы ұлттық бірегейлігімізді нығайту 
барысында 20-шы ғасырда к�птеген 
еңбектер, ауқымды жұмыстар атқа-
рылды. Ауыз әдебиеті керемет дамыған 
ұлт екеніміз рас. Бірақ Мұхтар +уезов 
«Абай жолы» роман-эпопеясын жаз ған 
кезінде қазақ �зінің ұлттық айнасын 
романнан к�ре білді және ұлттық 
бірегейлік үлкен деңгейге к�терілді. 
Сол кезде Күләш Бай сейі това, Шара 
Жиенқұлова, Құрманбек Жандарбеков, 
Жұмат Шанин сынды �нер майтал-
мандары �з салаларында к�птеген 
еңбек сіңірді. Бұл кино саласында да 
жақсы к�рініс тапты. Бір ғана «Қыз-
Жібек» фильмінің �зі неге тұрады?! 
Шәкен Айманов, Абдолла Қарсақбаев 
сынды режиссерлер қарқынды жұмыс 
істеді. Кезінде Болат Сарыбайұлы к�не 
аспаптарды жинаса, Cзбекәлі Жә-
нібековтер би және аспаптар ан самблін 
құрды. +білхан Қастеев бұл жолда 
к�ркемсурет арқылы еңбегін сіңірді. 
Сонымен қатар дәстүрлі және эстрада 
әндері де дамыды. Мәселен, «Дос-
Мұқасан» тобының жастар арасындағы 

ықпалы зор болды. Осы лайша, бір 
халықты рухани басқа деңгейге к�теріп 
тастады. Жаңа ғасырда да к�птеген 
жетістіктерге жеткенімізді атап �тпесек 
болмайды. Осы отыз жылдық егемендік 
жолда біз жабық қоғамнан ашық 
қоғамға �ттік. +лем жұртшылығы 
қазақты тани бастады. Бұған �з ке-
зегінде �нерпаздарымыздың, спорт-
шыларымыздың әсері мол болды. Бір 
ғана Димаш Құдайбергеннің �зі біздің 
ұлттық бірегейлігімізді таныта білді 
десек болады. Осылайша, әрбір сала 
маманы �з мамандығы бойынша осы 
ұлттық бірегейлікті дамытуға мүд делі 
болуы керек», – дейді. 

Бердалы Оспанның �зі «Сақтардан 
қазақтарға дейін» деген кітап жаздым, 
қазақтың 156 салты туралы 156 мақала 
жазған. «Бұл да соған қосқан үлесімнің 
бір б�лшегі  деп қарауға болады. 
Антрополог Оразақ Смағұл ағамыз 
қазақтың 5 мың жылдық тарихы бар 
екенін ғылыми түрде дәлелдеп берген 
жоқ па? Енді кезіндегі гректердің және 
�зге халықтардың жазбаларын оқып 
отырсаңыз, біздің халқымыз туралы 
к�птеген қызықты деректерге қаны-
ғасыз. Мәселен, Лукян деген ғалым 
«сақтар балаларына мыс тақтаға �з-
дерінің заңдарын жазып оқытады» 
деген жазба қалдырыпты. Яғни, ертеден 

к�шбасшы мемлекет екені белгілі. 
Ұлттық идеологиясы да жолға қо-
йылған. Жапондықтар үшін баба ла-
рынан қалған күріш шаруашылығы 
экономикасын дамытуда тиімді бол-
маса да, ел үкіметі мәдениетінің діңгегі 
саналатын күріш шаруашылығын 
мемлекеттік тұрғыда қаржыландырады. 
Ұлттық бірегейліктің бір сатысы – 
шаруашылық екені мәлім. +р елдің 
�з іне  тән шаруашығы,  дәстүрлі 
тұрмыстық ерекшелігі бар. Мәселен, 
Италияның пиццасы, француздың 
әтірі дегендей. Бұл тұрғыда жапон 
халқы әлемдегі ең ірі брэндтердің 
жапондық баламасын ұсынатыны 
таңғалдырады. Тіпті, мәдениетте де 
«жапондық жол» жолға қойылған. Мә-
селен, бір ғана анимациялық фильм – 
анимелерінің �зі әлемдегі жастарды 
бірден баурап алды. Осынау аниме 
индустриясы қатты дамып, Оскар 
сыйлығын да талай иемденді. Анимедегі 
кейіпкерлерге ұқсас киінген, сәнденген 
ұрпақты кез келген елден кездестіруге 
болады. 

Сонымен қатар жапон халқы бала-
ларына алғашқы білім беруде ұлттың 
мәдени құндылықтарын, тілін мең-
гертуден бастайды. Рухани-адам-
гершілікке тәрбие міндеттерін жүзеге 
асыру ұлттық мәдениетті сақтаудың ең 
маңызды шарты – қоғамның рухани 
қауіпсіздігінің басты алғышарты ре-
тінде қарастырылады, �йткені тек 
«мәдени мұра» – бұл халықтың ұлы-
лығы мен тәуелсіздігінің кепілі. Жапо-
ния әлі күнге әлемнің үшінші эконо-
микасы дәрежесіне тек техно  ло -
гиясымен ғана жеткен жоқ. Бұл жолда 
ұлттық бірегейлігінің маңызы зор 
екенін атап �тпеске болмас. 

ҰЛТТЫҚ БІРЕГЕЙЛІК: 
ҰТҚАНЫМЫЗҰТҚАНЫМЫЗ бенбен

ҰТЫЛҒАНЫМЫЗ ҰТЫЛҒАНЫМЫЗ 
ҚАЙСЫ?ҚАЙСЫ?

бастап заң жүйесі болған, ағарту 
жұмыстары жүргізілген деген с�з. 
Сонымен қатар «сақтар үйлерінің 
дуалдарына батырлардың суретін 
салған» дейді. Яғни, бейнелеу �нері мен 
қол�нер ертеден дамыған, мәдениеті 
жақсы қалыптасқан. Демек, біздің 
мемлекеттігіміз сол ертеден қалып-
тасқан деп айтуымызға болады. Жалпы, 
ұлттық бірегейлікті дамыту – ұлттық 
идеологияға негізделеді. Бұл тұрғыда 
мемлекет осы ұлттық идеологияға аса 
мән беріп, бұл жолда к�птеген жұ-
мыстар атқару қажет деп білемін», – 
дейді ол. 

ЖАПОНДАРДАН 
НЕ ҮЙРЕНЕМІЗ?

Кезінде Алаш зиялылары ұлт бо-
лашағын болжауда жапондық үлгіні 
негізге алғаны баршаға мәлім. Сон-
дықтан да «жапон тыңшылары» деген 
жала арқалады. Бүгінде Жапон мем-
лекеті робот, кеме, машина және 
технология жасау бойынша әлемдік 

«АБАЙ ЖОЛЫ – ҰЛТТЫҚ 
БІРЕГЕЙЛІГІМІЗДІҢ 

АЙНАСЫ БОЛДЫ»

Мәдениеттанушы Бердалы Оспан 
түсінігіндегі ұлттық бірегейлік ұғымы 
адамның жүріс-тұрысы, с�йлеген с�зі, 
ішкі мәдениетінен басталмақ. Яғни, 
ата-бабаларынан қанмен келген қасиет. 
Оның айтуынша, белгілі бір ұлттың бір 
дүниені жақын тартуы, соған жанының 
ашуы, сүюі, соның дамуына мүдделі 
болуы осы ұлттық бірегейліктің анық-
тамасына сай келмек. 

«Біздің қанымызда бұрыннан келе 
жатқан к�птеген дерекқорлар сақ-
талған. Яғни, тегімізден тартқан белгілі 
бір қасиеттер, ерекшеліктер. Мәселен, 
сонау сақ дәуіріндегі ою-�рнектер, 
тұрмыстық құралдар, �нер туындылары 
біздің жанымызға сондай жақын, сон-
дай аяулы. Яғни, рухани болмысы-
мыздың бір б�лшегі. Ал б�тен бір 
халық тарға ол дүниелер жай ғана бір 
�нер туындысы, жай бір к�не ескерткіш 
ретінде к�рінуі ықтимал. Cнер туын-
дылары �те к�п. Бірақ біз барлығын 
жанымызға жақын тарта бермейміз 
ғой?! Барлық әндерге жүрегіміз селт ете 
бермейді. Ал �зіміздің ұлттық дүние-
танымымызға сай дүниелерді жанымыз 
елжіреп қабылдайды. Яғни, біздің 
ұлттық бірегейлігіміз сонда деген с�з. 

ТҮЙІН: 

Ұлттық бірегейлікте Еуропаның 
Фран ция, Германия, Англия секілді дамыған 

елдерінің 8зі барынша сақ. Олар қазіргі 
деңгейіне саяси-экономикалық құрылымды 
әлемнің озық үлгілерін талғаммен қа былдай 

отырып, сабырмен модер ни зациялау 
арқылы жетті және сол жетілу жолында 

ұлттық мемлекет прин ципін бірінші кезекке 
қойды. Францияның ұлттық идеясынан 

Шарль де Гольдің: «Франция, егер француз 
алғашқы қатарда тұрса ғана нағыз Франция 
бола ды» дегені 8те ойланарлық с8з. Ұлттық 

бірегейлік қалыптасу дәуірінен соң 
адамзаттық сәйкестік басталмақ. Ал Батыс 

пен Шығыстың ойшылдары болса, же-
келеген ұлттардың сәйкестігі адам заттық 

сәйкестікке бастайтынын дә лел деуден 
жаңылған емес. Осындай байламдардың 
ішінде С.Хантинг тонның («Hркениеттер 
қақтығысы») ойы оқшау тұр. Ол ұлттық 

сәйкестік қанатын кеңге жая келе 
адамзаттық біркелкі 8ркениеттің құрылуына 

әкеледі, жаңа адам, әлем адамы жасалады 
дейді де, оған «хомоглобалис» деп ат қояды. 

Яғни, ұлттық бірегейлікті қалыптастыру – 
баршаға ортақ міндет болмақ. 

Мұхтар �уезов «Абай 
жолы» роман-эпопеясын 

жаз ған кезінде қазақ 
�зінің ұлттық айнасын 

романнан к�ре білді және 
ұлттық бірегейлік үлкен 
деңгейге к�терілді. Сол 

кезде Күләш 
Бай сейі това, Шара 

Жиенқұлова, Құрманбек 
Жандарбеков, Жұмат 

Шанин сынды �нер 
майтал мандары �з 

салаларында к�птеген 
еңбек сіңірді. 
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Бүгінде кез келген 
мемлекет үшін бәсекеге 
қабілеттілік басты мәселе 
болып отыр. Оған қабілетті 
болудың сан алуан 
салмағы бары да рас. 
Біреулер мұнаймен алға 
озса, енді бірі туризм 
саласын гүлдендіріп 
жатыр. Ал келесісі өндіріс-
өнеркәсіп саласын нақты 
жолға қойып бағуда. Тіпті, 
осы айтылғанның бәрін бір 
арнаға тоғыстырып 
отырғандар қаншама?! 
Дегенмен ішкі сұранысты 
қамтамасыз ету – кез 
келген мемлекеттің басты 
басымдығы екені рас. 
Шағын өндіріс пен жеңіл 
өнеркәсіпсіз кез келген 
елдің алға жылжымайтыны 
тағы бар. 

«Қазір біздің ел нарықтық бәсекелес-
тікте �з қабілетін таныта алмай отыр» 
дейді бір тарап. Ал келесі бір тарап – ішкі 
нарықта шағын �ндіріс пен жеңіл �неркәсіп 
салалары едәуір алға жылжып кеткенін 
түсіндіріп бағуда. Осы бір екіұдай пікірді 
біз де бағамдай қарап, біраз дүниені ұғын-
ғандай болдық. Сонымен, 2023 жылдың 
қаңтар-наурыз аралығында елімізде 55,5 
млрд теңге сомасына жеңіл �неркәсіп 
�ні мі �ндірілген екен. Дегенмен бұл к�р-
сеткіш к�ңіл к�ншітпей отырғаны шындық. 
20 млн халқы бар мемлекет үшін бұл 
мардымды дүние деп тағы да айта алмаймыз.

 Президент Қасым-Жомарт Тоқаев 
Астанада �ткен «Алтын сапа», «Парыз» 
және «Қазақстанның үздік тауары» 
байқауларының жеңімпаздары мен ел 
дамуына елеулі үлес қосқан кәсіпкерлерді 
салтанатты түрде марапаттау рәсімінде 
Мемлекет басшысы: «Қазір Қазақстанда 
бизнес саласына мемлекет тарапынан 
барлық жағдай жасалып жатыр. Шағын 
және орта бизнестің ішкі жалпы �німдегі 
үлесі 36 пайыздан асты. Бұл, шын мәнінде, 
жоғары к�рсеткіш. Осы салада жұмыс 
істейтін адамдардың саны 4,3 миллионға 
жетті. Бұл дегеніміз – елдегі еңбекке 
жарамды азаматтардың 45 пайызы деген 
с�з. Индустрияландыру жұмысы соңғы 
жылдары жоғары қарқынмен жүзеге 
асырылып келеді. Былтыр �ңдеу �нер-
кәсібінің экспорты 26 миллиард доллардан 
асты. Бұл – рекордтық к�рсеткіш. Былтыр 
осы салаға 1,5 триллион теңге инвестиция 
тартылды», – деді.

 Мемлекет басшысының айтуынша, 
соңғы жылдары алға жылжушылық бай-
қалған. Бірақ алға жылжып келе жатырмыз 
екен деп арқаны кеңге салатын заман 
емес бүгін. Тиісті мекемелердің маман-
дары жеңіл �неркәсіп �ндірген 55,5 млрд  
теңгенің �німін былтырғымен салыстырып, 
37,8%-ға к�п деп б�ркін аспанға атып 
отыр. Дегенмен елімізде жеңіл �неркәсіп 
�ндірістерінің үлесі тым т�мен әрі қолдау 
жоқ екенін сарапшыларымыз да айтып 
қалды. 2022 жылмен салыстырғанда осы 
жылы ел бойынша жеңіл �ндірістік 
кәсіпорындардың жұмысы небары 9%-ға 
ғана артқан. Нақтырақ айтсақ, биыл 
�ндіруші кәсіпорындар не бары 122 
нысанға ұлғайғаны байқалып отыр. Оның 
басым б�лігі тоқыма бұйымдарын �ндіру 
– 57,6%-ды, киім �ндірісі – 11,7%-ды, 
былғары және оған қатысты �німді шығару 
7,4%-ды құраған екен. 

Бұл бағытта �ңірлер арасында Түркістан 
облысы (28,5%), Шымкент (16%) және 
Алматы қалалары (8%) мен Ақмола облысы 
(5,6%) к�ш басында тұр. С�з орайы 
келгенде айта кетейік, Қазақстанда жеңіл 
�неркәсіп бағытында 1445 кәсіпорынның 
қызметі жолға қойылып, 22 мың адам 
осы саладан күнделікті нәпақасын тауып 
отыр. 

Жеңіл �неркәсіптің негізгі бағытының 
бірі тігін саласы екені белгілі. Бізде негізі-
нен мақтамен айналысатын �ңір – 
Түркістан облысы. Cкініштісі сол, мұндағы 
жыл сайынғы жиналған мақта шикізатының 
тек 15%-ы ғана республикада терең �ңдеуге 
жіберілсе, қалғаны �ңделмеген күйінде 
Cзбекстан, Ресей мен Түркияға ж�нелтіледі. 
Кейін олар қосымша құны бар дайын 
�нім түрінде елімізге қайтады. Мемлекеттік 
тұрғыдан күш салып бағытқа басымдық 
беру және �ңдеуді 50 пайызға жеткізу 
кезек күттірмейтін мәселе болып отыр. 

Еліміздегі тоқыма және тігін фабрика-
лары Қытайдан �зге, к�ршілес Орталық 
Азия елдері арасында бәсекеге түсе 
алмайтыны ащы да болса шындық. 

 
ЖЕҢІЛ �НЕРК�СІП 

ДАМЫМАЙ...
Cнеркәсіп және құрылыс минис-

трлігінің мәліметінше, 2010 жылдан 2022 

жылға дейін еліміздегі жеңіл �неркәсіп 
�ндірісінің к�лемі оң динамиканы 
к�рсеткен. 2022 жылы к�рсеткіш 193,2 
млрд теңгеге дейін артқан. Бұл негізінен 
ірі және орта кәсіпорындардың іске 
қосумен байланысты к�рінеді. Мысалы, 
бұлардың қатарында арнайы жұмыс 
киімдері мен т�сек-орын жабдықтарын 
тігетін PC AGF Group ЖШС, ерлердің 
костюмдері мен мектеп формасы, 
футболкалар тігумен айналысатын GLAS-
MAN ЖШС, түрлі кілем түрлерін тоқитын 
«Бал Текстиль» ЖШС, шұлық тоқитын 
«Tлем БТ» ЖШС және �зге де �німдер 

�ндіруші кәсіпорындарды айтуға болар 
еді. 

Министрліктің мәліметінше, қазіргі 
уақытта елімізде жеңіл �неркәсіп тауар-
ларын �ндіруде қолданылатын шикізат 
к�лемі жеткілікті к�рінеді. Мысалы, мақта 
талшығы 70 мың тоннаға жетсе, жүн 40 
мың тоннаға жеткен. Бұл �ндірілетін 
�німдердің ассортиментін кеңейтумен 
қатар, импорттық тауарлармен бәсекеге 
түсу мүмкіндігін арттыру керектігі туралы 
жоспарлар әзірленген. Дегенмен тоқыма 
және тігін �неркәсібі қазіргіден 6-7 есе 
ұлғаятын болса, біздің елдегі бүгінгі жет-
кілікті м�лшердегі мақта мен жүн және 
былғары �ңдеушілердің �німі түкке жетпей 
тағы да сырт елдердегі фабрикаларға 
тәуелділігіміз арта түсетіні шындық болып 
отыр. Сондықтан біз жоғарыда айтқан 70 
мың тонна қанағаттанарлық цифр деп 
емес, қанаттандырар сан болуы керек. 

�СІМ БАР, 
�НІМ ЖОҚ

«Еліміздегі жеңіл �неркәсіптің барлық 
салаларында �сім бар болғанмен, �те 
күмәнді. Есеп бойынша тоқыма бұйым-
дарын (+61,2%), киімді (+22,2%), былғары 
және оған қатысты �німдерді (+26,1%) 
�ндіруде.

Дегенмен жеңіл �неркәсіптің дамуын 
тежейтін бірқатар фактор бар. Мәселен, 
танымал текстиль брендтерінде жүн, 
мақта, тері секілді бағалы органикалық 
шикізаттан тігілген киімдердің құны 
қымбат. Ал Қазақстанда қойдың жүні мен 
терісі арзанға сатылады. Басым б�лігі 
қоқыс полигондарына тасталып, шіріп 
жатыр. Бұл мәселені шешу үшін әр аудан, 
елді мекенде жүн, тері қабылдайтын 
пунктер ашылуы керек. Tр пункте �ткізуге 
әкелінген теріні қандай күйде жеткізу 
керек, сақтау, тасымалдау жолдары 
к�рсетілген жаднама (нұсқаулық) болуы 
шарт. Мұндай үлгіде тіпті нан қалдықтары, 
қағаз, шыны б�телкелер, ескі киімді 
қабылдау пунктерін де ашу керек. Сонда 
полигондарға түсетін жүктемені азайтып, 
қатты тұрмыстық қалдықтардың к�п 
б�лігін қайта �ңдеуге жіберуге болады. 
Ескі киім, шүберекті қайта �ңдеп, тұрмыста 
қолданылатын сан алуан заттар шығаруға 
болатыны белгілі. Бұл да отандық жеңіл 
�неркәсіптің дамуына үлес қосатын бағыт 
деп санаймын. Қазіргі кезде, �кінішке 
қарай, қазақстандық жеңіл �неркәсіпте 
мемлекеттік қолдау қарастырылмаған, 
тиісті к�ңіл б�лінбейді. Жеңіл �неркәсіп 

�ңдеу �неркәсібі к�лемінде небары 1%-
ды құрайды», – дейді Алматы қаласы 
Кәсіпкерлер палатасының басқарушы 
директоры Нариман Ибрагимов.

Ұлттық статистика бюросының таратқан 
ақпараттарына сүйенсек, тауарлардың 
ішіндегі отандық киім мен аяқкиім 
�ндірушілерінің үлесі осы жылы 6,5%-ға 
т�мендеген. 

Cнеркәсіп және құрылыс министр-
лігінің мәліметінше, 10 айда 2023 жылдың 
10 айының қорытындысы бойынша, ең 
жоғары �сім, мақта-мата �ндірісі бойынша 
89,3%-ға жетіп, 18,5 млн шаршы метрге 

дейін ұлғайған. Ал иірілген жіп 3,7 есеге 
�сіп, 5,2 мың тоннаға, түкті сүлгі маталар  
2,6 есеге, т�сек-орын жабын дары 56,3%-
ға 26,1 млн дана, кілемдер мен тоқыма 
еден жабындары, оның ішінде киіз 34 
есеге 144,8 мың шаршы метр, тоқыма 
емес материалдар мен олардан жасалған 
бұйымдар (киімнен басқа) 5 есеге 19,6 
мың тоннаға, жасанды талшықтар мен 
жіптер 2,4 есеге 5,5 мың тоннаға жет кен 
екен. Қарап тұрсақ, к�п сан к�з алдына 
келе береді. Бірақ осы сандардың 
нақтылығы мен шынайылығына 
кейбіреулер к�з жеткізе алмай жүр. 

«Біз 2012-2013 жылдары біз Моңғолия-
дан жүннен жасалған �німдер әкеліп сата 
бастадық. Жеңіл тоқыма бұйымдардың 
сапасы да, �тімі де �те жақсы болды. 
Уақыт �те біз тауар сатып алып жүрген 
шағын фабрикалардың қандай қарқынмен 
�сіп, кеңейе бастағанын к�збен к�рдік. 
Осыдан кейін мұндай дүниелерді �зге 
елден тасып емес, �зіміздің елде жасап 
шығару мәселесін ойластырдық. Ісіміз 
оң болып, 2017 жылы тоқыма тоқитын 
үш бірдей станок әкеліп, Cскемен 
қаласында жұмысты бастадық. Бірақ 
тәжірибенің аздығы болар, ойымыз жүзеге 
аспай жұмыс тоқтап қалды. 2019 жылы 
Шымкент қаласындағы жүн �ңдеу 
фабрикасының басшылығымен жолығып, 
арнайы келісімшартқа отырған кезде 
ісіміз оң болып, біршама алға жылжыдық. 
Қазір еліміздің түкпір-түкпіріне BIZDI-
KI деген отандық белгімен �німдерімізді 
жан-жаққа тарала бастадық. Алға жылжу 
бар. Бүгінде тек Қазақстан ғана емес, 
шетелдерден де тапсырыстар қабылдап 
жатырмыз. Басты мақсатымыз – еліміздегі 
жеңіл �неркәсіп саласына қолдан келгенше 

үлес қосу. Мүмкіндігінше, отандық �німді 
насихаттау болып отыр, – дейді BIZDIKI 
тоқыма бұйымдары сауда белгісінің 
басшысы Тоқтар Біржанұлы. 

Елімізде жеңіл �неркәсіппен айналысып 
бір істі бастап, қолдан келгенше жұмыс 
жүргізіп жатқан жандар жоқ емес. Бірақ 
олар мемлекет қолдауының жоқтығынан 
және �ңірлердегі әкімшілік, �зге де 
кедергілер салдарынан алға жылжымай 
тоқырап, ақыры жабылып тынады. Мұндай 
мысал жеткілікті. Жоғарыда BIZDIKI 
тоқыма бұйымдары сауда белгісінің 
басшысы Тоқтар Біржанұлы да әкімшіліктен 
немесе мемлекеттік тараптан қолдаудың 
аз екенін айтып отыр. Одан қалды, еліміздің 
ірі қалаларындағы елге белгілі сауда орта-
лықтары отандық �німді мүлде маңдарына 
жолатпай, сыртқа итеретін к�рінеді. Сауда 
үйлері аса қымбатқа белгілегендерге 
орынжай ұсынып, жаңа ашылған кәсіпке 
пайдадан г�рі зиянын к�п тигізетінге 
ұқсайды. Осы себептерді ескерген еліміздің 
жеңіл �неркәсіп иелері мәселені билікке 
жеткізуді ойлап отыр. 

«Мен осыдан 7 жыл бұрын Түркияға 
барып, жиһаз жасаудың қыр-сырымен 
таныстым. Елге келіп, мемлекеттен 1,5 
млн теңге к�лемінде жеңілдетілген несие 
алып, іс бастадым. Бірақ мемлекет берген 
ақша тек орынжай жалдауға ғана жетті 
де, құрал-сайман мен жабдықтар алу 
жағынан қатты қиналдым. Осылайша, �з 
бетіммен инвестор тауып, жұмысты баста-
дым. Алғашқыда тапсырыстар түскенімен, 
артынша түрлі кедергілер бола бастады. 
Сауда орындары біздің жиһазды кіргізбеді. 
Ақыры, �зге қалаға жеткізумен айналыстық. 
Енді міне, бірнеше жыл болды, әупірімдеп 
ортаға кірігіп қалыптастық», – дейді 
аста на лық «ХАС Мебель» жиһаз жасау 

шеберханасы ның меңгерушісі Жәнібек 
Жапаров.

Жәнібек мырзаның с�зіне қарап, тұ-
рақ танып дағдылы жұмыс істеп үйренген 
бизнес �кілдерінің к�ңілінен шықпасаң, 
сенің бизнесіңнің алға жылжуы екіталай 
болуы ықтимал екен деген ойға қалдық. 

Шынтуайтына келсек, мемлекеттің 
�зін-�зі �німмен қамти алуы – халық 
тұрмысын жақсартуда шешуші мәнге ие. 
Неге десеңіз, шекара асып келетін к�п 
�німнің бағасы түрлі жағдайға байланысты 
мың құбылып отырады. Тіпті, кейде 
�ңдеуші елге мойын созып, тапшылықты 
сезініп жатамыз. Ондайда кәсіпкерлер 
мен алыпсатарлар да ұрымтал сәтті пай-
даланып, бағаны қолдан �сіре түседі. 
Айналып келгенде, нарықтағы отандық 
�німнің үлесінің аз болуы қарапайым 
тұ тыну шының қалтасын қағады. Басқа-
басқа, 3 жыл бұрынғы пандемия қажетімізді 
�зге елдің �ндірісі есебінен �теуге иек 
артудың салдары қалай боларын к�рсетіп 
берген. Tйтсе де, сол жағдай бізге сабақ 
болмаған секілді. Cйткені Ресейге салынған 
санкциялардың «салқыны» қазақстандық 
нарықта қатты сезілді. 

Енді мына бір қызықты қараңыз. 
Министрліктің берген ақпаратына сүйеніп, 
отандық �нім мен киім-кешек жеткілікті 
деген тұжырым айттық. Ал тәуелсіз сарап-
шылар Қазақстанда саудаланатын киім-
кешек түрінің 85%-ы шетелден келетінін 
к�лденең тартып отыр. Сенбеске лаж жоқ. 
Ба зар мен дүкен түгел дерлік �зге елдің 
�ні міне сіресіп алған. 

«Біз қазақы үлгіде тігілген киімдерді 
к�рші Қырғызстаннан тасымалдаймыз. 
Астанада қазақша шапан үлгісіндегі жеңіл 
киімдер мен әйелдердің түрлі түсті қамзол-
дары сұранысқа ие. Шамамен, айына 2000 
данасын саудалаймыз. Қолжетімді баға 
50 мың теңгеден аспайды. Қырғыз елі 
арзанға әрі тез тігіп береді. Қазақстандық 
тігіншілердің бірнеше �німін алып саудаға 
қостық. Олар �те қымбат бағада �ткізгісі 
келеді. Сондықтан бізге Қырғызстаннан 
тасымалдау тиімді болып отыр», – дейді 
Астаналық базардың бірінде ұлттық 
киімдер сатумен айна лысатын Рухназ 
К�мікбаева. 

Ең қызығы, елімізге келіп жатқан 
им  порт тық ішкиім еліміздің нарығы бо-
йынша 99%-ын алып жатыр екен. Шикі-
затты �ңдеу мәселесін қолға алмасақ, 
ал дағы уақытта мақта �сірушілер �зге 
кәсіп түріне ауысып, бар мақтаны сырттан 
тасымалдауға мәжбүр болуы мүмкін. Бұл 
туралы мақташылар к�п жылдан бері 
ай тып келеді. Егінін жергілікті �ңдеу 
зауыттарына тапсырған диқандар шикізатқа 
ақша ала алмайды. Олардың алдындағы 
қарыз қазірдің �зінде 1,5 млрд теңгеден 
асып кеткен. 

Қазақстандағы тоқыма �неркәсібінің 
жайы осылай болып тұр. 2022-2025 жыл-
дар ға арналған бағдарламалық құжатта 
2025 жылдың қарашасына дейін мақта 
�ңдеуді 70%-ға жеткізу міндеті тұр. Түркіс-
тан облысы әкімдігінің ақпаратына сү-
йен сек, �ңірде бірнеше жылдың ішінде 
мақта кешені мен тиісті инфрақұрылымы 
бар логистикалық хаб құрылады. 2026 
жылы Мақтаарал ауданында мақта �ңдеу 
зауыты мен тоқыма мата шығаратын 
фабрика ашу жоспарлануда екен. 

Қазақстандық жеңіл �неркәсіптің 
�ндірістік б�лігіндегі осы ауқымды 

мәселенің барлығы, тіпті Қазақстан 
Республикасында �ндірілетін тоқыма 
�німдерінің бағасы бойынша импортпен 
бәсекеге түсе алмайтындай етілген. Нарық-
та бәсекеге т�теп бере алмаған тігін фа-
брикалары мемлекеттік тапсырыс арқылы 
�мір сүруге тырысуда. Бұл тапсырыс 
к� лемінің тұрақтылығы тұрғысынан жақ-
сы, бірақ ұзақмерзімді перспективада 
үлкен кемшілік. Cйткені коммерциялық 
нарық алға жылжуда, одан әрі �сіп, дамып, 
ассортиментін ұлғайтып жатыр және 
қазақ стандық �ндірушілер бұл үрдісті 
әзір ге бұза алмайды.

Бердібек ҚАБАЙ

КӘСІБІҢ МҰНДАЙ, 
НӘСІБІҢ ҚАНДАЙ?НӘСІБІҢ ҚАНДАЙ?

ТҮЙТКІЛ

ҚР-дан жеңіл "неркәсіп тауарларының экспорты. Қаңтар-желтоқсан 2022



– Ұлттық құндылық тарды насихаттау, 
жүзеге асыру ісінде тағы қандай іс шаралар 
атқардыңыздар? 

– Былтыр Жаңа
зен қаласында 12 
рет ASYQ PARTY 
ткіздік. Бастапқыда 
тек кішкентай балаларға асық ойнаудың 
қызығын к
рсеткіміз келді. Ескіні 
жаңғыртайық деп ойладық. Кейіннен 
шараға үлкендердің қызығып келе бас-
тағанын байқадық. Не дегенмен біздің 
балалықтың, әкеміздің жастық шағының 
керемет ойыны. Қызығушы лық жоғары 
екенін к
ріп, үш жас категориясына 
ақшалай сыйлықтар қойып, 8 рет үлкен 
сайыс түрінде 
ткіздік. Ең бірінші, ASYQ 
PARTY шарасы 6 сағатқа созылды. 
Шараға түсте келгендер, түн болғанда 
бір-ақ қайтты. Жыл соңында ойындарда 
үздік болған командалар арасында 
Korkem Alem кубогін ұйымдастырдық. 
Бұл да қала тұрғындары үшін керемет 
мерекелердің біріне айналды. Жанкүйер-
лер, ұлттық ойынымызды қызыға ба-

СИПАТЫ БАР

ТАҒАМЫНДА

– Темір Сәкенұлы, Астанадағы Маң-
ғыстаудың мәдениет күндеріне сіздің 
компанияңыз қатысты. Сонда бұжы, 
жұмыр, үлпершек, қарын бүрме сияқты 
бүгінде к&біміз біле бермейтін ұлттық ас 
түрлерін к&ріп, таң қалдық. Бұл тағамдар-
ды сатылымға шығару идеясы қайдан 
келді? Нарықта ұлтымыздың к&не тағам-
дарына сұраныс бар ма?

– Кәсіп қылғысы келетін кез келген 
азамат пайда табудан б
лек, бизнестің 
қандай да бір құндылығын, идеясын 
ойлауы керек. Тіптен, әр кәсіп белгілі 
бір мәселені шешіп, ұлттық идеологияны 
насихаттаса игі. Елімізде ет 
ндірісімен 
айналысатын компаниялар баршылық, 
басым б
лігі т
рт түліктің етін, шұжық, 
жартылай фабрикаттар және тағы да 
басқа 
німдер сатады. +йтсе де, ұлттық 
асты, ұмыт бола бастаған тағам түрлерін 
нарыққа шығарып жүргендері некен-
саяқ. Ене мен келін институты берік 
тұрғанда ұлтымыздың деликатес та-
ғамдары ұрпақтан ұрпаққа жетіп отырды. 
Бүгінде үйінде біздің к
не асымызды 
дайындайтын әже-апаларымыз азая 
бастады. Оның үстіне, жеткізу қызметі 
қарқынды дамып, түрлі-түрлі жартылай 
фабрикаттар сатыла бастап әрі қызмет-
тен қол босамайтын уақытта үйде ас 
әзірлеудің 
зі игілік. Осы себептен жұ-
мыр, үлпершек, қарын бүрме сияқты 
тағам түрлерін сатылымға шығардық. 
Үйіне апарып, демде пісіріп жей қоятын 
түрін дайындап, жартылай фабрикаттар 
күйінде ұсындық. Сұраныс 
те жақсы. 
Бұжы тіптен жетпей қалып жатады. +рі 
ұлттық асқа насихат, әрі жартылай 
тағамдарды түрлендірдік. 

– Ұлтымыздың ұмытылып бара 
жатқан тағам түрлерінің рецепті бүгінге 
дейін қалай сақталған? Бұл саланы қалай 
зерттедіңіздер?

– Еліміздің аумағы үлкен ғой, ұлттық 
астың да неше түрі бар. Рецепттер ауыз-
дан-ауызға жетіп, кейіннен сауаты 
барлар қағазға түсіріп сақтаған. +же-
леріміз рецептін сақтап қалған бұжы, 
жұмыр сияқты тағамдар маңғыстаулық-
тардың дастарқанында жиі кездеседі. 
Бұл тағамдарды нарыққа шығармас 
бұрын ұлттық тағамдар дайындайтын 
мамандар іздедік. Үйінде пісіріп, үлкен 
асқа дайындап жүрген апаларды іздеп-
таптық. Түрлі рецепттерді қарап, ізден-
дік. Тіптен, бір аймақтағы әр отбасының 

з дайындау әдісі бар болып шықты. 
Нәтижесінде, ең жиі таралған рецепт 
бойынша даярлап, дегустациядан 
т-
кізіп, 
ндіріске жібердік. Біздің дүкен-
дерде кітап с
ресі бар. Ол жерге кез 
келген кітап қоя салмай, 
зіміз шағын 
кітап жаздырамыз. Мәселен, «Адай 
елінің табақ тарту дәстүрі» деген шағын 
кітап шығардық. Бұл жобаны зерт теуге 
шамамен жарты жылдай уақыт кетті. 
Мамандарды жұмылдырдық, ел ішінен 
ата-әжелерден сұрадық, тарихи кітап-
тарға назар салдық. Маңғыстау об лы-
сының ақсақалдар кеңесі, қоғамдық 
кеңеспен ақылдастық. +дебиет аз. 
К
біне сол ел аузында жүрген дүниені 
жүйеледік. +зірге ұсақ мал бойынша 
ғана табақ тарту кітабы шықты. Енді ірі 
қара туралысын зерттеп, кітап дайындап 
жатырмыз. «+р елдің салты басқа» 

қылайтын қонақтар да к
п. Ең қызығы, 
ASYQ PARTY шарасынан кейін ба-
лалары 
з арасында асық ойнап, оның 
фото-видеосын бізге жіберіп жатты. Бұл 
бас таманың аз да болсын балалар ара-
сында ұлттық ойынға деген қызығу-
шылық оятқанына қуандық.

– Бұдан б&лек, әлеуметтік желілерде 
соятын малды қалай дұрыс таңдау керегін 
үйретіп жүрсіздер? Мал танымайтын 
жастар к&п пе, қалай ойлайсыз?

– Заманның ағымы сондай болып 
кетті ғой. Бәріміз қалада тұрамыз. Мал 
союды, жіліктеуді, таңдауды мамандар 
істейтін болды. Қажеттілік аз. Сондық-
тан жастардың к
бі мал танымайды. Етті 
бірден үйге тапсырыс беретін болған-
дықтан, оның қандай мал екенін ойлану 
қажет емес. Бірақ біліп жүрген артықтық 
етпейді ғой. Сондықтан шамамыз кел-
генше жастар бұл тақырыптан кенде 
қалмасын, қазақтың атакәсібін, мал 
тақырыбын біліп жүрсін деп түрлі 
контент түсіріп тұрамыз. Бір видеомыз 
1,5 миллион қаралым жинаған. Мал 
таңдаудан б
лек, біз парақшаларымызда 
тұтынушылар құқығы, етті қалай таңдау 
керек және ет алғанда қандай құжаттар 

талап ету керек, санитарлық талаптар 
қандай деген сияқты сауалдарға жауап 
береміз. Себебі азық-түлік қауіпсіздігі, 
оның ішінде ет тазалығы турасында тұ-
тынушылардың сауаты т
мен. Мәселен, 
ет алатын кезде оның құжаты талап ете 
алатыныңызды білесіз бе? Комбинат 
ашатын кезде қолданыстағы заңның 
барлық ережесін, актілерін қарап, ет 

ндірісі мен сату бойынша 152 ереже 
мен талап бар екенін анықтадық. Ком-
паниямыз сол шарттардың барлығын 
орындап келеді.

– Неге ет &ндірісін таңдадыңыз? Бұл 
атакәсіп пе әлде нарық талабы болды ма?

– Негізгі мамандығым – экономист. 
Бірнеше жыл мемлекеттік қызметте 
істедім. Кейін жеке кәсіпті қолға алдым. 
Алдымен ешкінің сүтін саттым. Каран-
тин кезінде бұл бизнесім гүлдеді. Сол 
кезде ауылшаруашылық саласына ден-
дей бастадым. Нарықтың сұранысын 
бақыладым. Нәтижесінде, ет 
ндірісін 

таңдадым. Нарықта бәсеке аз, үлкен 

ндіріске жетелейтін сала екенін 

к
рдім. Маңғыстауда ет ком-
бинаты бұрын болмаған. Ал 

қазір об лыстағы жалғыз 
әрі алғашқы ҚМДБ-ның 

халал сер тификаты бар 
ет ком бинаты қызмет 
етіп тұр, 170-ке жуық 
адам жұмыс істейді, 

з құн дылығы бар 
ме кемеге айналып 
келеміз. 

О н ы ң  ү с т і н е , 
Маң   ғыстауда үйінде 

мал ұстайтын шағын 
ша руа шылықтар бол-

маса, ірі  бордақылау 
алаңы жоқ. Табиғи-гео гра-

фиялық орна ласуы мыз басқа 

ңір лерден 
згеше бол ған-

дықтан, бізде түйе малы мен ұсақ мал 
ұстау ғана тиімді. Сондық тан малды 
к
ршілес облыстардан әке леміз. Бізге 
келетін мал Ақт
бе облы сында арнайы 
бордақылау алаңын да бордақыланады. 
+рі қарай біздің комбинатта сою, 
жіліктеу процестері жүзеге асады. Одан 
кейін 
зіміздің фирмалық дүкендер 
арқылы сатылымға шығады. 2022 жыл-
дың қарашасында Президентіміз 
Маңғыстау 
ңіріне жа саған сапарында 
«Маңғыстаудың ауыл шаруашылығы 
саласын, азық-түлік нарығын дамыту» 
бойынша тапсырма берген болатын. 
Сол тапсырмаға сай, біз де 
ңір шаруа-
ларын қолдау мақсатында комбинатқа 
мал 
ткізіп, сол арқылы мемлекеттен 
субсидия алуға болатындай жағдай 
жасадық. Бірнеше ай бұрын реестрге 
ендік. Бұл шаруаларға жасалған тиімді 
жағдай. Сондықтан шикізатқа еш 
мұқтаждық жоқ. Маңғыстауда Korkem 
Alem-ге дейін заманауи ет комбинаты 
болмаған. Қазір жартылай циклді 

ндіріспіз. Алайда алдағы екі-үш жыл 
ішінде толық циклді 
ндіріске к
шу 
жоспарда бар. Ол дегеніміз, малды жеке 
бордақылау алаңымызды ұстап, онда 
мал басын 
зіміз к
бейтіп, сол малды 
комбинатта сойып, ары қарай тұтыну-
шыларға жеткізу. 

Комбинатымызда малды шариғи 
және санитарлық талаптарға сай сойып, 
жіліктейміз. +р малдың етін лаборато-
риямызда тексереміз. Комбинат ішінде 
барлық талапқа сай зертханамыз бар. 
Азық-түлік қауіпсіздігі деген мәселе 
те 
ауқымды, маңызды болғандықтан 
зертханамызды ары қарай да жабдықтап 
жатырмыз. Сонымен қатар процестерді 
автоматтандыру және қызметкерлерді 
басқару ісін ары қарай жүйелеп 
жатырмыз. Стратегиялық жоспарымыз 
бойынша, 2025 жылға дейін Маңғыстау 
облысында 11 фирмалық дүкенімізді 
ашу жоспарда бар. Қазір Жаңа
зен 
қаласында екі дүкеніміз халыққа қызмет 
к
рсетуде. Ал ұлттық құндылықтар бо-
йынша әлі де сатылымда жоқ тауарларды 
зерттеп, 
ндіріске қосу жоспарда бар. 
Ол бойынша арнайы технологтермен 
жұмыс істеп жатырмыз. Келер жылы 
«+желер мектебі», «+ке к
рген» сияқты 
бірнеше әлеуметтік жобаны жүзеге 
асырғымыз келеді. 

– Korkem Alem – жас компания. 
Алдағы уақытта республикалық, халық-
аралық нарыққа шығу жоспарда бар ма? 
Себебі бұжы, жұмыр, үлпершек, қарын 
бүрме сияқты &німдер үлкен қалаларда да 
сұранысқа ие болар еді. Қалай ойлайсыз?

– Компания әлі даму үстінде, үй-
ренеріміз де к
п. 2025 жылы аяққа Маң-
ғыстаудан аумағынан шығамыз деген 
жоспар бар: франшиза сату немесе 
зге 
қалалардан филиал ашуымыз мүмкін. 
Осы стратегия арқылы ауыл шаруашы-
лығын дамыта аламыз. Шаруашы лық-
тағы мал етін қымбат бағада сатып алып, 
шаруаларға стимул берсек, жо ғары тех-
нология мен масштаб арқылы халыққа 
арзан бағада ет ұсына аламыз. Қазір 
Қазақстан аймағында 
ңірлік 
ндірістер, 
дүкендер бар. Бірақ бүкіл ел к
лемінде 
сапаны да, сервисті де, бағаны да ұстап 
тұрған, бүкіл халық білетін ет бренді 
жоқ. «Ет жеуден қасқырдан кейінгі 
орын дамыз» деп әзілдейтін қазақтар 
үшін бұл олқылық деп санаймын. Тіпті, 
кофеханалар мен мейрамханалардың 
брендтері к
п, әр 
ңірден ашылған, 
еттікі жоқ. 

Астанада 
ткен «Қазақстанның үздік 
тауары – 2023» к
рме-байқауына Маң-
ғыстау облысы атынан қатысқан үздік-
тер қатарында болдық. Ізін ала Маң-
ғыстаудың мәдениет күндеріне қатыс-
тық. Сол кезде байқағанымыз, біздің 

німдер расында сұранысқа ие. Тіпті, 
екі күнге жоспарлап апарған 
німдерді 
жарты күнде халық сатып алды. Таңғал-
дық. Back to the root деген термин бар 
ғой. «Тамырыңды табу» деп аударылады. 
Біздің халықтан қазір осыны байқауға 
болады. Қазақ екенін мақтан тұтатын, 
ұлттық 
німдерді тұтынуға дайын және 
соны 
здері арнайы іздеп тұратын адам-
дар саны к
беюде. Бұл к
ңілге қуаныш 
сыйлайды және істеп жатқан еңбектің 
еш еместігін к
рсетеді. 

– +ңгімеңізге рақмет!
Сұхбаттасқан 

Айдана НҰРМҰХАН

Әдетте қазақтың ұлттық ас мәзірі 
жайлы айтқанда санаулы 

тағамның аты еске түседі. 
Көрші халықтардың 

дастарқанымен іштей 
салыстырамыз. Шамасы, 

ұлттық тағамдардың көбін 
ұмытсақ керек. Алайда 

қазақтың ұлттық асын 
насихаттап, жаңғыртып 

табыс тауып жүрген 
азаматтар да бар. 

Солардың бірі – кәсіпкер 
Темір Сәкенұлы. 
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Тоқ ішектен жасалған бұжы

Қой етінен жасалған бұжы

дегендей, ас ұсыну мәдениеті де әртүрлі. 
Мысалы, бізде басты жағынан айырып, 
басын – құдаға, жағын құдағиға береді. 
Бас пен жақ ажырамас б
лік, яғни құда-
құдағидың бір екенін мең зейді.

– Сіздің компанияңыз &німді сату 
тетіктерін ұлттық нақышқа бейімдейтінін 
байқадық. Мәселен, «Бір асым ет» идеясы 
малдың мүшелерін ұмыта бастаған әсіресе 
жас келіндер үшін аса &тімді. Толығырақ 
айтып берсеңіз. 

– Бизнестің заман ағымына бейім-
делу керек екені түсінікті. Бүгінде қазақ 
тек ет жемейді, дастарқанымызға түрлі 
тағамдар енді. Еуропа, шығыс және тағы 
басқа асхананың ас 
німдерін дайындау 
кейде ұлттық тағамды дайындаудан оңай 
болып жатады. Ұлттық тағамды тез 
дайындау, 
зіңіз айтқан жас келінге 
к
мек болсын деген ниетпен осындай 

німдер шығардық. Мысалы, «Бір асым 
ет» пакетінің бірнеше нұсқасы бар. Қой 
етінің 
зінен сүрленген, құйқалы түрлері 
с
ремізде тұр. Тұтынушылар қаптамасын 
ашып, қазанға ғана салады, қалғанын біз 
реттеп қойдық. Қонақ күтетін болсаңыз 
да, еш ойланбастан «Бір асым ет», қуыр-
дақ жиынтығын (туралған, түрлі ассор-
тименті бар) сатып алуға болады. Бұл 

німдерге сұраныс жоғары. Соған қара-
ғанда, тұтынушының сұранысына 
бейімделе алдық. Қазір табақ түрлері 
бо йынша идеяны 
ндіріске жеткізіп 
қой дық. Тиімді жағын ойластырып, баға 
сая сатын туралап, экономикасы мен 

н діріс барысын сынақтан 
ткізіп жа-
тыр мыз. Жақын арада түрлі табақ түр-
лерін нарыққа шығару ойда бар. Келесі 
дүкендердің бірін супермаркет етіп, 
қазіргі заманауи ет б
лумен қоса, 
дәстүрлі табақ тартуға ыңғайлы б
лім 
жоспарымыз бар. Бонфиле, стейк, фарш 
сияқты 
німдер бір б
лімде сатылса, 
қазақы табақ тарту бойынша жіліктер, 
бас-cирақ және тағы басқа 
німдер ке-
лесі б
лімде сатылады. Былайша айт-
қан да, үйіңізге америкалық келсе, стей-
гін пісіріп беретіндей, құдаңыз келсе, 
бас пен жамбас тартуға дайын боласыз. 

– +леуметтік желідегі компания па-
рақшасына «Ет және ұлттық идеология 
&ндірісі» деп жазыпсыздар. Ұлттық 
идеологияны бизнес арқылы қалай 
жүргізуге болады?

– Ұлттық идеология – тек үкіметтік 
ұйым дардың құжатындағы, теледидар-
дағы пафосқа толы с
з емес. Ол – кез 
келген кәсіптің негізгі бағыты. Mйткені 
бизнестің мүмкіндігі шексіз. Ол халық-
тың санасына ой тастап, 
мір сүру стилін 

згерте алады. Мысалы, жастар таласа 
алатын Qazaq Republic бренді бар. 
Ұлттық идеологияны, қазақ болудың 
тренд екенін жастарға әбден сіңірді. Сол 
сияқты ет сату арқылы да ұлттық 
німді, 
ұлттық нақышты насихаттауға болады. 
Оның үстіне, ет 
ндірісі – атакәсіп. 
Қазақтың негізгі 
мір салты мал бағу, 
сою, етін 
ндірудің айнала сында 
рбіген. 

Біз 
з брен діміз арқылы қазақтың си-
паты, ет ұсыну, табақ тарту мәдениеті 
қандай болған, ас ұсыну арқы лы үлкенге 
қалай құр мет к
рсеткен деген сияқты 
сауалдарды зерттеп, әлеуметтік желімізде 
халыққа ұсынып жүрміз. Бұл бағыттағы 
жұмыстарды тоқтатпаймыз.

Үлпершек
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«Адай елінің табақ тарту 
дәстүрі» деген шағын кітап 
шығардық. Бұл жобаны зерт-
теуге шамамен жарты жылдай 
уақыт кетті. Мамандарды 
жұмылдырдық, ел ішінен ата-
әжелерден сұрадық, тарихи 
кітаптарға назар салдық. 
Маңғыстау об лы сының ақсақал-
дар кеңесі, қоғамдық кеңеспен 
ақылдастық. #дебиет аз. К%біне 
сол ел аузында жүрген дүниені 
жүйеледік. #зірге ұсақ мал 
бойынша ғана табақ тарту 
кітабы шықты.



ТАНЫМ

Таяуда Перу мен Польша 
�алымдары Анд тауларынан 
табыл�ан 14 жаста�ы �ыз ба-
ла ны� мумиясыны� рекон- 
с трукциясын жасап шы�ты. 
Археологтар оны осыдан 500 
жылдай б"рын #мір с%рген Инк 
тайпасыны� #кілі деп жора-
мал дайды. Мумиялан�ан м%р-
де 6000 метр биіктікте еріген 
м"зды� астынан шы��ан. 

Археологиялық қазба жұмыс-
тарының негізінде жердің байырғы 
тұрғындарының сүйегін табу ғы-
лымда ертерек ашылған жаңалық 
болғанымен, мұз құрсауында қал ған 
адамдардың белгісі кейінгі табиғи 
үдерістердің «жаңалығы». 1991 
жылы германиялық туристер Альпі 
тауындағы мұздықтардан му-
мияланған қаңқаны тапқан бо-
латын. Ғалымдар Аустрия мен 
Италияның шекарасынан табылған 
«мұз адамның» $мір сүрген кезеңін 
мыс-тас ғасыры (энеолит) деп 

болжам жасады. Тіпті, оны 15 жыл 
бойы зерттей келе 2016 жылы 11 
қаң тарда асқазан жарасынан зар дап 
шеккен деген диагноз да қой ды. 
Демек, бұл адам баласының ас қа-
занындағы кесел ерте заман нан бері 
келе жатыр дегенді біл дірсе керек.

Бір есептен климаттың $згеруі 
археологтарға олжа әкеліп жатқан-
дай. Мәселен, Аляскада мұз асты-
нан ежелгі мекен, ескі қоныстар-
дағы тіршілік белгілері білініп 
жатса, Антарктидадағы мәңгілік 
мұз дықтар шетінен с$гіліп, ше гін-
ген сайын жердің табиғи геожүйесі 
де айқындалып келеді. Климат 
зерт теушілері к$не радиолока-
циялық бейнелер к$рініс беруде 
екенін айтады. Бірнеше жыл бұрын 
зерттеушілер Сібірде үш мамонт-
тың сүйегін тапты. Ғалымдардың 
айтуы бойынша, олардың жасы 
миллион жылдан асады. 

Су деңгейінің күрт т$мендеуі 
және құрғақшылық салдарынан 
Испанияда 150-ден астам мегали-

тикалық тас ескерткіші, Амазонка 
аймағынан тас бетіне салынған 
$рнектер к$рініс беріп жатыр. 
Алайда археологтардың айтуынша, 
мыңдаған жыл бойы суық әрі ыл-
ғалды табиғат жағдайында қорғауда 
жатқан к$не мұралар ашық кеңіс-
тікке шыққан соң жойылып кету 
қаупі де жоғары. 

БАБАДАН ҚАЛҒАН БРЕНД
8лем елдерінде мұз құрсауынан 

шығып жатқан мұндай сирек кез-
десетін тарихи-мәдени мұралар 
бізде бұрыннан бар. Қазақ жерінің 
кез келген қиырынан петроглиф-
терді кездестіруге болады. Қаратау, 
Ұлытау, Іле Алатауы, Жоңғар Ала-
тауы, Тарбағатай және басқа да 
таулы аймақтарда тасқа бедерлен-
ген таңба жазулар к$птеп шоғыр-
ланған. ?кінішке қарай, қолда бар 
байлықтың қадірі болмай тұр. К$не 
жазулар мен тарихи бейнелер са-
лынған тасқа $з атын жазып, түрлі 
сурет шимайлап, тарихи ескерт-
кішті бүлдіретіндер к$бейген. 
Жақында Мәжіліс депутаты Ирина 
Смирнова вице-министр Тамара 
Дүйсенованың атына депутаттық 
сауал жолдап, мұндай бассыздық-
тың алдын алуға шақырды. Депу-
таттың айтуынша, ерінбеген жо-
лаушы, тау-тасты кезген турист, 
тіп ті әскери полигонда дайын-
дықтан $тіп жатқан сарбаздарға 
дейін тас жазуларды талқандап, $з 
есімін таңбалап, сәлемдеме де 
жазып қалдыратын болған. «8лем 
елдері табылған 5-10 петроглифі 
бар жартастарын туристік тартым-
ды нысанға айналдырып жатыр. 
Бізде оның ондаған мың түрі бар. 
Біздегі петроглифтерде эпикалық 
шайқастар, жойылып кеткен 
жануарлар, киім-кешек, бұрын 

$мір сүрген тайпалар мен халық-
тардың құралдары бейнеленген. 
Олар Ежелгі Египеттің папирус-
тарынан немесе шумер сына жазу-
ларынан еш кем емес. Сондықтан 
тастағы таңбалар елдің бренді 
болуы керек!», – дейді И.Смирнова.

ВАНДАЛИЗМГЕ 
ҚОҒАМ ҚАРСЫ

Бұл мәселе қараша айында 
«AMANAT» партиясының респуб-
ли калық қоғамдық қабылдау 
алаңында талқыға түсіп, тарихи 
нысандарды қорғау ісіне қоғам 
болып қарсы тұру керегі айтылды. 
К$п ұзамай партияның Жетісу 
облыстық филиалы алғашқы бо-
лып партиялық бақылау комис-
сиясы арқылы жұмысты бастап 
кетті. ?йткені таңбалы тастардың 
ең к$п шоғырланған әрі туристер 
к$п баратын аймақтың бірі осы – 
Жетісу аймағы. ?кінішке қарай, 
елімізде туристің табаны тиген жер 
тез бүлінетін жағдайға жетіп отыр. 

«AMANAT» партиясының 
«Жастар Рухы» жастар қанатына 
топтасқан жетісулық жастармен 
экобелсенділер «Вандализмге жол 
жоқ!» деген ұранмен экоакция 
$ткізіп, ел ішінде «Тасбақа тас» 
ата лып кеткен алып жартас бетін-
дегі шимай-шатпақ жазулар мен 
суреттерді $шірді.

Айта кетейік, «Тасбақа тастан» 
5 мыңға жуық петроглиф табылған. 
Ол бүгінде Орталық Азиядағы ең 
үлкен петроглифтер жиынтығы са-
налады. Жетісулық жастар экоак-
ция аясында Панфилов, Кер бұлақ, 
Ескелді, Алак$л аудандары мен 
Те келі қаласындағы ескерткіш тер 
мен сакральды орындардағы ван-
дал дардың бүлдірген істерін қал-
пына келтірген.

Жалғыз Жетісу емес, табиғат 
туындысын қасақана қирату ісі 
барлық $ңірде кездеседі. «Жастар 
Рухының» белсенділері 20 қазаннан 
бері «Бурабай» мемлекеттік ұлттық 
табиғи паркінің аумағындағы 
«Жұм бақтас» жартасындағы, 
Алматы облысындағы «Тамғалы-
Тас» шатқалындағы шимайды 
кетіріп, қоқысын тазалап шыққан. 
Осындай іс-шаралар бүкіл ел аума-
ғында $ткізіліп, 1 500-ден астам 
белсенді жас 500-ден астам ескерт-
кіш пен киелі орынды тазартты.

Мәжілістің Экология және 
табиғатты пайдалану мәселелері 
ж$ніндегі комитетінің т$рағасы, 
депутат Еділ Жаңбыршиннің пі-
кірінше, мұндай қылық әр аза-
маттың тәрбиесі мен мәдениетіне 
байланысты. «Қазақстандағы 
мәдени-тарихи ескерткіштерінің 
60%-ы Маңғыстау облысында 
орналасқан, $ңірді «ашық аспан 
астындағы музей» деп атауға бо-
лады. Бірақ соңғы кезде заңның 

әлсіздігіне байланысты к$птеген 
қорымды темір іздейтін құрыл-
ғымен қараушылар қопарып, бүл-
діріп кеткен. Олар тек сол жердегі 
ұлттық қазынаны ұрлап қана 
қоймай, нысанның іргетасын да 
бұзған. Вандалдар мыңдаған жыл 
бойы пайда болған мұраны бүлді-
реді және бұл үшін ешқандай 
жауап кершілік арқаламай, құты-
лып кетеді», – дейді депутат.

Вандализм демекші, жыл ба-
сынан бері еліміз оларға қатысты 
жазаны қатаңдатқан. Ол бойынша 
қоғамдық орындарда құқық бұзған, 
тарихи-мәдени ескерткіштерге 
нұқсан келтіргендерге 50-ден 100 
АЕК-ке дейін айыппұл қарасты-
рылған. Одан б$лек, 160 сағат қо-
ғамдық жұмысқа тарту немесе 40 
тәу лікке дейін қамауға алу к$з-
делген. Бірақ қолы қышып, бүтінді 
бүлдіруге құмар жандарға бұл жаза 
аздық етіп тұрғандай.

Ұлағат БЕКБОЛАТ

(ысты� к#зі �ырауда 
м"з дай су�а шомылатын 
адамдар к#бейіп келеді. Б"л 
к#рініс �азір ж"рт к#зіне жат 
емес. Тіпті, �ытымыр �ысты� 
суы �ында те�ізге шомылу 
%рдісі спортты� бір т%ріне 
айнал�андай. Біра� 
саламатты #мір да� дысын 
�алыптастыру ниеті бар 
адамны� барлы�ына 
спортты� б"л т%рі денсаулы� 
кепілі бола алмайды. 

Мұздай суға шомылған дұрыс-
ақ. Тек ережесін ескерген жағдайда. 
Шетелдік кинодан немесе әлдебір 
жаңалықтан естіп, таңғалдырған 
қысқы шомылушылар елімізде де 
жетерлік. Суық маусымда судан 
саулық іздеген  адамдардың 
ағзасында қандай $згерістер 
болатынын білгіміз келіп, қыста 
теңізге түсуді тұрақты дағдыға ай-
налдырған «морждармен» әңгіме-
лесіп к$рдік. Қыс қылышын сүйреп 
келе салысымен-ақ суық суға 
сүңгуге сай тұратын шымкенттік 
Дастан Абайұлы қыста шомылуды 
т$рт жылдан бері әдетке айналды-
рыпты. Айтуынша, т$менгі ауа 
температурасында шомылу арқылы 
тұмау мен суық тиюдің не екенін 
ұмытқан. 

«Спортпен шұғылданып жүр-
геніме к$п уақыт болды. Қыс мез-
гілінде мұздай суға шомылуды 
дос тарымның ұсынысымен бас-
тадым. Шымкенттегі Қошқарата 
$зенінің суы емдік қасиетке бай 
дегенді бұрыннан естуші едік. 
Қыста да түсіп к$ргіміз келді. Суға 
түсерден бұрын денені судың тем-
пе ратурасымен теңестіріп аламыз, 
жүгіріп, денені жаттықтырамыз, 
қар болса денені түгел қармен 
ысқылаймыз. Судан шыққан соң 
дене қызып, жылына бастайды. 
К$ңіл күйім жақсарып, сергіп 
қаламын. Бұл қадамға алғаш рет 
барып отырған соң мамандардың 
кеңесіне жүгіну керек. Себебі оған 
психологиялық дайындық пен 
қоса, ішкі организм де дайын 
болуы керек»,– дейді Д.Абайұлы. 
Ол сарышұнақ аязда суық суда 
шомылу денені шынықтырып қана 

қоймай, сананы да сергітетінін 
айтады.

Ал қыста суға шо мы луды енді 
ғана бастаған ақтаулық Ернат 
Дүйсенов алған әсерінің керемет 
екенін жасырмады. Күз айынан 
бастап шомылуды жоспар лап, 
психологиялық дайындықтан $тіп 
жүр екен. «Каспий теңізі жаға-
лауында бірнеше шақырымды 
жүгіріп, артынан суға күмп ете түсу 
қорқынышты болып к$рінгенімен, 
ғаламат энергия сыйлайды. 8леу-
меттік желіде осылай суға түсіп 
жүрген жасы үлкен аталарды да 
к$рдім. Қызығушылығым сол кез-
де оянды. ?зім мұздай суға түсер 
алдында санада ұстау керек ереже-
лер мен таныса бастадым. Бел 
буып, міне биыл алғаш рет қыстың 

қара суығынан қорықпай, теңіз 
суына бір сүңгіп алып, ерекше 
әсерге б$леніп отырмын». Енді 
Ернат та $згелердің жүрегі дауала-
маған спортпен айналысуды әдетке 
айналдырмақшы.

Ауырып ем іздегенше, ауырмау-
дың жолын $зен суы нан іздейтін-
дер денесін шынық тырып жүр. 
Осы тұста тәжірибелі «морждар-
дың» кеңесіне құлақ түріп, ойын 
білдік. Олар мұздай сумен ойнауға 
болмайтынын ескертеді. Семей 
қаласы «Үржар» спорт клубының 
басшысы Арман Сыдық:

«Мұзды су – бұл ерекше эле-
мент. Сіз онымен қарым-қатынас 
жасай білуіңіз керек. 8детте шо-
мылуға арналған белгілі терең-
діктегі шұңқырларды таңдаған 

ж$н. Есте сақтайтын жағдай, әлсіз 
болған кезде мұздай суға шомылу 
қауіпті. Суға түсер алдында ере-
желер мен қауіпсіздік шараларын 
қатаң сақтау керек, денсаулы-
ғыңыз ды алдын ала тексерткен 
соң осы әрекетке баруы қажет. Бұл 
жазғы шомылуға да ұқсамайды, 
онымен шатастырмаған абзал. 
Менің ойымша, денеде физикалық 
артықшылықтар болуы мүмкін. 
Дегенмен денсаулыққа пайдалы 
екен деп «$зім білемге» салынудың 
еш қажеті жоқ. Аязды күні салқын 
суға алғаш бастап отырғандар ма-
мандар мен т$тенше жағдай қыз-
меткерлерінің бақылауымен шо-
мыл ған дұрыс», – деп сақтық 
ш а  р а л а р ы н  қ а т а ң  с а қ т ау д ы 
ескертеді.

Спорттың барлық түрі ден сау-
лық кепілі болмайтынын айттық. 
Қыс маусымында шомылудың 
спорт түріне айналуы адам дар дың 
қызығушылығын да арт тырып 
отыр. Бірақ қыста шо мылуына 
тыйым салынған адамдар да бар. 
Олар не себепті шомылуға болмай-
тынын біле ме екен? Бұл сұраққа 
Мақаншы ғы лыми-зерт теу инс-
титутының тер миялық зақым дану 
б$лімінің маманы Индира Ос-
панова жауап берді:

– Қыс айларында далада мұз-
дай суда шомылу кезінде қан 
тамырлар күрт тарылады да, жүрек 
бұлшықетіне жүктеме артып, қан 
қысымы к$теріледі. Осы себепті 
жүрек-қан тамырлары аурулары 
бар адамдар «морж» болу үшін ұзақ 
уақыт дайындалуы керек. Егер 
дайын емес адамды суға түсірсе, ең 
қорқынышты нәрсе – жүректің 
рефлекторлық тоқтауы. Тері үлкен 
рефлексогендік аймақ болып есеп-
теледі және температураның күрт 
$згеруі осындай қайғылы салдарға 
әкелуі мүмкін. Сонымен қатар 
тыныс алудың, қан айналымының 
бұзылуы, яғни гипертониялық 
дағдарыс немесе керісінше, 
қысым ның т$мендеуі де ықтимал. 
Суық суға түсудің пайдасы к$п 
екенін жоққа шығара алмаймын. 
Мысалы, терісі мінсіз, бетінде әжім 
болмай ды. 8рі инсульт, инфаркт 
алған адамдар үшін таптырмас ем-
дом шараларының бірі шығар. Десе 
де, мұздай су созылмалы аурулардан 
құлан-таза арылуға к$мектеспейді. 
Шомылу арқылы ағзаны шынық-
тырып, иммунитетті күшейтуге 
болады, бірақ одан артық ештеңе 
күтпеңіз», – дейді дәрігер.

Дәрігердің айтуынша, «мор ж-
дарда» адреналин б$лінуі күшейіп, 
жүрек қағысы жиілей түседі. 8се-
рінен терморегуляцияның барлық 
тетігі қарқынды жұмыс істей бас-

тайды да, қан тамырлары жатты-
ғады. Бірден мұздай суға түсу 
организмге күйзеліс әкеледі. Бірақ 
ол қысқа мерзімді процедура бол-
ғандықтан, денсаулыққа аса қатты 
зиян емес екенін де тілге тиек етті. 
Сонымен қатар дәрігер қысқы шо-
мылуды жаңадан бастап к$ретіндер 
үшін бірқатар кеңесін айтты. 
«Алдымен денені суық сумен ыс-
қылап, тамағыңызды салқын сумен 
шайыңыз. Далаға шықпас бұрын 
ваннада үстіңізге суық су құйынып 
бастаңыз. Яғни, жүйелі түрде және 
психологиялық тұрғыдан дайын 
болып қана шомылу керек», – деді 
ол.

Халық арасында суық мезгілде 
мұздай суда шомылатындарды 
«морж» деп атап кеткен. Шын мә-
нінде, кімдерді «морж» деп атай-
мыз? Еліміздің барлық $ңірінде 
қыс бірдей аязды бола бермейтіні 
мәлім. Мұз жамылғысы қалың 
болатын аймақ та бар. Бетіне мұз 
қатып, ойық мұз арқылы тереңге 
сүңгитіндерді ғана «морж» дейміз. 
Бірақ екінің бірі айналыса бер-
мейтін спортшыларды халық қалай 
айтса да, қалт айтпайды.

Жылдағы дәстүрінен жаңыл-
мағандар мен медицина маман-
дарының с$зіне сенсек, «үсті басы 
ақ қырау» мезгілде мұздай суда 
шомылудың денсаулыққа тигізер 
пайдасы зор екеніне күмән кел-
тірмейміз. Пайдасын ойлап, бірден 
суға қарап бас салудың соңы қай-
ғылы жағдай екенін $з денсаулы-
ғына алаңдайтын әр азамат жадына 
бекем түюі керек. Қызығы мен 
сейіл-серуені бар қысқы мезгілде 
спортшылар ғана емес, әуесқойлар 
да ұнатып,  шомылады. Қысқасы, 
қай мезгілде шомылу алаңына 
барсаңыз да, алдымен қауіпсіздік 
ережелерін қатаң сақтаңыз. Адам 
ағзасы әртүрлі, сондықтан қандай 
да спортпен айналысуды баста-
саңыз да бірінші дәрігер бақы-
лауынан $ткеніңіз абзал. 8ңгіме 
денсаулық турасында болған-
дықтан, «су сенің досың және 
дұшпаның» дегенді әсте естен 
шығармаңыз. 

Сымбат БАУЫРЖАНҚЫЗЫ
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оңай дейсің бе,
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апта
№143 (4391)

23 ЖЕЛТО�САН 2023 СЕНБІ 13

«Екі күннің бірінде жарық �шеді. 
Ж арық �шсе жылусыз, сусыз қаламыз», – 
дейді жер үйде тұратындар. Қосшыдағы 
кот тедж үйлердің к�бісі к�мір жақса, 
кей бірі электр қуатымен жылытатын жүйе 
ор натып алған. Яғни, к�мір пешті үрлей-
тін сорғы да, су сорғысы да электр қуа ты-
мен жұмыс істейді. Сол себепті қос шы-
лық тардың күнделікті тірлігі электр 
энер  гиясына тәуелді. «Қазір электр энер-
гиясы бойынша қымбат тариф Қосшыда 
тір келіп отыр. К�п қабатты үйлерде бір 
б�л мелі пәтердің �зінде электр энер гия-
сына ай сайынғы т�лем 10-11 мың теңгеге 
шы ғады. Коммуналдық т�лем келген сайын 
тұрғындар бізге шағымын айтады», – дей-
ді «Лесная поляна 20 үй» МИБ (Мүлік 
ие лері бірлестігінің) т�рағасы Еркебұлан 

лы сы аяқталмақ. «Бұл біріншіден, тұрғын-
дар ды жылумен қамтамасыз етеді. Екін-
шіден, жыл он екі ай ыстық су мәселесі 
ше шіледі. Үшіншіден, тұрғындар су жы-
лыт қыштан құтылады. Бұл абонентке 
электр энергиясын айына 100 кВТ-тен 
300 кВТ-ке дейін экономдауға мүмкіндік 
бе ре ді, яғни ай сайын бойлерге кететін 
4 992 тең  геден 9 600 теңгеге дейін қара-
жатты үнем  дейсіз», – деді М.Ахметжанов 
бри финг те.      

Аристон мен бойлерге тәуелділіктен 
Қы зылорда қаласының да құтыла алмай 
келе жатқанына 30 жылдай болған. Жазы 
аптап ыстық Ақмешіттің тұрғындары осы 
күнге дейін ыстық суға толық қол жеткізе 
алмай келеді. Мемлекет басшысы Қа-
сым-Жомарт Тоқаев қазан айында �ңірге 
жұ мыс сапарында облыстағы әлеуметтік 
мә селелерді кешенді түрде қарастырып 
ше шуді тапсырған. Облыс әкімдігі 
2025 жыл ға дейін ыстық суға зәрулікті 
толы ғы мен шешеміз деп отыр.

Ал Қосшы ға қайта оралсақ, әзірге 
ыстық суы қашан шешілері туралы нақты  
уәде айтылмай тұр. Дегенмен Қосшының 
үні К�кшетау мен Қызылордаға қараған-
да қаттырақ әрі жиірек шыға берері дау-
сыз. Bйт кені ол елордасы – Астананың 
ір ге сін де тұрған қала. Екіншіден, тұрғын-
дары еліміздің әр �ңірінен жиылған. Бас 
қа ла ны сағалап, жұмыс қарап, оқу іздеп 
кел гендер әуелгіде Қосшыны қоныс етеді. 
Bзге �ңірден Астанаға қыдырып ке ле тін-
дер Қосшыдағы ағайынына соқпай кет-
песі анық. Сол себепті Қосшыдағы игі-
лікті істен де к�зге сүйелдей к�рінер 
кем  шіліктен тұтас ел құлақтанып отыр 
деуге де болады.

КЕТКЕН КЕМШІЛІКТЕР 
ТҮЗЕТІЛУІ ТИІС

Қазір Қосшы қаласының бас жоспары 
әзір леніп жатыр. Оған сәйкес, 2038 жылға 
қарай халық саны 200 мың адамға жетпек. 
Бүгінгі ресми мәліметке сүйенсек, Қос-
шы да тіркеудегі адамның саны 52 мың 
бол ға нымен шын мәнінде 100 мыңнан аса 
адам тұрып жатыр.  Қала әкімдігінің мә-
ліметінде 2023 жылы қаңтар-қыркүйек 
ара лығында Қосшыға 4 289 адам сырттан 
к�шіп келгені к�рсетіліпті. Осы тоғыз ай 
ішінде қалада 100 жұп шаңырақ к�теріп, 
574 сәби дүниеге келген. Демек, демог ра-
фиялық к�рсеткіш те жама емес. Мұны 
облыс әкімі М.Ахметжанов та айтты. 
Алай да тұрғындардың к�бі Астанаға ба-
рып тіркелгендіктен, қалаға қажетті қар-
жы нормативке байланысты толық қам-
та масыз етілмей келеді. Мысалға, нор ма-
тив бойынша 10 мың адамға бір жедел 
жәр дем к�лігі қарастырылатын болған-
дықтан, Қосшыны толық қамтитын жедел 
жәр дем к�лігін алудың �зі қиындық ту-
дыру да. «Қосшыда тұратын адамдар неге 
�з қаласына тіркелмейді? Bйткені оларға 
сапалы медициналық қызмет керек, жақ-
сы мектеп, тиімді қызмет к�рсету орта-
лық тары қажет. Осының барлығын тұр-
ғы лық ты жерінде жасап берсек, Астанаға 
емес �з үйлеріне тіркелер еді», – деді әкім 
брифингтегі жауабында.

Бір атап �терлігі, бүгінде қала бойын ша 
мектеп жасындағы оқушының саны 
10 мыңнан асқан. Бұл еліміздегі кейбір 
ау дан тұрғындарының санынан артық к�р-
сеткіш. Бұған дейін, Қосшыда мектеп тің 
жетіспеушілігінен оқушылар үш ауы сымда 
оқып келген. Жаңа оқу жылында бұл мәсе-
ле шешіліп, қос мектеп қолданыс қа беріл-
ді. Ендігі міндет екі ауысымдық оқу жүйе-
сінен шығу. Келер жылы Қосшы қаласы-
ның аумағында «Жайлы мектеп» жобасы 
аясында 3 білім ошағының құры лысы 
басталмақ. Оның екеуі Қосшының �зінде, 
біреуі қалаға қарайтын Тайт�бе ауылында 
бой к�термек. Одан б�лек, баспана мәсе-
лесін шешу үшін 2024 жылы жаңа шағына-
удан салынбақ. «Құрылыс жүргізетін 
компанияға тұрғын үймен қа тар мектеп, 
балабақша, саябақ салуды да міндеттеп 
отырмыз. Ол міндеттің орын далуын 
Қоғамдық кеңес мүшелері бақы лай тын 
болады. Жылумен, сумен қамта ма сыз 

«��рметті абоненттер, жоспарлы ж�мыстар�а байланысты...». 
Б�л – �осшы !аласы т�р�ындарыны# телефонында�ы 

WhatsApp-топтар�а «АЭ&К» А� (АРЭК) атынан 
жиі келетін хабарлама. Т�р�ындар-

ды# айтуынша, !алада�ы 
электр желісі тоз�ан, 

апатты жа�дайда 
т�р.        

КҮРЕ ЖОЛДА 
КҮРМЕУ КӨП

Сыр :#ірінде жол�а !атысты мәселе ж�ртшылы!ты ала#датып 
т�р. <сіресе, к=режол бойында�ы келе#сіздікке к=йінген т�р�ын-
дар ды# айтары аз емес. 

Жалпы, �ңірде «Батыс Еуропа – 
Ба тыс Қытай» жолының маңызы зор. 
Осы жол бойында қо ныс тан ған Сыр 
халқын тасжолға қатысты түй т кіл 
толғандырады. Соның ішінде кү ре-
жолдың Қызылорда мен Ақт�бе об-
лысы аралығындағы б�лігінде жол-к�-
лік оқиғасы жиі болады. Себебі осы 
ара лықтағы жол екі жолақпен са-
лынған.Соған орай к�пшілік атал мыш 
жол б�лігін т�рт жолаққа ауыс ты рып, 
бірінші санатқа к�шірсе деген ті легін 
жеткізіп отыр. 

Негізінен, Сыр �ңірінен аталмыш 
кү ре жолдың 810 шақырымы �теді. Со-
ның ішінде осы халықаралық авто дә-
лі здің 566 шақырымы Қызылорда мен 
Ақ т�бе облыстарының аралығына 
тие сілі. Талай тағдырды тиеп, темір 
тұл па рын тізгіндегендер бұл аралықта 
күніне ты нымсыз ағылып жатыр. Жол-
дың қау  пін бұл аумақпен ерсілі-қар-
сылы қа ты нап жатқан к�лік иелерінен 
сұра саңыз, қорқынышпен баяндап 
береді. Жолда жүрген жолаушылар 
күрежолдан күніне талай жол-к�лік 
оқиғаларының куәсі болатынын алға 
тартады. Соның салдарынан к�птеген 
адам зардап шексе де, екі жолақты 
жолда екпіндеп жүрген к� лік тізгінде-
ушілер сақтық шараларына бейқам 
қарайтын да сияқты. Ең дұрысы, жол-
ды жеделдете бірінші санатқа ауыс ты-
рып, т�рт жолаққа к�шірмесе, жол 
апаты азаймайтынға ұқ сай ды. Тұр-
ғылықты халық осылай деп да был қа-
ғып отыр.

«Халықаралық автодәліздің Қызы-
л ор да облысы аумағынан �тетін б�лі-
гінің 2 жолақты болып салынуын 
түсіне ал ма дық. Бұл аумақпен күніне 
жеңіл к� лік пен қатар, жүк к�ліктері 
ерсілі-қар сы лы қатынап жатыр. Ал 
жолдың қазіргі күйі талапқа сай кел-
мейтіні байқалады. Талай тағдыр та-
сжолда талқандалып жат қаны жасы-
рын емес. Бұл жайында тиіс ті орын-
дарға қаншама мәрте айттық. Бір ақ 
әзірге нәтиже болмай тұр. К�лік қақ-
тығысынан адам шығынын бол дыр мау 
үшін бұл мәселе жедел шешілуі тиіс деп 
ойлаймын. Соған орай жолды ке ңей  тіп, 
халыққа жағдай жасаула ры ңыз ды сұ-
раймын», – дейді Арал аудандық қо ғам-
 дық кеңес мүшесі, аудан тұрғыны 
Тілеу жан Сүлейменов.

Мәліметке сәйкес, бұл жолдың 
Түр   кі с тан мен Қызылорданы байла-
ныс ты ра тын 244,5 шақырымы т�рт 
жолақты бол са, Ақт�бе облысына 
дейінгі ІІ-са нат тағы 566 шақырымы екі 
жолақты бо лып салынған. Бұл мәселе 
жер гілікті әкімдіктің де назарынан тыс 
емес. Алайда жұмыстың қашан баста-
ла ты ны әзірге нақты айтылмай тұр. 
Халық осы лай деп мұңын шағады. 

«Қазір аталмыш жолда жүйткіген 
к� ліктердің санында есеп жоқ. Қаз-қа-

тар тізілген жүк к�ліктері де толассыз 
ағылу да. Діттеген жеріңе жеткенше 
жа ның ды шүберекке түйіп отырасың. 
Жол бойы на түрлі жағдай болып жат-
қанын ес тігенде тіпті жаның түрші-
геді. Жер гі лік ті әкімдікке бұл жағ дай 
мәселе ретін де талайдан бері айтылып 
келеді. Осы орай да күре жолдағы ке-
леңсіздікті қал пы на келтіретін уақыт 
жеткенін қапер ден шығармауымыз 
керек. Яғни, күре жол дың аумағын 
кеңейтіп, т�рт жолаққа ауыс тырса нұр 
үстіне нұр болар еді», – дей ді аудан-
ның тағы бір тұрғыны Айнұр Рыс-
баева.

Ал Қызылорда облыстық жолаушы-
лар к�лігі және Автомобиль жолдары 
бас    қармасы жолдың қауіптілігі �ршіп 
тұр ғанын жоққа шығармайды. Бұл мә-
се ле назарда тұрғанын айтып, келер 
жы лы тиісті жұмыстар атқарылатынын 
жет кізді.

«Қай кезде де жол инфрақүрылы-
мы – �те маңызды, әрі күрделі сала. Бұл 
тұр ғыда жол бойындағы қауіпсіздік 
мә селесі де назардан тыс емес. Халық-
ара лық дәліз бойындағы түйткіл 
т�ңірегінде құ зырлы орындар хабар-
дар. Бұл мәселе Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Тоқаевтың облысқа 
сапарында да жан-жақты зерделеніп, 
оңтайлы шешімін таба білді. Олай 
дейтініміз, Президент күрежолдың 
Қызылорда қаласынан Ақт�бе облы-
сының шекарасына дейінгі ара-
лығындағы 566 шақырымды 4 жо лақ ты 
жолға ауыстыру ж�ніндегі жергілікті 
би ліктің бастамасын қолдап, оны 
кеңей туді тезірек бастау қажеттілігіне 
назар аударды. Үкімет басшысының 
бірінші орын басары Роман Склярға 
облыс хал қын толғандырған мәселені 
бақылауға алу ды тапсырды. Бұл жоба-
ның жобалау-сме талық құжаттамала-
рын әзірлеу келе сі жылдан басталатын 
болды. Оның бол  жамды құны – шама-
мен 1,1 трлн тең  гені құрап отыр. Бұл 
жобалар сәтті жү  зеге асырылса, тек 
Қызылорда облы сы ғана емес, к�ршілес 
орналасқан об лыс  тар дың әлеуметтік-
эко номикалық дамуы  на оң әсер беретін 
болады», – деп мә лімдеді бұл жайында 
басқарма мамандары.

Басқарманың хабарлауынша, об-
лыс та рапынан К�лік министрі 
М. Қа ра баев қа биыл 12 қыркүйекте 
№01-3/5101-И ха ты жолданған. Онда 
аталған жолдың жо балау-сметалық 
құжаттамаларын 2024 жылы әзірлеп, 
ж�ндеу жұмыс та рын бастауға ықпал 
жасау сұратылғанын мәлім етті.

Осылайша, құзырлы басқарма 
Сыр хал қының сұрауы келер жыл 
еншісінде толық шешімін табатыны-
на сендіріп отыр.  

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы

Ашық тендер амалымен «КС-2-дегі ГАА газ генераторын орташа ж(ндеу» 
(1 лот), «КС-6-дағы ГАА газ генераторын орташа ж(ндеу» (3 лот), «КС-7-дегі ГАА 

газ генераторын орташа ж(ндеу» (3 лот) жұмыстарын сатып алудың күшін жою 
туралы хабарландыру

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС «КС-2-дегі ГАА газ генераторын орташа ж�ндеу» 
(1 лот), «КС-6-дағы ГАА газ генераторын орташа ж�ндеу» (3 лот), «КС-7-дегі ГАА 
газ генераторын орташа ж�ндеу» (3 лот) жұмыстарын сатып алу бойынша бұрын 
жарияланған ашық тендердің күшін жою туралы жариялайды.

Қосымша ақпарат пен анықтаманы мына телефон арқылы алуға болады: 
+ 7 (727) 393-01-50.

Объявление об отмене закупки работ «Средний ремонт газогенератора ГПА на 
КС-2» (1 лот), «Средний ремонт газогенератора ГПА на КС-6» (3 лота), «Средний 

ремонт газогенератора ГПА на КС-7» (3 лота) способом открытого тендера

ТОО «Азиатский Газопровод» объявляет об отмене ранее объявленного от-
крытого тендера по закупке работ «Средний ремонт газогенератора ГПА на КС-
2» (1 лот), «Средний ремонт газогенератора ГПА на КС-6» (3 лота), «Средний 
ре монт газогенератора ГПА на КС-7» (3 лота).  

Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: 
+ 7 (727) 393-01-50.  

жо басын қарастырып жатырмыз. Ол са-
ғатына 96 гигакалория жылу жіберетін 
бо лады, қазіргі қажеттілік 50 гигакалория 
еке нін ескерсек, бұл болашақта сұраныс-
ты ар тығымен �тейтін болады»,– деді 
әкім 6 жел тоқсанда Астанада �ткен бри-
фингте. Об лыстық мәслихат депутаты 
Айдын Т� ребаев келесі жылға орталық 
қазандыққа ре конструкция жасату үшін 
респуб ли ка лық бюджеттен 9 млрд теңге 
қаражат сұ ра лып отырғанын жеткізді.

БОЙЛЕРГЕ БАЙЛАНҒАН ҚАЛА         
Қала тұрғындарының қалтасын қағып, 

қиындық тудырып отырған мәселенің 
бірі – ыстық су. Қосшы қаласында к�п 
қа бат ты тұрғын үйдің саны 80-ге жуық, 
оның 52-і Лесная поляна тұрғын алабын-

МӘСЕЛЕСІ – ҚОРА

Мыңжасаров. Қосшыда қалыптасып 
отырған жағдайды сұрап облыстық мәс-
лихаттың депутаты Айдын Т�ребаевқа да 
қоңырау шалдық. «Біз облыстық мәс ли-
хаттың сессиясында бұл мәселені к� тер-
дік. Келесі жылға электр тарифін т� мен-
детуді сұрап, Үкіметке жолдағалы отыр-
мыз. Шынымен электр энергиясы құны-
ның қымбаттығы қосшылықтар үшін 
үлкен шығынның бірі», – деп жауап берді 
Ақ мола облыстық мәслихатының депу та-
ты Айдын Т�ребаев.

Айта кетейік, 2021 жылы Қосшыға қа-
ла деген жаңа мәртебе берілгенімен, ауыл 
бо лып тұрған кезде жабысқан бергі проб-
лемаларынан толық арыла алмай келеді. 
Жаңа қаланың ескі дертінің бірі – жылу. 
Желтоқсан айының басындағы қатты 
аяз дан еліміздің әр �ңірінде жылу құбыр-
лары жарылып, қазандықтар істен шығып 
жатқанда Қосшыдағы к�п қабатты тұрғын 
үйде тұратындар 1 тәулік бойы (3.12.2023) 
жылусыз отырған. «Былтыр Лесная по ля-
на тұрғын алабында 36 үйге жылу қазан-
ды ғының шамасы еркін жететін. Биыл 
жаңадан салынған үйлер пайдалануға 
бе ріліп, қазандық жылытып үлгермей 
жа тыр. Соған қарамастан құрылыс ком-
па ниясы 52-үйді пайдалануға беріп жа-
тыр. Bткендегі қатты аяз қайталанса 
жағ дай қалай боларына ешкім кепілдік 
бер мейді», – дейді МИБ т�рағасы Ерке-
бұлан Мыңжасаров. Оның айтуынша, 
Қос шыда құрылыс жүргізетін компания-
лар дың монополиясына жол берілмеуі 
тиіс. Осы мәселелерді тізіп тұрғындардың 
аты нан облыс әкімі мен құзырлы меке ме-
лерге хат жолданған. «Астана мен Қос шы-
ның ауа райы, климаттық жағдайы бір. 
Бірақ екі қаладағы жылыту к�рсеткіші 
әр түрлі. Мәселен, -30 градус аязда Аста-
на да ЖЭО-дан үйге тартылған жылу құ-
бы рындағы жылудың температурасы 
140 градус болса, бізде бұл к�рсеткіш 
100 гра дус. Яғни, 30-40 градус кем алып 
жа тырмыз. «Үйіміз салқын, балалар ауы-
рып жа тыр» деп шағымданатындар 
к�п»,– дей ді ол.   

Қосшы қаласында жылудың жетіс пеу-
шілігін облыс әкімі Марат Ахметжанов та 
растаған. «Қалаға жаңа қазандық салу 

да орналасқан. Қаладағы барлық пәтер 
иесі  суды ысыту үшін бойлер (су 
жылытқыш құрылғы) қолданады. Алайда 
судың са па сы т�мен болғандықтан бойлер 
жиі бұзы лып, істен шығып жатады. «Бой-
лердің ішіндегі қысымды реттеп тұратын 
датчик бар, егер ол істен шығатын болса 
қысым к� бейе береді де к�рші пәтердің 
жылу жүйе сін жарып шығуы мүмкін. 
Былтыр 22 үйдің 3-кіреберісіндегі пә-
тердің бірінде сондай жағдай болған. 
20 үйде де бойлері дұрыс істемей кори-
дорға дейін су ағып, әбігерге түскен бола-
тынбыз. Егер Қос шы ның су сапасына 
тәуелсіз тексеру жүр гізі ле тін  болса,  к�п 

нәрсені анықтап, жүйелі жұ мыс жүрер еді. 
Bкінішке қарай, к�з боя ушылықтан аспай 
тұрмыз», –  дейді МИБ т�рағасы Е.Мың-
жасаров.

Де ген  мен суды �здері ысытып алатын 
жағдай тек қосшылықтар ғана тән емес, 
об лыс орталығы К�кшетау қаласы мен 
оң   түстіктегі Қызылордаға да ортақ. К�к-
шетау «Аристондар қаласы» деген жанама 
атынан ЖЭО салынып біткен кезде құ ты-
лады. Облыс әкімінің с�зінше, алдағы үш 
жыл ішінде қалада жаңа ЖЭО-ның құры-

етуді де мердігердің міндетіне ар тып, қатаң 
талап қойып отырмыз», – дей ді облыстық 
мәслихат депутаты А.Т�ре баев.

Сондай-ақ алдағы жылы 300 орындық 
облыстық аурухана құрылысы мен жедел 
жәр дем бекетін салу жобасы қарасты-
рылу да. Қысқасы, Қосшы қаласының 
даму жос пары Астана агломерациясы 
жоба сы на негізделмек. Жоспарда бәрі 
жақсы-ақ, қалай бітерін уақыт к�рсетер.

Бауыржан БАЗАР

ӨЗЕКТІ

МӘРТЕБЕСІ – 
      ҚАЛА,



ЖҰБАТУЖҰБАТУ
Инешке табан астында кесепат кесел келді. 

Тамағы  жұтындырмайды. Көмейінде сүйек 

қапталғандай бірдеңе тұр. Қақырынды, 

түкірінді  болар емес. Бір қасық су әрең өтеді.

– Біттім. Уа,  дүние к�зден бұл-бұл ұшқалы 
тұрсың. Сүйек, тұқым қуалаған ауру болды бұл.  
Шешем марқұм да дәл осы аурудан қайтыс болды 
емес пе? Енді, міне мен де... Келіншек еңіреп зар 
жылады. Емізулі баласын қолына ұстап, кеудесіне 
қысты. 

– Жетімегім менің. Ең болмаса аяғыңды апыл-
тапыл басып, «су ішем, нан жеймін» деуге тілің де 
шықпай әлдекімнің қолында қалатын болдың. 
Сорлы-ай, құдайға сен не  жаздың жетім қалатындай... 
– ал кеп жыла,  еңіре. Командировкаға 

кеткен  күйеуі келсе, бәрін айтар еді. Ол 
да жоқ. Зар еңіреген  бір күн �тіп, 
күткен  күйеуі де  келді-ау. 

– Жұрнақ, мен �лемін. Иә... ке-
сепат қылтамақпын. Тамақ 
�тпейді, су жүрмейді. Емшек-
тегі бала мынау шырылдап, 
аш. 0л-е-мін. Апамның ау-

руы... Ы-ы…деп ағыл-
тегіл к�з жасымен қар-
сы алды.  Алды нан  

боз дап отырған ке-
лін шегін жақтыр-

мады ма, күйеуі 
қабағын шыта 
әрі салқын қан-

дық  к�рсеткісі ке ліп:
–Тоқтай тұр шы енді. 

Немене сонша? Кәне, су ішіп жұтынып 
к�рші, – деді бірден. 

–  М-мі-не жүрмейді еш нәрсе. Шашаламын. 
Былай... Ық! ық... Қх-қх!-а-а қылтамақпын... 
Келіншек екі к�зінен м�лтілдете жас т�ге жылағынын 
жалғастырды. 

– Сені, Мұратымды, қалай, кімге тастаймын? 
0лсем екеуің де ешкімге сыймайсыңдар. 8сіресе, 
Мұратымды қимаймын... Аяғын басып, аузына 
қасық та апаратындай жас емес. Бұл баланы кім асы-
рап алады? Білем, сен оны детдомға �ткізіп жібересің 
де...

 Үйдің іші азан-қазан шықты. 
– Дәрігерге бару  керек. Олар ыңғайын айтып 

сездіртеді ғой. 8зір жылама, жаным. 
Жұрнақ келін шегін бауырына қысып,  
м�лтілдеп т� г іл  ген жасының  сор-
тұздығына қарамастан  сүйді.  С�йтті де:

–  Бұл аурудың  1 айлық, 3 айлық, 6 айлықтары  
болады дейтін. Алты айлығын берсін деп тілейік. Сол 
кезде Мұратың да апыл-тапыл  аяғын басып қалар,– 
деп  жұбатты күйеуі.

– Ойбай-ау, ақыры  �летін  болған соң бір айы не, 
алты айы  не?  Іі-іі-і... Кенет Инеш кілт тоқтатты 
жылағанын.

–  8й! Осы ма мені  жұбатқандағы  түрің.   Маған 
жаның ашығаның! «Шетелдегі докторларға к�рсетем, 
мұндай ауру дегендер жазылады» демейсің бе, тым 
болмаса. «Алты  айлығын берсін деп тілейік» деуін 
қарашы-ей... Мүмкін, мен  бір жылдық ауру, то есть 
вообще  ондай  ауру емес шығармын! – деп Инеш 
бұлқан-талқаны шығып,  алдындағы  стақан толы 
суды  қағып салғанын білмей қалды. С�йтті де, 
орнынан атып  тұрды.

�ріс ЯШҮКІРҚЫЗЫ 

23.12.2023 ж.

«Күле білу – �мір, 
күлдіре білу – �нер, 
күлкі болу – �лім».

Сейіт Кенжеахметұлы

«Айқынның» 
сатиралық қосымшасы

№151

«Күлкінің жеңбейтін 
дұшпаны жоқ».

Бауыржан Момышұлы

«АРА» – ара болады,
шаққан жері жара болады».

Оспанхан Әубәкіровов

нің жеңбейтін
ны жоқ».

Бауыржан Момышұлы

«АРА» – ара болады,
шаққан жері жара болады».

Оспанхан Әуубәкіро

– К�зіңе қарап жүрмейсің бе?
Қарасам, алдымда еңгезердей бір әйел тұр 

екен. Қорқып кетіп, кешірім сұрадым.
– Кешіріңіз! К�зім артымда еді.
– О заманда, бұ заман, адамның к�зі 

артында болушы ма еді?
– Жо-жоқ, сіз сияқты бір келіншекті к�ріп, 

содан қашып келемін. Анау жақта бір келіншек 
қалды. Соған қарағыштап келе жатып сізге 
соғысып қалыппын.

– Сен немене, әйел к�рсең қаша беретін 
сужүрекпісің?

– Жоқ. Батырмын.
– Батырдың түрін қара!
Еңгезердей әйел кеңк-кеңк күлді. Мен де 

күлдім. Неге күлгенімді �зім де білмеймін. 
Абырой болғанда, еңгезердей әйел «Мен 
сияқты әйелден неге қашасың?» деп сұрамады. 
Мен де айтпадым. 0йткені бұл әйелдің де 
оңып тұрған сыйқы жоқ еді. Жүзіне қарасаңыз, 
елуді еңсерген жан сияқты. 8рекетіне 
қарасаңыз, он бестегі қыз сияқты. Ернін 
шиедей етіп бояпты. К�зіне кірпік жалғапты. 
Томпақ бетінен жылу емес, тоқ шашырайтын 
тәрізді. Түрі тым сұсты екен. Омырау тұсы... 
қарай алмадым. 0зі түйенің жарты етіндей 
бола тұра биік �кшелі туфли киіп алыпты. 
Тайып жығылса, тобығын шығарып алады-ау 
деп шошындым. Қып-қысқа юбкасына жуан 
б�ксесі тырсиып,  сыймай тұр.

Менен жауап болмаған соң әйел әрі кетті. 
Мен бері кеттім. 0рекпіген жүрегімді баспақ 
үшін жан-жағыма алақтап қарадым. Сәтін 
салғанда, алдымнан бір кафе шыға келді. 
Ойланбай зып беріп кірдім.

Кафе іші к�кала түтіннен к�рінбейді. Ана 
жерде де бұрқ-бұрқ түтін, мына жерде де бұрқ-
бұрқ түтін. С�йтсем, �ңкей қыздар жиналып, 
қорқор тартып отыр екен. Электронды темекі 

дейсіз бе, жай темекі дейсіз бе, бұлар да 
қосылыпты. Мейлі, қыздар шеккен темекі 
жұмсақ болады ғой деп ойлап, бос орындық 
қарадым. Даяшы алдыма жетіп келді. 
Ауызында темекі. Қолында шағын дәптер мен 
қалам. Бұл қыз да қазіргі сән-салтанаттан 
құралақан қалмапты. Тұла бойын тінтіп 
шықтым. Т�сі тырсиып, кіндігі к�рініп тұр.

Арғы орындықтан үш-т�рт қыздың 
жыртың-жыртың күлкісі естілді. Япыр-ай, 
бұларға бүгін не к�рінген осы? Аяқтарын 
айқастырып, орындықта шалқалақтап отыр. 
Сан суреттен санам сансырады.

Мұнда бетіне бір тонна бояу жағып 
алғандар да, кірпігіне кірпік жалғап алғандар 
да, тар шалбар киіп тырсиып отырғандар да, 
әлденеге мәз болып сойған түлкідей ыржиып 
отырғандар да жетерлік.

8, мейлі. Заман осылардікі. Айналасының 
барлығы осындай болған соң бұлар к�штен 
қалсын ба? «Оралыңның барында ойна да күл» 
деген, жастық жалын бойын �ртеп тұрғанда 
жырғап қалмағанда қайтеді? Біз де қызықпыз 
�зі. 8уелі экономика дедік, озық елдерден 
үйренеміз дедік, жеткен жеріміз осы. Ұлттық 
құндылықтар хақында, қазақы тәрбие туралы 
айтудан қорқатын болдық. Шетелде оқып 
келгендер аузыңызды аштырмайды. Дүмшелеу 
діннің �кілдері аяғыңды қия бастырмайды. 

Астафралла! Ана бет-ауызын қара ғижаппен 
тұмшалап алып жүретін қыздар мұнда  не істеп 
жүр? Қой, керегімді ішейін де ж�німе кетейін.

Шайымды үнсіз іше бердім. Тырс етіп дыбыс 
шығаруға құлқым жоқ. Кенет жаным дағы 
қыздардың �зара с�здері құлағыма ша лынды.

– Апам ұрысатын болды. Үйге қонбай 
жүргеніме үш күн толды.

– Соны да с�з деп. Ал менің үй бетін 
к�рмегеніме бес күн.

– Давай, қыздар! Бүгін де бір пәтер жалдап, 
таңға дейін гулетейік те...

– Міне, бүгінгі алдыңғы с�з!
– Кеттік, қыздар!
Мен де «кеттік» дей жаздап, ернімді қыр-

шып қалдым.
Есіме ұлу туралы анекдот түсті. Бір күні екі 

ұлу кездесіп қалыпты. Біреуінің арқасында 
қабыршағы жоқ екен. Қабыршағы бар ұлу:

– Саған не болған? – деп сұрапты.
Қабыршағы жоқ ұлу:
–    Тек ешкімге айтпа, үйден кетіп қалдым, 

– дейтін к�рінеді.
Иә, бүгінде үйден де, тәрбиеден де кетіп 

қалған бойжеткен к�п.
Қайтеміз? Заржақ заман талабы осы...
Күйіп кеттім де, кафеден шығып, үйге 

кетіп қалдым.

Сабырбек ОЛЖАБАЙ

Жа�ажылды	 
	а
ытпа

Көшеде көзі күлімдеген кербез келіншек кездесті. Неге екенін өзім де 
білмеймін, оған назарым ауа берді. Жоқ, мен ғана емес, төңіректегінің барлығы 
соған қарап тұр екен. Біреуі көзілдірігінің үстімен қарайды. Екіншісі ұялғансып 
көзінің астымен қарайды. Мен де қарадым. Сөйтсем, бұл келіншектің омырауы шеңбірек 
атып, жарылғалы тұрған шардай тырсылдап тұр екен. Сол маңайға тоқталыңқыраған 
көзім тайғанап барып, келіншектің етек жағына аялдады. Бура, жуан сандар 
жарқырап, қарамасыңа қоймайды. Құрысын! Қашып кеттім. Қашып бара жатып 
та соңыма жалтақ-жалтақ қарадым. Алдына емес, артына мойын бұрып қарап 
жүгірген адам бірдеңеге соқтығыспай қоймайды. Мен де соқтығыстым. «Өлген 
жерім осы екен ғой» деп ойлап үлгергенімше болмады, денеме былқ етіп әлдене 
тигендей болды.

шек кездесті. Неге екенін өзім де
қ, мен ғана емес, төңіректегінің барлығы 
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жағына аялдады. Бура, жуан сандар 
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лдына емес, артына мойын бұрып қарап
қоймайды. Мен де соқтығыстым. «Өлген 
німше болмады, денеме былқ етіп әлдене

– ал кеп жыла,  еңіре. Ко
кеткен  күйеуі келсе, бәр
да жоқ. Зар еңіреген 
күткен  күйеуі де  келді-
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Немене сонша? Кәне, су і
к�рші, – дедееее і бірден. 

Тойлар, тойлар

Ой-хой, біздің Қазақстанда
Бүгінде не к�п, той к�п.
К�п болатын себебі, 
Соя салатын қой к�п.
Бір аудан бір той �ткізбесе,
Қазақтың к�ңілі тазармайды.
Сондықтан барын салып базар 
лайды.
Ал қойлар, соймақ түгілі
Қыстай қырылса да азаймайды...
Құдайға шүкір, бағымыз шығар,
Хандар. Билер, батырларымыз да 
к�п,
Қайраткер және ақындарымыз да 
к�п.
Той болғасын, әрине,
Шақыратын жақындарымыз да к�п.
О жағын біз қатырамыз,
Жар шарындағы
Кіл шенеунікті шақырамыз.
Бірен-сараны келмей қалса,
Жүрегіміз «қысылып» аһ ұрамыз.
Айтпақшы, тойға келгендер,
 «Аруақтар қолдай г�р!» деп,
Небір тілекті жолдайды екен.
Онсыз болмайды екен.
Сосын стакан соғыстырмаса,
К�ңілдері толмайды екен.
Ойпырым-ай, сонда бабалардың
Рухтары  арақты қалай қолдайды 
екен?..
 Иә, келгенде с�йлеп кетеді,
С�йлегендерге бір-бір шапан,
Ал әйелдеріне қымбаттан к�йлек 
кетеді.
Жаңағы шенеуніктер лықа тойып,
Үйлеріне мас қайтады.
Ал жергілікті  халық
Тойдың сыртын к�ріп,
Нәр сызбай,  үйлеріне  аш қайтады.

Солай да солай

Бас редактор мұңдасым,
8рі түйдей құрдасым еді.
Бір жақсылық жасар деп.
0леңімді газетіне басар деп
Бір күні  алдына атып ұрдым.
– О, тамаша!
Сұмдық қой-ей, сұмдық!
0мірдің �з ортасынан
Ойып алған шындық!
Мә, қараш.  керемет! Керемет!
Бұдан артық не керек? –
деп басын шайқай берді.
– Мақтағаның бар болсын,
Басыңды неге шайқап тұрсың?
– Оу, �леңің күйіп тұр емес пе?!
Ауданның бетіне шығар,
Кілең жақсыларға тиіп тұр емес пе?
Мәслихаттың хатшысы,
Ауданның әкімі бәрі 
Жемқор �леңіңде сыйып тұр.
Бәрінің алқымын қиып тұр.
Болмайды бұлай.
 Мына жерін түзе...
Сәл-пәл жұмсартып күзе.
Онсыз газетке баса алмаймын.
– Неге баса алмайсың?
– Себебі бар...
– Түсінсең, шеңберімнен аса 
алмаймын.
Ассам мойынға құрық түседі,
Отырған орнымнан жұлып түседі.
– Сонау жоғарыдағылар:
«Жығылма, белдес, тірес,
Жемқорлықпен жабыла күрес! –
Деп күнде айтып жатқан жоқ па,
Таңба басқандай тайға,
Жариялылық  деген қайда?
– Құрдасым, мен арыстан емеспін,
Қарсы шабатын 
Аспандағы Айға.
... Иә, солай екен солай,
Отырған креслодан
Айырылу емес оңай.  
    

  Алпысбай БОРАНБАЕВ
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Ата-ананы піскен алма десек, кейбір бала сол алмаға түскен құрт.Ата-ананы піскен алма десек, кейбір бала сол алмаға түскен құрт.

Ат жемейтін,
Ащы шптің
Шыққанынан,
Шықпағаны жақсы ма?
Шықпағанынан
Шыққаны жақсы ма?

Домбай мен Омбай
Дойбы ойнады.
Омбай оңбай ұтылып,
Ойбайлады.

КҮЛКІ 

КЕРУЕНІ
ЖАТЫПАТАР ЖАҢЫЛТПАШ

Ойбайлаған 
Омбайға
Домбай қой-қойлады.

Ауым-сауым,
Ұйпа-тұйпа,
Салдыр-салақ.
Бұл кім?
Кеп тұр күлкім.

Жып-жинақы,
Тап-таза,

Түп-түзу.
Бұл кім?
Ұқыпты болуға ұмтыл!

Мамам
Банан берді.
Бананды маған бермей,
Оған берді.
Оған бермесе,
Ойбайлап дау іздейді.
Бананның қазақшасын
«Мәуіз» дейді.

Табанымнан 
Тік тұрдым.
Ботқаны отқа қойып
Бұқтырдым.
Бұқтырып қойған ботқам
Бытбырық боп,
Түбі күйді.
Бігерге түсіп
0рі-бері жүрді де,
Д рігерге
«Дәрі бер!» деді.
Дәрігер дәрі беріп,
Бәрін емдеді.

Өзге тамақтан  гөрі балық 
дегенде  сілекейі шұбырып өмірі 
«болдым», «тойдым» деген  сөз 
аузынан шықпайтын Жұрнақ бір 
күні қылтықтап, қақалып қалды.  
Әйелі желкесінен  ұрды, 
түйгіштеді. «Нан  жесе кетеді» 
дегенмен,  кесектеп-кесектеп 
нан шайнап, су ішті.

– Бітті шаруа, тамағымды тесіп �тіп 
барады. Ауылымызда бір  ағайымыз та-
уықтың сүйегіне қақалып �ліп еді, жұрт 
марқұмды әлі күнге дейін келемеждеп, 
сүйегі  қурауға жақын сол Смағұлды с�з 
етуін қоймайтын. "гәрәки балықтан 
қылтықтап �лсем бар ғой, мені де жұрт 
келемеждейді.

– О, несі тәйірі, мен сені келемеж-
деткізбеймін, – деп  әйелі жұмсақ  үн 
қатты. 

– "й, сен немене, �зің қуанып тұр-
ған дайсың  ғой к�зің жымыңдап... Аты 
жаман емес пе? Облыстық  білдей  
мекеменің (ол �зі жұмыс істейтін сауда 
базасының атын буынға б�ліп созып 
айтты) басшысы Жарылғапов Жұрнақ 

балықтан  �ліпті деген. 
– 'лмейсің ғой енді... Даусың әдемі 

шығып тұр. К�мейің бос. Қарлығып 
тұрған жоқсың, – деді әйелі жұбатып. 

– Енді не болды, әйтпесе,  инедей 
қадалып жұтындырмай тұр. Қада-л-ы-п, 
міне... мына жерде. Ол таңдайын ашты. 

– Сен анау жүріп жатқан сериалды 
к�рсей. К�ңілің б�лінеді, самавнучение 
болмай. "йтпесе, шын  жаныңа батса  
«скорый» шақыртайық.

– Есің  дұрыс па?! Скорыйың не, 
дәрігерлерге не  деймін?

 – Немене, балық жедім дейсің. 
Ұрлап алып жегенің емес қой. «Жарыл-
ғап овтың жегені желкесінен шығыпты» 
дейтіндей. 

– "й, әй, мен... тіпті байқаймын, мен 
ауырсам құдайың беріп қалатын боп жүр 
ғой �зіңнің.

– Құдай-ау, сол балықты жемей-ақ 
қой деп қанша рет айттым саған. Енді 
келіп... Ендеше отыр осылай, сен к�р-
месең телевизорға �зім кеттім.

Жұрнақ қақалуын-ша-
ш а л у ы н  қ о й м а д ы .   Т і л і н 

салақтатып айнаға қарады.  Айнадан 
аузын бұрын байқамапты ғой. Шіріген 
тісі тұр к�кпеңбек боп, кішкентай тілі 
тұр жылтылдап, қызара б�ріткен таңдай. 
Бәрі былайынша орнында сияқты. 

Инедей шаншу неғып кетпейді енді. 
Шекесі солқылдағандай, демі бітіп бара 
жатқандай ма? Шынымен, асқынып бір  
нәрсе болса... Білдей сүт зауытының 
директоры, сүтті менсінбей  балық жеп 
қайтыс болыпты деген  қара таңба қала-
ды-ау атына. Уайым деген  басын дың-
ғырлатып, есін ауыстырып әкеткендей 
болды. "йелі болса дым болмағандай 
телевизор к�ріп  мәз. 

Қатын деген сайтан, ә? Ертең мен 
�лсем  ғой дымы кетпейді. Балалар ер-
жетті. Дүние-мүлік жетеді. 'тірік ойбай-
лап жылап-жылап мені де ұмытады. 
Содан соң біреуге... Айтпақшы, былтыр 
қатыны �лген  Жақанға тиіп алады... Дәл 
осы кезде зығырданы �зінен-�зі қайнап:

– "й! – деді бар даусымен. "йелі 
жалт қарады. 

– Мен анық �лем. Сорлы, қаласың 
қақ шиып. Скорыйыңды шақыртқыз-

бай мын. Ал  сен мен �лгенде не  деп 
жоқтайсың? Құлағым естіп кетсін. 
Айтшы, кәне! 

– Ойбай-ау... Енді �лсең жоқтамасқа 
бола ма?.. Былай. Асылым еді, ардағым 
еді, асқар тауым, бәйтерегім еді деймін 
де.  Ымм...м.. .м.. .  Содан соң ара-
арасында: 

  Жұрнағым-ау, Жұрнағым,
  Қарғысың жоқ еді халықтан,
Ажалың болды-ау балықтан.

Кеттің бе тастап, Жұрнақ-ау,
Заманда мынау тарыққан.
К�мейің сенің кең еді-ау,

Талай бір нәрсе жеп еді-ау.
Асқар таудай, Жұрнағым,
  Құдайдың болды дегені-ау...

– Тоқтат!  "й, мені «балық-
тан �леді-ау» деп жоқтауың-
ды бұрыннан  

дайындап қойғансың ба? 
Тіпті, саңқылдап қояр емес-
сің ғой. 

Білем... мен сені,  мен 
�лсем  түгің кетпей, қайта 

түрлене түсесің. Қатыны �лген  
анау Жақан, сені ала алмай арманда 
жүрген анау Ақан, «Сұлуым-ай, сұлуым» 
деп ән шығарып, �лермен болған  кәм-
пәзиторың анау Мақан, ақ жеңешелеп 
жүрген Тоқан, кім еді әлгі тағы, ауылың-
дағы бала махаббатың  болып, орысқа  
шоқынып кеткен анау Шоқан жетеді 
сенде...баяғы саған күйеуге  кандидат 
болғандар. Біреуіне тиіп аласың. О, несі-
ей тірідей жоқтап. Жұрнақ бұлқан-тал-
қан болды.

– Болды енді! Кәне, жаңағы инедей 
шаншып тұрған  қылтық. Адам нерв-
ничать етсе кетеді деп еді, кетті де қалды, 
– деп келіншегі ашуланған сыңаймен 
Жұрнаққа жақындады.

«Рас-ау, ә, тамағымда еш нәрсе 
тұрмаған сияқты. Мына,  қатын  все-
таки сайтан-ей», – деп Жұрнақ та іштей  
күбірледі, бірақ әйеліне рай берместен 
түнерген күйі ішкі б�лмеге �тті. 

 «Бір �ліп, бір  тірілдім-ау, әтеңе 
нәлет, енді балық жемеспін бәлем», – 
деді бірақ ішінен.

�ріс ЯШҮКІРҚЫЗЫ

Жоқтау

ЖұЖұрнр ақ қаққалуыу н-ша-
ш а л у ы н  қ о й м а д ы .   Т і л і н 

бай мын. А
жоқтайсы
Айтшы, кә
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т
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Демалыс күні ішім пысты.
Сізге өтірік, маған шын, қазақ 
ертегілерінің әлеміне саяхат 
жасадым. Кәдімгідей төбеден 
түскендей сол жаққа топ ете 
қалдым. Жазық далада жалғыз 
ағаш үй тігулі тұр. Ішіне кіріп 
бардым.

–   Армысыздар, ағайын!
–   Тәңір жарылқасын! –   деді орта 

бойлы шал. Қасында кемпірі ұршық 
иіріп отыр.

–   Ата, бұл қай ертегі?
–   Қаңбақ шал. Мұндай ертегіні 

естуің бар ма?
–  "рине, бала кезімде әжем айтып 

беруші еді.

–  Шырағым, баяғыда құлағым к�п 
шулайтын, қазір тиыш. Соған қара-
ғанда қазіргі қазақтың балалары бізді 
к�п біле бермейді-ау, –  деді Қаңбақ 
шалдың кемпірі күңкілдеп.

–  Кемпір, бұлар бізді не қылады? 
'мірі онсыз да ертегі ғой.

–  Бәсе, солай ма?
–  Балам, мұнда жай келдің бе? –   

деп Қаңбақ шал қасыма жақындады.
–  Осы сіз түйені түгімен жұтатын 

жалмауыз дәулер мен біреуді-біреуге 
айдап салатын жағымпаз, �тірікші қу 
түлкіден қалай құтылып кеттіңіз?

–  Ее, балам, шамасы ертегіні 
дұрыс тыңдамаған екенсің. Оны неге 
сұрадың? Еліңде дәулер мен түлкілер 
пайда болды ма?

–  Солай болып тұр.
–  Естуімше сендерде жалғыз к�зді 

дәулер үшеу емес, к�п қой. Түлкілер 

то лып жүр. Оған менің шамам жет-
пейді. Алдар к�седен к�мек сұра, –  
деді

–  Ол қайда тұрады?
–  Екі к�лді кешіп, жеті қырдан 

асып �тіп жетесің.
–  Алдарға баруға менің уақытым 

аз. Басқа амалы жоқ па? –  дедім.
–  Оған барлық қазақ ертегісінің 

кейіп керлері Ер Т�стік, Таусоғар, К�л-
тауысар, Желаяқ, Саққұлақ, Күнекей 
қыз, тіпті Қылкеңірдек пен Шибұттар 
қол ұшын беру керек. Айтпақшы, 
менде «Ұр,тоқпақ» бар. Бұл қоғамыңды 
жайлаған жағымсыз кейіпкерлермен 
күресуге к�п к�мек береді, –  деп ағаш 
үйдің керегесінде ілулі тұрған тоқ-
пақты қолыма ұстатты. Қуанып кеттім. 
'з елімнің таусылмайтын шым-
шытырман ертегісіне қайта оралдым. 

Нұрлыбек ЖҰБАТҚАН

ЕРТЕГІЛЕР ЕЛІНЕ 
САЯХАТ 

ЖАТЫПАТАР ЖАҢЫЛТПАШТАР

Дүлдүріш жүзгішпін деп,
Дәлеңдепті.
Арыны қатты �зеннің
Арғы жағасына әрең жетті.
Ағып кете ме деп,
Зәрем кетті.

Ептеп
Ет жеп,
Таңдайым тандырдай кепті.
Кесе тола
Кока-кола
Ш�лімді қандырмай кетті.

Үйтіп-бүйтіп
К�рді де «Ютубтағы»
Сілесі қатып, титықтады.

Қақаған қыс, дала қар,
Қара нар нені паналар?

Құлқын сәріде тұрып ап,
Маңырады сұр лақ.

Оркестр ию-қию,
Азан-қазан, сартыл-сұртыл.
Даңғаза жұрт
Дирижердің артында отыр.

Күйіндім-ау,
Күтем деп күтпегеніне.
Күтпегендегі
Діттегені не?

Пысық тым
Мысықтың
Мысын басып «Піш!» дейді.
«Піш!» дейтіні –
Ішетінді ішпейді.

Жұмысқа бейім құмырсқаның
Илеуіне қарап,
Үй деуіме бола ма?
Илеуінде құжынамай,
Билеуіне бола ма?

Сұрың қандай
Сұқсыр құс?
Сұқсырдың түсі –
Сұп-сұр түс.

Қақ-соқпен
Жұмысы жоқ Мақсат
Жақсы-ақ.

Таудың жартасын,
Жартасының әр тасын,
Жықпыл-жықпылын

Жатқа біліп,
Аралайды атқа мініп.

Ойпаңда жүріп 
Одан асты.
Ордан құлап
Омақасты.

Айла-амалды қайдан білді,
Майлы ішектей айналдырды.

"рі-сәрі боп отыр ек,
Жәкем жәрмеңкеден келді де,
Мәре-сәре болдық.

Ырың-дырыңнан соң,
Ұзын мұрынға жұдырық тиіп,
Ұзын мұрын
Қызыл мұрын болды.

Орманның арасынан
Арланның қарасын к�ріп,
К�зі шарасынан шықты.

Латын тіл – жақын тіл ме,
Жақын тіл –Латын тіл ме?
Латын тілін оқы, оқы дейміз.
Оқымасақ нұқы-нұқы дейміз.

Бет,
Жүз,
"лпет,
Дидар,
Сықпыт,
Ұсқын,
Кескін,
Келбет...

Мағынасы біреу-ақ,
Қанша с�з айтылды.
Ата-анамның тіліндей
Таба алмайсың бай тілді.

Парықты білмей,
Паркті білетін баланы
Парықты бала дейміз бе?

«Жер дегдіді» деді.
Жер дегдіді деген не?
Жаңбырдан соң
Жел соғып, жер дегдісе,
Жер дегдіді дейді.

Тартып жеп,
Артық жеп ләмпісті,
Деміне нан пісті.
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Наурызбек САРША

Жиынға Парламент Мәжілісінің т�рағасы 
Ерлан Қошанов, Туризм және спорт министрі 
Ермек Маржықпаев, Астана қаласының әкімі 
Жеңіс Қасымбек, Ұлттық спорт қауымдас-
тығының президенті Исламбек Салжанов, 
сондай-ақ Парламент депутаттары мен 
к�рнекті қоғам қайраткерлері қатысты. 
Салтанатты кешке Қазақстанның барлық 
аймақтарынан спорт федерацияларының 
басшысы, спортшы, жаттықтырушы мен 
ұлттық спорт жанкүйерлері де жиналды. 
Шараға 500-ге жуық адам жиналды. 
Ұйымдастырушы Ұлттық спорт түрлері 
қауымдастығы келушілерге нағыз мерекелік 
к�ңіл күй сыйлады. Қонақтар қымыз бен 
бауырсақтан дәм татты. Садақ ату, асық ату 
және тоғызқұмалақтан шеберлік сабақтары 
ұсынылып, қатысушылар �з күштері мен 
шеберліктерін сынға салды.

Алдымен Мәжіліс Спикері, «AMANAT» 
партиясының т�рағасы Ерлан Қошанов 
Президент Қасым-Жомарт Тоқаевтың «Алтын 
тұғыр» сыйлығымен марапаттау рәсіміне 
қатысушыларға жолдаған құттықтау с�зін 
оқып берді.

«Бұл – ұлттың келешегі, ұрпақтың тәрбиесі 
үшін айрықша мәні бар оқиға. Т�л �нерімізде 
қазақтың тарихы, мәдениеті, әдет-ғұрпы мен 
салт-дәстүрі түгел к�рініс тапқан. Ұлттық 
ойындарымыз халқымыздың отаншылдық, 
адалдық, жауапкершілік, қайсарлық, ептілік 
сияқты қасиеттерінің ұрпақтан-ұрпаққа 
жалғасуына септігін тигізіп келеді. Ұлы даланы 
дүбірлеткен к�шпенділер мәдениетін заман 
талабына сай бейімдеп, жаңғырту ұлтымыздың 
болмысын және бірегейлігін сақтауға ықпал 
етеді. Осы орайда, ұлттық ойындарға 
жанашырлық танытып, оны дәріптеп жүрген 
азаматтарға шынайы ризашылығымды 
білдіремін», – делінген Мемлекет басшысының 
құттықтауында. 7з с�зінде партия т�рағасы 
мемлекет спорт саласын �ркендетуге мейлінше 
назар аударып, қамқорлық танытып келе 
жатқанын атап �тті. «AMANAT» партиясы 
да ұлттық құндылықтарымызды жаңғыртып, 
дамытуға барынша қолдау к�рсететінін 
жеткізді.

««AMANAT» партиясы да ұлттық құндылық-
тарымызды, ұлттық спортымызды жаңғыртып, 
дамытуға барынша қолдау к�рсетіп келеді. 

Тіпті, партияның тұғырнамасы мен сайлауалды 
бағдарламасында бұл сала негізгі басымдық 
ретінде к�рсетілген. Бүгінгі «Алтын тұғыр» 
байқауы да біздің партиямыздың қолдауымен 
ұйымдастырылып отыр. Ұлттық спорт дегеніміз 
– қазақтың жаны, қазақтың рухы. Ал оған 
қамқорлық жасау халқымыздың алдындағы 
перзенттік борышымыз деп білемін. Бұл – 
ұлттың келешегі, ұрпақтың тәрбиесі үшін 
айрықша мәні бар оқиға. Сондай-ақ ол келесі 
жылы елімізде �тетін V Дүниежүзілік к�ш-
пенділер ойынын ұлттық рухымызды к�теретін 

тарихи оқиға екенін айтып, 100-ден аса мем-
ле кеттің спортшылары бас қосатын әлемдік 
доданың табысты �тетініне сенім білдірді.

Марапаттау рәсімінде Туризм және спорт 
министрі Ермек Маржықпаев, Астана 
қаласының әкімі Жеңіс Қасымбек және 
Ұлттық спорт қауымдастығының президенті 
Исламбек Салжанов с�з с�йлеп, жеңімпаздарға 
ұлттық сыйлықты табыс етті. Исламбек 
Салжанов жүлде иегерлерін құттықтап, ел 

тұрғындары арасында ұлттық спорт түрлерінің 
танымалдылығы артып келе жатқанын атап 
�тті. 

«2024 жылы біз барша қазақстандықтарды 
салт-дәстүріміз бен мәдениетімізге деген 
құрметпен бірге ұлттық спорт түрлерімен 
белсенді айналысуға шақырамыз. Мемлекет 
басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев Қазақстанда 
ұлттық спорттың жүйелі дамуын қолдайды. 
Президент бастамасымен келесі жылы Астанада 
V Дүниежүзілік к�шпенділер ойындары �теді. 
Осындай шаралардың арқасында елімізде 
ұлттық спортпен шұғылданатын қазақстандық-
тардың саны жыл сайын артып келеді. Біздің 
қауымдастық �з тарапымыздан ұлттық спорт 
түрлерін дамытып, кеңінен насихаттауды 
жалғастыра береді», – деп атап �тті Исламбек 
Салжанов.

Осылайша, «Алтын тұғыр» ұлттық сыйлығы 
«К�кпар», «Бәйге», «Дәстүрлі садақ ату», 
«Аударыспақ», «Жамбы ату», «Теңге ілу», 
«Асық ату», «Тоғызқұмалақ», «Құсбегі» және 
JORYQ сынды 10 аталым бойынша үздік спорт 
саңлақтарына берілді.

Атап айтқанда, «К�кпар» аталымы бойынша 
сыйлықты Қазақстанның 13 дүркін чемпионы, 
халықаралық турнирлердің жеңімпазы «?улие 
ата» к�кпар командасы иеленді. «Аударыспақ» 
аталымында сыйлыққа 70 келі салмақта 
тұңғыш әлем чемпионы Мұхаметжан Сайлау 
лайық деп танылды. «Жамбы ату» аталымында 
Қазақстан чемпионы, әлем кубогінің күміс 
жүлдегері, Жастар арасындағы әлем чемпионы 
Батыр Бексауыт марапатталды. «Теңге ілу» 
аталымы бойынша сыйлық Азия және 
Қазақстан чемпионы Бекнұр Серіковке 
бұйырды. «Асық ату» аталымында сыйлықты 
Қазақстан және Еуропа кубогінің иегері, 
Ұлттық спорт түрлері фестивалінің жеңімпазы 
Павлодар облысының құрама командасы 
алды. «Дәстүрлі садақ ату» аталымы бойынша 
әлем кубогінің екі дүркін, Қазақстанның үш 
дүркін чемпионы Аяулым Аппазова 
марапатталды. «Тоғызқұмалақ» аталымы 
бойынша сыйлық Азия чемпионы Жанат 
Қаймолдинге табысталды. JORYQ аталымы 
бойынша сыйлықты «Ұлы дала жорығы – 
2023» марафон-бәйгесінің жеңімпазы Жетісу 
облысының командасы иеленді. «Құсбегі» 
аталымы бойынша сыйлықты халықаралық 
турнирдің жеңімпазы Арманбек Күнтуған 
алды. «Бәйге» аталымы бойынша сыйлық 
республикалық турнирлердің бірнеше дүркін 
жеңімпазы Бекзат Ділдахан және «Секрет» 
есімді тұлпарға берілді.

Сонымен қатар «Қазақстан» республикалық 
телерадиокорпорациясы» АҚ басқарма 
т�рағасы Ләззат Танысбай ұлттық спорт 
түрлерін дамытуға ақпараттық қолдау к�рсетіп, 
«Мергендер мекені» тележобасын жүзеге 
асырғаны үшін «Алтын тұғыр» сыйлығының 
лауреаты атанды.

Жыл сайынғы «Алтын тұғыр» сыйлығы 
ұлттық спорт түрлері мен дәстүрлі ойындарды 
кеңінен насихаттау, к�рнекті спортшылар 
мен жаттықтырушыларды ынталандыру 
мақсатында тағайындалатынын атап �ткен 
ж�н.

«АЛТЫН ТҰҒЫР»:
ҮЗДІКТЕР МАРАПАТТАЛДЫ

Берел, Шілікті, Елеке сазы қор-
ғандарынан табылған 25 мың нан 
астам алтын бұйым сақ дәуі рін дегі 
бабаларымыздың зергерлік және 
қол�нер шеберлігін айшық тайды. 
?сіресе, Зейнолла Самашев бастаған 
археологиялық қазба жұмыстары 
кезінде былтыр та былған Елеке 
сазының «Алтын адамына» тиесілі 
бұйымдар, ғалымдар мен келуші-
лердің асқан қызығушылығын ту-
дыр ды. Осы шара аясында сондай-
ақ ғалымның «К�не түркі бейнелеу 
�нері» кітабы түрік тілінде жарық 
к�рді. Анадолы �ркениеттер музейін-
дегі ерекше к�рме тегін, әрі қаңтар 
айының соңына дейін жалғасады.

ТҮРКИЯДАҒЫ ҚАЗАҚ 
ДАЛАСЫНЫҢ КӨРМЕСІ

Т�ркия астанасы Анкара �аласында «�лы даланы� ал-
тыны» атты к�рме ашылды. К�рмеге белгілі &алым, археолог 
Зейнолла Самашевті� жетекшілігімен ж�ргізілген �азба 
ж8мыстары кезінде табыл&ан жәдігерлер �ойылды. 

Айтулы мерейтойларға орай, 
Астана қаласында Түркі академиясы 
Ұлттық академиялық кітапханада 
«Бауырластық тамыры: тұлғалар 
ғибраты» атты халықаралық кон-
ференция ұйымдастырды. Алқалы 
жиынға белгілі мемлекет және 
қоғам қайраткерлері, дипло матия-
лық миссия басшылары, ғалымдар 
мен зиялы қауым �кілдері қатысты.

Тағылымы мол жиында белгілі 
тарихшы Афет Инанның қазақ 
тіліне алғаш рет аударылып 
басылған «Ататүрікті еске алғанда» 
еңбегі мен кемеңгер к�шбасшы 
Гейдар ?лиевтің қызет атқарған 
жылдарынан сыр шертетін Karizma-
tik Lider Parlak Şahsiyet Haydar 
Aliyev (Ұлт к�шбасшысы, жарқын 
тұлға Гейдар ?лиев) және қазақ 
детектив жанрының негізін салушы 
К.Тоқаев туралы «Kemel Tokayev: 
Bir Kalem Ustasinin Yaşam Öyküsü» 
(Кемел Тоқаев: қаламгердің �мір 
жолы) кітаптарының тұсаукесері 
�тті.

Айта кету керек, «Ататүрікті 
еске алғанда» деп аталатын есте-
ліктер топтамасы – Kemal Atatürk’ü 
Anarken атты кітабының қазақ 
тіліне алғаш аударылған нұсқасы. 

Топтаманың негізгі нұсқасын Афет 
Инанның Түрік тарихы қоғамы 
2021 жылы жарыққа шығарған. 
Кітапта Түркия Республикасының 
негізін қалған ұлы тұлға Мұстафа 
Кемал Ататүрік туралы естеліктері 
мен ой-толғамдары жинақталған. 

?зербайжан Республикасының 
бұрынғы Премьер-Министрі, 
мемлекет және қоғам қайраткері, 
ТМҰ ақсақалдар кеңесінің мүшесі 
Гасан Гасановтың «Ұлттық к�шбас-
шы, жарқын тұлға – Гейдар ?лиев» 
атты түрік тіліндегі сұхбат жанрына 
құрылған кітабында Гейдар 
?лиевтің тәуелсіздік жылдары 
кезіндегі қызметі туралы естеліктер 
жазылған. 

Ал түрік тіліндегі «Кемел 
Тоқаев: әдебиетшінің �мір жолы» 
жинағының алғашқы тарауы 
Қазақстан Президенті Қасым-
Жомарт Тоқаевтың әлемнің 
бірқатар тілінде жарық к�рген 
«?ке туралы ой-толғау» атты 
мемуарымен басталады, кейінгі 
б�лімдерде түркі әлемінің белгілі 
әдебиетшілерінің және к�птеген 
қазақ қаламгері мен қоғам қайрат-
керінің К.Тоқаев туралы естеліктері 
мен пікірлері қамтылған.

ТҮРКІ ӘЛЕМІНІҢ 
ҰЛЫ КҮНІ

Биыл Т�ркі әлемі �шін айры�ша: бауырлас елдерді� 
бірнешеуінде �атарынан бір &асырлы� мерейтой аталып 
�туде. Атап айт�анда, Т�ркия Республикасыны� �8рыл&анына 
100 жыл толды, әзербайжан хал�ыны� жалпы8лтты� 
к�шбасшысы Гейдар @лиев пен к�рнекті �аза� жазушысы 
Кемел То�аевты� д�ниеге келгеніне 100 жыл толды. 

К�ні кеше бас �аламызда&ы �.�уанышбаев атында&ы �аза� музыкалы� драма 
театрында �лтты� спорт �ауымдасты&ыны� 8йымдастыруымен «Алтын т8&ыр» 
ж�лдесіні� он жылды� мерейтойы аясында, 8лтты� спорт т�рлері бойынша �здік 
спортшы мен жатты�тырушы марапатталды. Салтанатты іс-шара «AМАNАТ» 
партиясы, Туризм және спорт министрлігіні� �олдауымен �тті. Іс-шараны� бас 
серіктесі «Сам8ры�-�азына» А�, серіктесі Sport Qory туризм индустриясы мен 
спортты �олдау �оры болды. 

AIQYN-LIVE


